2. The Right to Life

Violations of the right to life continued in 2000, but decreased in number. A large number of operations was carried out against the radical Islamic Hezbollah and many killings in the OHAL region were attributed to the organization. Yet, it was almost impossible to get concrete information on the incidents that happened during recent years. The argument that these political killings had been committed by Hezbollah was used in cases at the European Court of Human Rights.

In a judgment delivered at Strasbourg on 28 March 2000 in the case of Kılıç v. Turkey, the European Court of Human Rights held by six votes to one that the Government failed to protect the life of Kemal Kılıç, the applicant’s brother, in violation of Article 2 (right to life) of the European Convention on Human Rights; unanimously that there has been a violation of Article 2 of the Convention on account of the failure of the authorities of the respondent State to conduct an effective investigation into the circumstances of the death of Kemal Kılıç; unanimously that it was unnecessary to examine whether there has been a violation of Article 10 (freedom of expression) of the Convention; by six votes to one that there has been a violation of Article 13 (right to an effective remedy); and unanimously that it was unnecessary to examine whether there has been a violation of Article 14 (prohibition of discrimination).

Under Article 41 (just satisfaction), the Court awarded, by six votes to one, GBP 15,000 for non-pecuniary damage in respect of the applicant’s brother and, unanimously, GBP 2,500 in respect of the applicant himself. It also awarded, unanimously, GBP 20,000 for legal costs and expenses.

The case concerns the death of Kemal Kılıç a journalist who worked for the newspaper Özgür Gündem in Şanlıurfa in the southeast of Turkey. On 23 December 1992, Kemal Kılıç asked the governor for protection for him and others who worked at the newspaper due to the threats and attacks, which were allegedly suffered by people, associated with the newspaper. Protection was refused. On 18 February 1993, Kemal Kılıç was shot dead by four men who had waited for him on his route home from work. 

The ECHR had accepted the case launched on 27 February 1993, although domestic remedies had not been exhausted. The Court found that Kemal Kılıç was at particular risk of falling victim to an unlawful attack. The authorities were aware of this risk, in particular as Kemal Kılıç had asked for protection. While there were large numbers of security force personnel in the southeast and a framework of law in place with the aim of protecting life, the implementation of the criminal law in respect of unlawful acts allegedly carried out with the involvement of the security forces disclosed particular characteristics in the south-east region during this period.

When offences were committed by State officials in certain circumstances the public prosecutor’s competence to investigate was removed to administrative councils, which took the decision whether to prosecute. The Court found that these councils, made up of civil servants under the orders of the Governor, did not provide an independent or effective procedure for investigating deaths implicating the security forces. In this case, there was also an absence of any operational measures of protection. 

The Court noted the investigation into the killing by the gendarmes had effectively ended by 15 March 1993, less than a month afterwards. Though a suspect Hüseyin Güney tried for separatist offences as a Hezbollah member was alleged in an indictment before Diyarbakır State Security Court to have killed Kemal Kılıç, there was no direct evidence linking him with that particular crime and no steps had been taken to seek such evidence during the proceedings. The State Security Court finally concluded on 29 March 1999 that it was not proved that Güney had been involved in the murder. These proceedings had nonetheless had the effect of closing the investigation into the murder by any other body. No enquiries were made as to the possible targeting of Kemal Kılıç due to his job as an Özgür Gündem journalist or any steps taken to investigate any collusion by security forces in the incident. Having regard therefore to the limited scope and short duration of the investigation in this case, the Court found that the authorities failed to carry out an effective investigation into the circumstances surrounding Kemal Kılıç’s death. It concluded that there had been in this respect been a violation of Article 2.

In anther judgment on 28 March 2000 the European Court of Human Rights held by six votes to one that the Government failed to protect the life of Dr Hasan Kaya and also failed to conduct an effective investigation into the circumstances of his death. The Court awarded 15,000 pounds sterling (GBP) for non-pecuniary damage in respect of Dr Hasan Kaya and GBP 2,500 in respect of the applicant himself. It also awarded GBP 22,000 for legal costs and expenses.

Dr Hasan Kaya, who practiced medicine in Elazığ, was a friend of Metin Can, a lawyer who was President of the Elazığ branch of the Human Rights Association. On 21 February 1993, after being contacted by two men, Mr. Can left his home with Dr Kaya. The next day, when they had not returned home, the police were informed that they had disappeared. On 27 February 1993, the bodies of the two men were found under a bridge near Tunceli. Both had been shot through the head and bore marks of injuries on their bodies.

There were subsequent reports in the media that both men had been killed as Kurdistan Workers’ Party (PKK) sympathizers by contra-guerillas acting with the knowledge and support of the security forces. The Susurluk report issued by the Prime Minister’s office in January 1998 referred to Metin Can as one of the men targeted by elements acting outside the law in the southeast of Turkey with the knowledge of the authorities.

The Court found that there was no evidence that the authorities took any steps prior to the Susurluk report to investigate the existence of contra-guerrilla groups and the extent to which State officials were implicated in unlawful killings carried out during this period, with a view to instituting any appropriate measures of protection. Though a wide range of preventive measures would have been available to the authorities regarding the activities of their own security forces and those groups allegedly acting under their auspices or with their knowledge, nothing was done.

The Court noted the investigation changed hands four times and was still pending before Malatya State Security Court. Of the two autopsies, the first was cursory and inaccurate, while the second omitted explanations and conclusions concerning marks and injuries on the bodies. There was no forensic examination of the scene or report regarding whether the victims were killed at the scene or how they were deposited at the scene. No investigative steps were taken to discover how the two victims had been transported from Elazığ to Tunceli, which journey would have involved stopping at a series of official checkpoints along the 130 km route.

Commenting on both judgments lawyer Reyhan Yalçındağ stated that Şükrü Alpaslan, representing Turkey in these cases had maintained that the victims had been sympathizers of the PKK and had been killed in the fight between PKK and Hezbollah. 

In a judgment delivered at Strasbourg on 9 May 2000 in the case of Ertak v. Turkey, the European Court of Human Rights held unanimously that there had been a violation of Article 2 (right to life) of the European Convention on Human Rights. Under Article 41 (just satisfaction) of the Convention, the Court awarded the applicants GBP 49,500 for pecuniary and non-pecuniary damage and for legal costs and expenses.

Following incidents in Şırnak from 18 to 20 August 1992, a number of people were taken into police custody on 21 August 1992 at the gendarmerie and security police headquarters. At the time, the applicant’s son, Mehmet Ertak, was working at a coal mine. At a checkpoint police officers stopped the taxi Mehmet three other people had taken to return home from work and led him away. Other people being held at the security police headquarters at that time said that they had seen Mehmet Ertak while he was in police custody.

The Government contested the facts and submitted that Mehmet Ertak had never been taken into police custody.

The Court observed that the Commission had reached its conclusions after a delegation had heard oral testimony by witnesses in Ankara. It noted that the Commission had exercised due care in the performance of its task of assessing the weight to be given to the witness statements: it had conducted a thorough review of the evidence both in support of the applicant’s case and that cast doubt on his credibility. Thus, as no fresh evidence had been produced before it by the parties, the Court would rely on the evidence gathered by the Commission. 
The Court noted that the applicant had done all that could be expected of him to obtain a remedy for his complaint. He had approached the Şırnak Governor and lodged a complaint with the Şırnak Public Prosecutor’s Office. However, as the authorities had not carried out any effective inquiry into the alleged disappearance and had constantly denied that the applicant’s son had been arrested, the Court found that the applicant had no basis on which to use the civil and administrative remedies referred to by the Government effectively. It considered, consequently, that he had done all that could reasonably be expected of him to exhaust the available domestic remedies.

The Court agreed with the Commission’s findings of fact. On that basis, it noted that there was sufficient evidence for it to conclude beyond all reasonable doubt that the applicant’s son, after being arrested and detained, had been the victim of serious ill-treatment that had not been acknowledged and had died in the custody of the security forces. The Court reiterated that authorities are under a duty to account for persons under their control and observed that no explanation had been offered as to what had become of the applicant’s son after his arrest. In conclusion, the Court considered that under the circumstances of the case, the Government were responsible for his death, and that it had been caused by State agents after his arrest. There had therefore been a violation of Article 2 on that account.

The Court noted one particular omission in that the investigating officer responsible for the preliminary investigation did not have in his possession the case file in which was to be found, among other documents, a deposition referring to other people who had been in custody, and had not in the course of his investigations taken a statement from the applicant or other persons named by the applicant in his complaint. Thus, the Court concluded that the respondent State had failed in its obligation to conduct a sufficient and effective investigation into the circumstances of the disappearance of the applicant’s son. 

When testifying to the parliamentarian inquiry commission into killings by unidentified assailants and the Susurluk accident the PKK repentant confessor Murat İpek said: “On 18 August 1992 we killed Mehmet Ertak, whose brother was ‘in the mountains’ (fighting for the PKK), and the lawyer Rahmi Demir on orders of chief of police Necati Altuntaş and the director of the department to fight terrorism, Mehmet Kaplan. We dressed Mehmet Ertak in guerilla clothes and said that we killed a terrorist.”

On 14 November the European Court of Human Rights passed judgment in the case of Taş v. Turkey. The Court found violations of Article 2 (right to life), Article 3 (prohibition of torture or inhuman or degrading treatment or punishment), Article 5 (right to liberty and security) §§ 1, 3, 4 and 5 in respect of the disappearance of Muhsin Taş and Article 13 (right to an effective remedy) of the European Convention on Human Rights. 

The Court awarded 20,000 pounds sterling (GBP) for non-pecuniary damage in respect of Muhsin Taş’s heirs and GBP 10,000 for non-pecuniary damage in respect of the applicant and GBP 14,795 for legal costs and expenses. 

The case concerns the “disappearance” of Muhsin Taş. On 14 October 1993 Muhsin Taş was apprehended during an operation carried out by the security forces in Cizre. He was wounded in the knee. The same day, gendarmes transferred him to Şırnak, where a hospital record noted that he received treatment for his knee. No further record indicated where he was held in custody after that event. The public prosecutor granted two extended custody periods of fifteen days. On or about 18 November 1993, the applicant was told that his son had absconded from custody while being taken on 9 November 1993 into the mountains to show terrorist locations to the security forces. The applicant told the public prosecutor that he feared that his son had been killed in custody. The public prosecutor made no investigation into his complaints until late 1995. In August 1996, the public prosecutor ceded jurisdiction to the Administrative Council, which appointed an inspector to investigate. The investigation concluded in a report of 12 February 1998 that it was not possible to establish the identities of the officers who signed the gendarme report, which alleged that Muhsin Taş had escaped. 

The Court found that Muhsin Taş had been taken into custody on 14 October 1993. No custody or other records had been provided showing where he had been taken or held after that date. The report of the alleged escape was undetailed and unsubstantiated, in particular since the signatories of the report had not been traced. In the circumstances, the Government had failed to provide any plausible explanation for what had happened to him. Given the length of time, which had elapsed since his disappearance and the circumstances pertaining in the southeast of Turkey, the Court considered that Muhsin Taş must be presumed dead following his detention by the security forces. 

The Court concluded that Muhsin Taş was held in detention in the complete absence of the safeguards contained in Article 5 and that there has been a particularly grave violation of the right to liberty and security of person guaranteed under that provision.

On 14 December the European Court of Human Rights presented the judgment in the case of Gül v. Turkey. The Court found violations of Article 2 and Article 13 (right to an effective remedy). It awarded 35,000 pounds sterling (GBP) for pecuniary damage and GBP 20,000 for non-pecuniary damage to Mehmet Gül’s widow and children, GBP 10,000 for non-pecuniary damage to the applicant and GBP 21,000 for legal costs and expenses. 

The case concerns the death of Mehmet Gül. During the night of 7-8 March 1993, a special operations team knocked on the door of the apartment where the applicant’s son Mehmet Gül lived with his wife and three children. While Mehmet Gül was behind the door in the process of unbolting the lock, three officers opened fire. Mehmet Gül was hit by numerous bullets and collapsed. He was carried to the hospital, where he was declared dead.

On 17 March 1993, the Bozovan public prosecutor issued a decision of lack of jurisdiction. An investigation was carried out by an inspector appointed on behalf of the provincial administrative council, which concluded on 21 October 1993 that the police officers should not be prosecuted. On 18 April 1995, the Supreme Administrative Court annulled that decision and ordered the institution of criminal proceedings. On 9 September 1996, the Urfa Criminal Court acquitted the three officers on the basis that, according to an expert report, they had not been at fault. 

The Court recalled that it was undisputed that Mehmet Gül had died as the result of bullet wounds inflicted when three police officers opened fire on the door behind which he stood. There was insufficient evidence concerning the planning of the operation to establish that they were under instructions to use lethal force or that this was the predetermined purpose of the operation. It was satisfied however that the police officers used a disproportionate degree of force. While Mehmet Gül was unlocking the door, the three police officers opened fire in one long, continuous burst, which caused him multiple injuries and destroyed the fingers on one hand. The police officers’ assertion that Mehmet Gül had fired one pistol shot at them was found to be unsubstantiated. The lack of proper recording of the alleged finding of two guns and a spent cartridge in the flat after the events undermined the credibility of the police evidence in that regard.  In those circumstances, the firing of at least 50-55 shots at the door was not justified by any reasonable belief on the part of the officers that their lives were at risk from the occupants of the flat. Nor could the firing be justified by any consideration of the need to secure entry to the flat. Opening fire with automatic weapons on an unseen target in a residential block inhabited by innocent civilians, women and children was, as the Commission found, grossly disproportionate. 

While an investigation into the incident was carried out by the public prosecutor, there were a number of significant omissions, including: no attempt to find the bullet allegedly fired by Mehmet Gül at the police officers, no proper recording of the alleged finding of two guns and a spent cartridge inside the flat, no photograph taken of the weapons at the alleged location, no testing of Mehmet Gül’s hands for traces that would link him with the gun and no testing of the gun for prints. Further, although the actions of the officers involved required careful and prompt scrutiny by the responsible authorities, the public prosecutor did not take any statements from them. Nor were the officers required to account for the use of their weapons and ammunition. 

The Court considered whether the criminal proceedings cured the defects in the investigation into the events up to that date. The criminal court heard evidence from the three officers charged, who gave brief statements. It called no other witnesses. The applicant and members of his family were not informed that the proceedings were taking place and were not afforded the opportunity of telling the court their very different version of events. The court requested two expert opinions (from a gendarme lieutenant and from police experts), which contained an evaluation of events based on the assumption that the police officers’ account was the correct one. They both reached conclusions as to the lack of fault of the officers, which were based on that general evaluation rather than on any findings of technical expertise. The court’s decision to acquit the three officers was based entirely on the second opinion that there was no fault. There was no reasoning as to why the police officers’ account was preferred to that of the family. In basing itself without any additional explanation on the experts’ legal classification of the officers’ actions, the court in this case effectively deprived itself of its jurisdiction to decide the factual and legal issues of the case.

The applicant was thereby denied an effective remedy in respect of his son’s death and access to any other available remedies, including a claim for compensation.
The Authority to Use Arms: Suicides of Soldiers and Police Officers

Like in previous years a number of suicides committed by soldiers or police officers were reported in 2000. In many cases of suicides of soldiers the families doubted the official version. These cases were not investigated sufficiently and in some cases the families were not even given the autopsy reports.

The General Directory for Security published a book on suicides of police officers in December, reviewing incidents that happened between 1989 and 1999. The total number of suicides during the 10 years was given as 242.

The report concluded that the majority of suicides was committed in the first years on duty and that most victims had been in the 20s, when they committed suicide. For the police department this meant that young officers had difficulties in adapting to the discipline, were in financial difficulties, in general not married and at great distance to their families. The report admitted that the possession of arms made suicide easier. Most of the suicides had been committed in İstanbul (56), Ankara (25) and İzmir (19). Turan Genç, the Director for Security called for the following measures to prevent suicides of colleagues:

“The staff has to be educated on arms and it has to be prevented that officers play with their pistols. In particular, those officers, who tend to play Russian roulette with their pistols, have to be treated according to the legislation. Attention has to be paid for officers in debts, those who drink too much, get in touch with female or male prostitutes. They had to be made aware of the risk and, if necessary, be punished for it. Measures are to be taken against stress of the personnel. To this end sports are a good opportunity for the protection of mental health.”
Ali Haydar Kalan

It was alleged that Ali Haydar Kalan (20), who served Şanlıurfa in an armored brigade, committed suicide on 24 January.

His elderly brother Şahin Kalan reported that during a phone call Ali Haydar had told him that he and the ones, who were like him, were under pressure. There were many right-wingers from the MHP exerting pressure on them and threatening the. He had told his brother to complain to the commander, but he had replied that he would be killed, if he did. 

The father İsmet Kalan complained to the public prosecutor in Tekirdağ asking for a second autopsy. The prosecutor declined from doing so. After İsmet Kalan had informed the HRA in İstanbul, he filed another complaint.

Salman Göreli

Salman Göreli, serving at Çardaklı Gendarmerie Station in Denizli province reportedly committed suicide on 21 January. His father Hüseyin Göreli stated that he was given an autopsy report stating that his son had committed suicide at 4pm, but he doubted that his son had done so, because he had no psychological problem. He had seen the corpse and a bullet had entered the head under the chin and left on the top. Shortly before the incident his son had a discussion with another soldiers about the religious fast. This must have been a harsh discussion, because he had told his mother over the phone. 

M. Şahin Barınç

M. Şahin Barınç doing his military service in Çukurca district (Hakkari) reportedly committed suicide on 24 June. His brother Metin Barınç stated that he had talked to him over the phone on the same day: 

“My brother asked for clothes and money, because he would come soon. He said that we should make preparations to take him around and to the sea. Why should anybody 5 days before the end of the military service and without any problems commit suicide? We wanted to talk to Lieutenant Levent Güldoğuş, but he did not come to the phone. Only a major from another unit told us that my brother and some friends had been joking in the canteen. Then he had gone behind the canteen. They had heard a shot and when they looked for him they saw that he had killed himself.”

Mehmet Yorğa

Mehmet Yorğa, who was serving with the gendarmerie in Kemalpaşa (Bursa) allegedly committed suicide on 4 July. His father Hüsna Yorğa doubted it. He said that his son had come home for a short leave and later gone to the unit in Kemalpaşa. For about one month they had not heard anything from him. When the family called the unit they had been told that Mehmet Yorğa was not there, because he deserted. “We went to the recruiting office in Batman and asked them to find our son. I went there frequently to see, whether he had been found. After another month we were told that he was in hospital. His uncle went to see him and told us that my son had lost his mind, because of beatings, in particular to the head.”

After the treatment his son had come home for leave and did not want to go back to the military. “He told us that he had been beaten until he fainted. He wanted to file an official complaint with the help of a lawyer. I asked him to be patient and handed him over to the recruiting office. We knew that he wanted to get a medical report to be exempted from military service. When we did not hear from him for a long time, we called the unit again and this time we were told that my son had left the military, because of a medical report.”

On 4 July a person, who did not want to identify himself called the family and informed them that Mehmet Yorğa had committed suicide. The mother asked the person to send them the corpse, because they had not money to come and get him and the person on the other side had said that Mehmet Yorğa was no longer a soldier. He had been discharged about two weeks ago, because of a medical report. 

Other suicides

On 24 January lieutenant Selçuk Canbay (32), employed at Suçeken Gendarmerie Station in Kozluk district (Batman) killed himself with a shot to his head. 

Soldier Şahin Öztürk, employed at the central gendarmerie station in Batman committed suicide on 25 January using the G-3 rifle, when he was on guard. 

Sergeant Özgür Çelil (21) serving in İstanbul-Küçükköy committed suicide on 19 February by jumping from the 2nd Sadabat Viaduct. 
Police officer Arif Türkmen (30) employed at Beşiktaş Police HQ (İstanbul) shot himself on 12 April, while he had dinner with his wife in a restaurant.

Tahsin Çelik (44), police officer at Şehit Mahmut Tuğrul Police Station in Turgutlu district (Manisa) was found at the station on 29 April. He was wounded by a shot to his chin and died on the way to hospital. 

Murat Bilgin, member of the special deployment force in İstanbul committed suicide at his home on 19 May.

Police officer İhsan Çorman (24) from Gaziantep Police HQ killed himself on 11 June, after he had killed his wife and student from the police academy Fatma Çorman (20).

On 16 June Levent Güllüoğlu (33) from a special unit at Bursa Police HQ locked himself in his car and killed himself with three shots in the head.

Cem Uyar (26) employed at Bitlis Police HQ killed himself on 16 June, while he was in guard near a training field for shooting.

Savaş Altun (27) employed at the General Directorate for Security in the department for collecting data, killed himself at home on 20 July.

The soldiers Abdullah Çiçek, doing his military service in Kartaltepe (İstanbul) shot himself into the stomach, while he was on guard on 22 July. He died on the way to hospital.

The soldier Cuma Aydoğdu on duty at Raman Yıldız Gendarmerie Station in Batman killed himself on 6 August by shots to his head.

On 29 September Muhammet İncegül (30) employed at Erzurum Police HQ killed himself during a visit to parents in law in Erzincan.

Officer Mevlüt Şimşek (28) employed at the education center in Sarıgazi (İstanbul) killed himself on 15 September at the seaside in Moda.

Sergeant Şakir Asil (24) used his G-3 rifle, when committing suicide in Kovancılar district (Elazığ) on 19 November.

On 26 November the police officer Mustafa Yüksel working at the police academy in Gölbaşı (Ankara) shot himself dead at his home.

Kamber Kantaş from the anti-riot police in Bayrampaşa (İstanbul) committed suicide on 19 December. (
)

2.1. The Death Penalty

The question on whether or not the GNAT should deal with the death penalty imposed on Abdullah Öcalan and the abolition of the death penalty remained two important subjects of Turkey’s agenda in 2000. During the summit of the leaders of the coalition partners DSP, ANAP and MHP on 12 January a principle decision was made to keep the file of Abdullah Öcalan at the office of the Prime Minister until the ECHR had made a decision. Prime Minister Bülent Ecevit stated that Turkey had accepted the jurisprudence of the ECHR. Once the Court had made a decision the file would be forwarded to the GNAT in order to make a decision. (See also the chapter on the Kurdish question)

At the end of 2000 the Judicial Commission in the GNAT had 51 files on death sentences against 71 persons. In 8 files a total of 16 persons had been sentenced to death according to Article 125 TPC and 7 files contained death sentences of 11 people sentenced according to Article 146 TPC. 

Four laws and a total of 41 Articles in the Turkish Penal Code, the military penal code, the Law against Smuggling and the Law on Forests provide for the death penalty. During the year 442 trials were initiated under Article 125 TPC (attempt to separate part of the country). In these trials a total of 927 men (5 of them below 18) and 61 women were tried. A total of 164 trials were opened according to Article 146 TPC (violent attempt to change the constitutional order). In these trial a total of 512 men (14 below the age of 18) and 21 women were tried. For the offence of murder that according to Article 450 TPC also requires the death penalty 289 trials were initiated and a total of 458 men (26 of them below 18) and 46 women were tried.

On 11 January HRA chairman Hüsnü Öndül stated that his organization was against the death penalty in principle. He pointed out that the HRA was against the execution of Abdullah Öcalan and demanded that the death penalty should be abolished completely. He argued that if the death penalty of Abdullah Öcalan would be confirmed in the GNAT Turkey might be excluded from the Council of Europe, to which it was a member since 50 years.

In February the Commission on Foreign Affairs and Human Rights in the European Parliament (EP) adopted a report on “Human Rights in the World”. This report included the remark that no country retaining the death penalty could become a member of the EU. The penalty was called inhuman and medieval and a sentence that did not conform to contemporary societies.

During a conference on “Reform of the Judiciary 2000” Justice Minister Hikmet Sami Türk answered questions by journalists. He said that Turkey was the only European country retaining the death penalty and argued that this penalty had to be abolished in the long term. He added that the Justice Ministry, the Ministry for the Interior and the Chief of General Staff were working on the question of the death penalty.

In August a commission within the Justice Ministry agreed to abolish the death penalty and replace it with an aggravated life imprisonment.

At the same times discussions about the death penalty continued in public. On 5 July Prime Minister Bülent Ecevit stated that the abolition of the death penalty was one of the conditions for full membership to the EU: “It does not need an initiative by the government or constitutional changes to abolish the death penalty. Some changes in the laws would be sufficient. I believe that all parties, except the MHP could agree on this and don’t believe that the MHP will make this a problem for the coalition government.”

On the same day Ömer İzgi, deputy chair of the parliamentary group of the MHP stated that his party had not changed its view on the question since 1998. They would support the abolition of the death penalty except for Article 125 TPC, since they knew about the sensitivity of the people on this question. He warned that the problem should be handled with care and not be decided on hastily, only because someone asked for the abolition of the death penalty.

On 1 October State President Ahmet Necdet Sezer spoke on behalf of the new judicial year. He confirmed that it did not need constitutional amendments to abolish the death penalty and said that the death penalty might be replaced by a different sentence such as an aggravated life imprisonment.

In mid-October Justice Minister Hikmet Sami Türk told journalists that the changes to the penal code included a replacement of the death penalty by an aggravated life imprisonment, but added that even if the law was passed in mid-2001 it might only enter into force in the year 2002.

During a meeting of human rights ministers in the Council of Europe that took place in Rome a call was made on all member states to ratify the 6th protocol to the EHRC and wished that the members would abolish the death penalty not only in peace times, but also in situation of wars. The resolution included a call on the members not to extradite people to countries that retained the death penalty. 

New Death Sentences

The trial launched against Murat Sarıaslan and Fevzi Koçak with the demand of the death penalty for killing Kadir Çelik and Mustafa Akoğlu in Kayseri concluded at Kayseri Criminal Court on 22 May. Murat Sarıaslan and Fevzi Koçak were sentenced twice to death.

Abdullah Kanat on trial under remand for about 10 years with the demand of the death penalty on charges of “being a PKK member and killing major Esat Oktay Yıldıran in October 1988” was sentenced to death in the trial that concluded at İstanbul SSC on 23 May. Abdullah Kanat had been sentenced to death on 2 March 1994, but the Court of Cassation had quashed the decision for procedural reasons.

The trial launched against 18 people, including Sevgi Yamaç, chairwoman of the Denizli Branch of the HRA, on accusations of “being members of DHKP-C” concluded at İzmir SSC on 31 May. In the hearing, defendant’s lawyers stated that they could not meet with their clients and demanded time to complete their defenses. But presiding judge Galip Cengiz Dinçer demanded the lawyers to make their defenses. The lawyers protested and did not make their defenses. The defendants Gürsel Akmaz, Özlem Taş, Vicdan Şahin, Özlem Taşdemir, Bülent Ersoy, Ahmet Zencirci and Hatice Aşık, who attended the hearing, also said that they would not make a defense because of the attitude of the court. In the verdict Yalçın Hafçı, Gürsel Akmaz, Özlem Taş, Süleyman Erol, Vicdan Şahin and Özlem Taşdemir were sentenced to death, Bülent Ersoy and Hatice Aşık to 15 years’ imprisonment, Ahmet Zencirci to 5 years and HRA Denizli Branch Accountant Hacı Ahmet Akkaya to 3 years 9 months in prison. Erdem Albayrak, İsmail Payat, Ramazan Zencirci, Hüseyin Ersoy, Yaşar Bilibay, Sevgi Yamaç, Hatice Akkaya, Fizan Koç, Hüseyin Serinkan, Osman Serinkan and Ali İbin were acquitted
The trial launched against defendants on the charges of being members of TİKKO at İstanbul SSC with the demand of the death penalty concluded on 13 June. In the hearing, Mihriban Kırdök, one of the defense lawyers, stated that their meeting with their clients were restricted by a circular issued by the Ministry of Justice and thus they could not prepare their defenses. The defendant Muhammet Akyol said that the case file had not reached him and so he could not prepare his defense. Presiding judge Ali Demir stated that they could not give more time in spite of the restrictions of the defense and disclosed the judgment. Fedai Şahin, Zeki Şahin, Muzaffer Acunbay, Seyit Ali Uğur and Hasan Rüzgar were sentenced to death. The death penalties given to Fatma Acunbay, Bayram Kama, Cengiz Polat and Sami Bolmaz were commuted to life imprisonment, whereas Sadegül Özdemir, Muhammet Akyol and Abdullah Kalay were sentenced to 32 years 6 months in prison on charges of “membership” and “robbery” under Articles 168 and 417 TPC, İsmail Kufa and Kibar Saadet to were sentenced 12 years 6 months in prison on charges of “membership”, and Haydar Güzel received a sentence of 22 years 6 months in prison. In the trial, it was decided that the file of fugitive defendant Ziyafettin Kopaloğlu would be separated, whereas the trial against Hülya Uğur, who had died in the armed clash, was dismissed. Yılmaz Yıldız was acquitted.
Cemalettin Polat, a DHKP-C member, charged with the killing of Turan Ünal, an alleged JİTEM member in Çankırı Prison, was sentenced to death under Article 146 TPC.  Ankara SSC passed the verdict in June.

The trial launched against 50 people in connection with the killing of 37 people in Sıvas on 2 July 1993, concluded at Ankara SSC on 16 June. In the hearing, 33 people were sentenced to death, whereas 17 were given imprisonment terms. The files of Mustafa Dürer and Muhammet Nuh Kılıç, who could not be arrested, were separated. The names of the defendants receiving the death penalty were: Muhsin Erbaş, Harun Gülbaş, Bekir Çınar, Erol Sarıkaya, Mevlüt Atalay, Ahmet Turan Kılıç, Kenan Kale, Harun Yıldız, Zafer Yelok, Yunis Karataş, Halil İbrahim Düzbiçer, Ömer Faruk Gez, Ali Kurt, Ahmet Oflaz, Ekrem Kurt, Erkan Çetintaş, Faruk Sarıkaya, Hayrettin Gül, Harun Kavak, Süleyman Toksun, Hayrettin Yeğin, Mehmet Yılmaz, Adem Kozu, Mustafa Uğur Yaraş, Faruk Belkavli, Ömer Demir, Alim Özhan, İbrahim Duran, Etem Ceylan, Vahit Kaynar, Turan Kaya and Cafer Tayyar Soykök. The court board reduced the penalties of Temel Toy, Sedat Yıldırım, Ali Teke and Durmuş Tufan to 20 years of imprisonment, as they were minors on the date of the incident and the penalty of Yusuf Şimşek to 15 years of imprisonment on the grounds that “he was mentally ill.” Defendants Yalçın Kepenek, Yusuf Ziya Eliş, Engin Durna, Metin Yokuş, Ahmet Kaşkaya, İlhami Çalışkan, Bünyamin Eliş, Özkan Doğan and Çetin Asamaka were sentenced to 7 years 6 months in prison on the charges of “intending to change the constitutional order” under Article 146/3 TPC and Bülent Güldü was sentenced to 5 years in prison. The trial had commenced on 21 October 1993 at Ankara SSC and concluded on 26 December 1994. A total of 124 people were prosecuted in the trial. The Court of Cassation had quashed majority of the decisions given in the original trial on 3 October 1996. The trial had re-started on 19 November 1996. 
On 23 June Zonguldak Criminal Court No. 1 sentenced Adnan Çolak to death. He was on trial in connection with 11 killings committed in Artvin and surrounding districts.

The trial launched against 44 people on charges of “being members of the Islamic Movement Organization and killing Çetin Emeç, former executive with the daily Hürriyet, Aydın Ercan, his driver, Turan Dursun, a researcher on religion and Ali Akbar Gorani, an Iranian citizen” ended at İstanbul SSC on 24 July. In the hearing İrfan Çağrıcı, Cengiz Sarıkaya, Ekrem Baytap, Tamer Aslan and Mehmet Ali Şeker were given the death penalty under Article 146 TPC. The SSC did not reduce the sentence of İrfan Çağrıcı, but commuted the sentences of the other four defendants to life imprisonment. Rıdvan Çağrıcı, Ziver Kartal, Mehmet Okatan, Gül Aslan, Lawyer Hüsnü Yazgan, Mehmet Kaya, Kutbettin Gök, Mehmet Zeki Yıldırım, İhsan Deniz and Mehmet Zeki Deniz were each sentenced to 12 years 6 months in prison under Article 168 TPC and Abdülkerim Yağmur and Mehmet Salih Yıldız were each sentenced to 3 years 9 months in prison under Article 169 TPC. 20 defendants were acquitted and one defendant’s file was separated.
The case launched against 7 people on charges of “conducting an armed and a bomb attack on a bus they had hijacked in Ankara in the night of 31 December 1994,” concluded at İstanbul SSC on 21 September. The defendants were tried for the death of 2 and injuries of 24 people. Ömer Yıldırım and Mahmut Ulusan were sentenced to death under Article 125 TPC, whereas Adalet Aktepe, the other defendant in remand, was given the life sentence. İhsan Tutar, who had been tried without remand, was sentenced to 3 years and 9 months of imprisonment under Article 169 TPC. Abdurrahman Çevik, İhsan Çevik and Mehmet Nuri Kaplan were acquitted.  

Mert Güven was sentenced to death twice, on the grounds that he had ordered the killing of his mother and father. Bursa Criminal Court No. 3 decided on 2 October that the hired gunmen Kazım Aydın and Uğur Tetik should also be sentenced to death. Yılmaz Andiç who assisted in the murder received a sentence of life imprisonment.
New trials with the demand of the death penalty

In January Bakırköy Public Prosecution Office launched a trial against Şaban Akan with the demand of the death penalty for killing mafia boss Nihat Akgün. 

On 24 February İstanbul SSC started to hear the case of Erol Evcil and Burhanettin Türkeş in connection with the killing of businessman Nesim Malki. During the hearing of 18 December the prosecutor summed up the case and demanded the death penalty for both defendants.

In March Diyarbakır SSC launched a trial against 14 PKK militants captured during the clash that broke out while they were trying to pass to Northern Iraq from Turkey. The indictment sought the death penalty for Mehmet Sıddık Emire, Zeki Demirağaç, Syrian national Alaaddin Muhammed Şiho, Güler Çelik, Osman Akbaş, Nihat Durmuş, Sohbet Yıldız, Fırat Pervane, Azmi Taşancık and Turgay Ural under Article 125 TPC and imprisonment terms from 6 months to 15 years for İhsan Taynan, Erdal Kılıklı, Çetin Baltaş and S.E. (12).
A trial was launched against Kenan Evren, the 7th President of Turkey, the leader of the 12 September 1980 military coup, on the accusations of “changing the constitutional order by force” under Article 146 TPC with the demand of the death penalty in March. The indictment written by Adana Public Prosecutor Sacit Kayasu stated that the crime was committed between 30 August-12 September 1980. It was said that another trial had formerly been launched at Ankara SSC with the same demand but the trial was covered up. Sacit Kayasu stated that he launched this trial to prevent it to undergo a lapse of time.

Subsequently the Ministry of Justice launched an administrative investigation against on the grounds that “the prosecutor used his authority arbitrarily.” Kayasu said that he got 14 days leave on 29 March and would retire after his leave. In April Sacit Kayasu was suspended from duty by the High Board of Judges and Prosecutors (HSYK). Sacit Kayasu stated that he would appeal to the ECHR.

The objection of former Adana Public Prosecutor Sacit Kayasu against the decision “not to prosecute” according to an indictment he had prepared for Kenan Evren, the leader of the 12 September 1980 military coup, based on the charges of “changing the constitutional order by force,” under Article 146 of the Turkish Penal Code with the demand of the death penalty, was also refused. The court board decided that a trial couldn’t be launched against Evren, under temporary Article 15 of the Constitution

In December Sacit Kayasu testified in connection with the investigation of the chief prosecutor at the Court of Cassation. Kayasu said that his indictment did not insult the Turkish Armed Forces. May be tried at the 9th Chamber of the Court of Cassation.
The trial launched against Sultan Elbistanlı who made a suicide attempt in Ceyhan district of Adana after killing her daughter Nurgüzel Elbistanlı (7) by giving her an insect killer started at Ceyhan Criminal Court on 31 March. The prosecution demanded with the death penalty for her.  

In April a trial was launched against Hezbollah repentant Cemil Meygil with the demand of the death penalty on the grounds that he was responsible for the killing of Dr. Zeki Tanrıkulu (2 September 1993) and 13 more people. 

İstanbul SSC launched a trial against Emin Ekinci, Mehmet Emin Erez and Abit Taşan (remanded in absentia) with demand of the death penalty, on the grounds of “killing 23 persons and kidnapping 18 persons as Hezbollah members.” The prosecutor sought imprisonment terms between 15 years to 22 years 6 months for Mehmet Emin Kanlıbıçak and Mehmet Cemil Erez for “being Hezbollah members.” 

Also in April Bursa Public Prosecutor launched a trial against 22 persons, 15 on remand, one remanded in absentia, on the same grounds. The prosecutor sought the death penalty for İbrahim Evliyaoğlu and imprisonment terms for the other defendants. 

Ankara SSC launched a trial in April with the demand of the death penalty for Emin Alpsoy, Mustafa Gürlüer and Şeyhmus Alpsoy on the same grounds. The prosecutor sought imprisonment terms from 15 to 22 years for 25 persons, and 4 years 6 months to 7 years 6 months for 3 persons, and 3 years for 1 person. Among the ones prosecuted with the demand of 22 years were Dr. Abdurrahman Alpsoy and Abdülsamet Yıldız who was an official with the Prime Ministry Administrative and Financial Office.
Diyarbakır SSC launched a trial at the end of April against Osman Öcalan, the brother of PKK leader Abdullah Öcalan, with the demand of the death penalty under Article 125 TPC. The indictment alleged that the PKK Central Council member Osman Öcalan “was directly responsible of the acts of the PKK, by making a direct contribution to the policy and strategy of the organization.”
Diyarbakır SSC launched a trial in April against Musa Daşkın and Abdulcabbar Kırtay on the grounds of “killing 10 persons as Hezbollah members in 1992-1993 in Silvan district of Diyarbakır.” Daşkın and Kırtay were to be tried with the demand of the death penalty.
Diyarbakır SSC launched a trial against 10 people on the accusations of “being members of the radical Islamic Vasat organization and killing police officer Ali Osman Sarıçal in the house raid of 31 March in Urfa, Birecik.” The indictment of May sought the death penalty for Mehmet Murat Yürekli, and imprisonment terms of up to 15 years for the defendants in remand Bahri Bozok, Abdullah Çetin, Mehmet Şah Yürekli, Salih Arslan, Abdullah Ferit Erkan, Hasan Yıldırımdağı, Mehmet Özdalar, Suat Temel and the defendant without remand İbrahim Halil Özbiber on the accusations of “being illegal organization members.”
The trial launched against 15 defendants including alleged high-ranking executives of the radical Islamic Hezbollah organization Edip Gümüş and Cemal Tutar, commenced at Diyarbakır SSC on 10 July. After the indictment was read, Edip Gümüş and Cemal Tutar denied the news that they were repentants. Defendant Fahrettin Özdemir stated that he was tortured in detention. Defendant Abdulkudus Yersiz stated that he wanted to be a repentant. The prosecution demanded the death penalty for Edip Gümüş, Cemal Tutar, Fuat Balca, Mehmet Faysal Bozkuş, Abdülkerim Kaya, Mehmet Özdemir, Mahmut Demir, Kemal Gülşen, Yunus Avcı, Sinan Yakut and Mehmet Ezme, who are held responsible for the killing of 156 people, according to Article 146 TPC. Imprisonment terms from 12 to 15 years were sought for Nurettin Karabulut and Abdulkudus Yersiz under Article 168 TPC.

The trial continued on 11 September. During the hearing defendant Edip Gümüş stated that he was in charge of the archives of the organization. On the other hand Cemal Tutar stated that after he had been caught in a raid carried out on a house in Beykoz, İstanbul on 17 January, he was kept in detention for a total of 180 days at İstanbul and Diyarbakır Police HQ. He said; “After being arrested, they should have put me in prison but instead they took me to the Anti-Terror Branch. I was put under psychological pressure in order to be a repentant. I received the indictment 5 days before the first hearing. Therefore I could not prepare a defense. Four days after the first hearing I was again kept in detention for 20 days at Diyarbakır Police HQ on judge’s decision, but never interrogated. I demand protection from the court against the police officers arbitrary practices. I will not defend myself until these conditions change.” Defendant Mehmet Feysal Bozkuş stated that he was tortured in detention and wanted to benefit from the Repentance Law.
Another hearing was held on 18 December. Kemal Gülşen stated that following his detention in İzmir he was interrogated blindfolded and said, “MOSSAD agents took part in my interrogation to help the police. Although I was blindfolded I saw their shoes. The police officers had mentioned that some foreign agents would participate in the interrogation. The agents asked questions mostly on the congregation and formation of the organization.” Gülşen stated that the security forces knew about the acts in the area and that Cemal Uçar, a Hezbollah member in Diyarbakır E Type Prison who was found dead was killed by the State authorities. Cemal Tutar said, “Teachers Zübeyir Alkaç and Ramazan Aydın Bilge were killed by Hezbollah for being members of the PKK. They were killed for setting grounds for the PKK at schools.” Defendant Mahmut Demir on the other hand alleged that he had nothing to do with the actions carried out and stated that he had been subjected to torture in detention. Demir continued, “When I testified to Nuh Mete Yüksel, Ankara SSC Prosecutor, the police officers were there. They were threatening me. As we were being taken to the place of the incidents the police officers instructed us and we explained it as they wished.” Upon the judge’s statement “In Konya and Mersin you have shown graves” he replied “They slander me. Even they don’t believe in this. I did not go to Mersin.” 

İstanbul SSC Prosecution office launched a trial in June against Hacı İnan, İlyas Kutluman, Abdülsettar Yıldızbakan, Burhan Ekineker, Mehmet Bayram Eren and Sabahattin Eren who were arrested on charges of “being executives of Hezbollah”. The prosecution demanded the death penalty for the defendants under Article 146 TPC. 15 years in prison were sought for Enver Kılıçarslan, Abdullah Beldek, Ahmet Kortuk, Salih Kişi and Bener Kutluman on charges of “being Hezbollah members” under Article 168 TPC. The defendants were allegedly involved in the killing of 47 people in İstanbul, Adana, Mersin, Konya and Antalya. The trial started in August.
Bakırköy Public Prosecution Office launched a trial against Hüseyin Baybaşin, who is under remand in the Netherlands for drug offences, on charges of being responsible for the killing of Sadık Süleyman Öge in İstanbul, Bakırköy on 9 November 1997. The indictment requested the death penalty for Baybaşin. Bakırköy Criminal Court No. 1 decided in June to refer the case file to İstanbul SSC. 

The trial launched against student İmdat Niyaz, who killed teacher Yusuf Batur in Denizli, commenced at Denizli Criminal Court No.1 on 5 July. The death penalty was demanded for İmdat Niyaz under Article 450 TPC.
Ankara SSC Prosecution Office launched a trial against 17 people allegedly “involved in the killing of “Uğur Mumcu, Prof. Ahmet Taner Kışlalı, Prof. Muammer Aksoy and Ass. Prof. Dr.  Bahriye Üçok and being members of the radical Islamic organization called ‘Tevhit, Selam and Kudüs Ordusu (Jerusalem Army)’”. Ankara SSC Prosecutor Hamza Keleş disclosed the indictment at a press meeting held on 11 July. Keleş reported that 128 defendants were interrogated in connection with 22 incidents. The prosecution office took the decision of non-prosecution related to the 128 people who had been interrogated within the frame of the investigation. The indictment demanded the death penalty for Necdet Yüksel, Ferhan Özmen, Hakkı Selçuk Şanlı, Yusuf Karakuş, Muzaffer Dağdeviren, Abdülhamit Çelik, Fatih Aydın, Hasan Kılıç and Mehmet Şahin under Article 146/1 TPC. The indictment demanded imprisonment terms not less than 15 years for Mehmet Ali Tekin, Haluk Özçelik under Article 168/1 TPC, 10 to 15 years of imprisonment terms for Mehmet Kasap, Mehmet Gürova, Adil Aydın and Murat Nazlı under Article 168/2 TPC and 3 to 5 years imprisonment terms for Arif Tarı and Mahmut Koca under Article 169 TPC.
A trial was launched against Musa Özer, Salih Yıldırım, Ali Rıza Yöndem, Enver Kaplan, Hasan Tilki, Zülküf Yüce, Vehbi Erdoğan, Hamit Çöklü, Mehmet Remzi Kaya and Mahmut Eminoğlu with the demand of the death penalty on charges of “being Hezbollah members responsible for the killing of 24 people including the pro-Islamic writer Konca Kuriş, kidnapped in Mersin on 16 July 1998 and People’s Labor Party (HEP) parliamentarian Mehmet Sincar”. Adana Public Prosecutor indicted the defendants in July according to Article 146 TPC.
In August the prosecutor at Diyarbakır SSC indicted Nurettin Erzik and claimed that he was responsible for many actions of Hezbollah. He demanded the death penalty. 

On 11 August Diyarbakır SSC started to hear the case of Abdullah Yalçın and Süleyman Koraltan. The prosecutor alleged that they had killed 5 people and injured 10 people in 1993 in the name of Hezbollah and demanded the death penalty for both defendants. 

Again in August Mecit Damar and Aydın Akgün were charged at Diyarbakır SSC for having killed 10 and injured 13 persons.

Ankara SSC Prosecution Office opened a case in October with the demand of death penalty against Rüştü Aytufan, who was remanded for allegedly being involved in the bomb attack against Prof. Dr. Ahmet Taner Kışlalı, a columnist with the daily Cumhuriyet, on 21 October 1999. The indictment demanded a prison sentence of 7 years 6 months under Article 169 of the Turkish Penal Code for Derviş Polat, Yüksel Pekdemir and İsmail Koçhan who were remanded together with Aytufan on the grounds of “helping and abetting the organization.”
Malatya SSC Prosecution Office opened a case against Şeyh Hamit Bahçe, Recep Şentür, Gazi Ceren and Taner Büyük with the demand of death penalty on charges of “being member to the Teblig Parish located in Pakistan.” The defendants had been detained in August. The trial commenced on 24 October.
Diyarbakır SSC Prosecution Office opened a case in November against Leyla Gülsever, Remziye Solmaz and Cuma Güzel who were arrested during a raid on a house in Bağlar quarter of Diyarbakır on 11 October. The indictment sought the death penalty for the defendants under Article 146 TPC on the grounds of “being members of Hezbollah and killing police officer Adem Bayrakçı during the raid. 
Zeydin Yargı was put on trial in November with the demand of the death penalty. He had followed his daughter Demet Yargı (17), who had escaped from home and stabbed her to death.

A case was been opened against Yunus Aysu with the death penalty demand under Article 146 TPC in connection with the killing of police officer Mehmet Zengin in a clash that broke out in a house in Hatboyu quarter of Diyarbakır on 20 October. The indictment asserted that Aysu was also responsible for the killing of Necati Çiçek, Mehmet Mürsel Polat, Yasin Özalp, Mehmet Nuri Sapmaz, Hasan Bayantemir, Mehmet Taş, Halil İbrahim Gülen and Hasan Duran and the for the wounding of 14 people in the name of Hezbollah. The indictment sought 45 months’ imprisonment for Mukadder Selamboğa under Article 169 TPC. 
Diyarbakır SSC Prosecution Office opened a case against Ramazan Akyol with the demand of the death penalty on the grounds of Hezbollah membership and helping the gunmen in killing four people. The prosecution also demanded prison sentences for Kenan Gökboru, Mehmet Sıddık İpek, Esat Durmaz, Muzaffer Aslangiray, Mehmet Siraç Aslan and Fırat Serik under Article 169 TPC.
2.2. Extra-judicial Executions

Although less extra-judicial executions were reported in 2000 the uniformed forces were held responsible for executions without a court’s decision. These extra-judicial executions (EJE) remained a threat to the right of life, in particular because of impunity of the perpetrators and the almost unlimited right of the uniformed forces to use firearms. The HRFT discovered 47 civilians and six police officers, who had died as a result of EJEs in 2000. (
)
Cases of EJE

X.X., X.X.

Soldiers killed two Iranians, who came from Iran to Turkey in January to sell fuel oil. Their names could not be revealed. Twenty Iranians had come to Turkey from Stureş village of Hoy city of Iran to sell fuel oil and gathered in the house of Tahir İkebaş in Kızılca village of Başkale, Van. Soldiers from Geçitvermez Station raided the house in the night of 1 January and wanted to detain these 20 persons. The soldiers fired at two Iranians, who reportedly resisted detention.” Further reports stated that the body of one of the Iranians was taken to Başkale and that the detainees were extradited after their money was seized.

Hüseyin Velioğlu

Hüseyin Velioğlu, the alleged founder of the radical Islamic Hezbollah’s İlim wing, was killed in İstanbul, Beykoz, in the clash that broke out in a raid on the alleged organizational flat of Hezbollah on 17 January. Two militants were captured alive. The operation was reportedly carried out in connection with the disappearance of 12 Islamic businessmen since 1999 August.

In June 20 police officers involved in the raid of 17 January were charged with “killing a person in a manner to conceal the real assailant”. The 20 police testified in the hearing held closed to the press at Üsküdar (İstanbul) Criminal Court No.2 on 12 June. The Court acquitted the defendants on 30 November. 

Hakan Kilimci

A raid was made on the house of an alleged İBDA/C member, in Akşehir district of Konya province on 25 January. The wanted person’s brother Hakan Kilimci was shot dead during the raid by the police on the grounds that “he did not obey the order to stop.”
Şeyho Bayol

The house of Şeyho Bayol (65), the father of Mehmet Bayol and Lütfü Bayol alleged Hezbollah executives in Ceylanpınar district of Urfa, was raided on 7 February. Şeyho Bayol was killed during the raid that took place at around 3am. The police authorities claimed that Bayol had died in a clash. Lütfü Bayol and Mehmet Bayol were reportedly not at home during the raid.

An official investigation was launched in connection with the killing of Şeyho Bayol after the sons of the victim, Lütfi Bayol and Eyüp (Mehmet) Bayol, had been detained. Cuma Bayol, another son of Şeyho Bayol, told journalists, “There was nobody that could fight with the police in the house. When the police knocked on the door, my father opened the door in his pyjamas and the police fired at him. They fired twice and my father fell in front of the door.”
Hasan Hekimbin Mustafa

Hasan Hekimbin Mustafa, who attempted to pass the Turkish-Syrian border in the region between Kendirci and Çaykara villages in the vicinity of Suruç district of Urfa, was killed by the soldiers on 10 February.

Aziz Tokay

Aziz Tokay was killed in the Bakacak village of Hendek district of Adapazarı on the grounds that he did not obey the "order to stop." There was a decision of arrest-in-absentia against Tokay on the accusations of "rape" and "theft." Allegedly, Aziz Tokay's house was raided on 13 February and he was shot while trying to escape.
Sebahattin Sap, Mehmet Nuri Balka, Nuri Baran, Zahir Hayva, Murat Hayva, Mehmet Ünver (police officer), Naci Akçay (police officer), Vahit Uslu (police officer), Harun Karabulut (police officer), Mustafa Kemal Açıkgöz (police officer)

A clash broke out during a raid on a house in Van as part of operations against Hezbollah. Five police officers and 5 Hezbollah militants died in the clashes. A house in Çavuşbaşı Street of Vali Mithatbey quarter was reportedly raided around 2am on 14 February. Police officers Mehmet Ünver and Naci Akçay, and “the alleged responsible persons of Hezbollah in the province of Van” Sebahattin Sap, Mehmet Nuri Balka and Nuri Baran, died in the clash that broke out in this house. Zahir Hayva, having been wounded in this clash, escaped to a house in Yenimahalle quarter. In the raid on this house, the Hezbollah militants Zahir Hayva and Murat Hayva, and police officers Vahit Uslu, Harun Karabulut and Mustafa Kemal Açıkgöz died. The police officers Gürbüz Bulut, Hüseyin Yağcı, Faris Atasever, Mansur Erdoğan, Metin Çiftlik and Sami Özübelli were wounded in the clash. The third clash broke out at around 2pm. Adem Balta who was claimed to have escaped from the raided house in Selimbey quarter, was captured wounded and İsa Balta reportedly escaped. 

Şerif Şimdi (Şemdi)

Şerif Şimdi (Şemdi) was killed in a raid on a house at Saraçoglu quarter of Mardin, in the night of 24 February. The police authorities claimed that Şerif Şimdi “was a PKK militant and clashed with the police.” Police officers reportedly beat İsa Günay, the owner of the house, heavily and his ribs were broken. İsa Güney, his wife Cemile Günay, who was pregnant, and their daughter Gülbarin Günay were subsequently detained. İsa Günay was taken to Mardin State Hospital on 25 February and later sent to Diyarbakır State Hospital. Witnesses stated that the police and special team officers had blockaded Saraçoglu quarter at around 7pm and later they had heard gunshots. Witnesses said that the special team officers had fired on the house for about half an hour.
Mehmet Yalçın

Gendarmes killed Mehmet Yalçın on 3 April in Çorum, when he tried to rescue a prisoner. The common criminal Hüseyin Tekçam was taken from the prison in Mecitözü, Çorum to Çorum State Hospital for medical treatment. On the way back he got out of the prison vehicle, saying that he had nausea. He entered the car of his relative Mehmet Yalçın who had been following the prison vehicle. They did not stop in spite of orders by the soldiers. The gendarmes opened fire on them even though they got stuck in the traffic on Gazi Street. Mehmet Yalçın was wounded in the incident and died in the hospital where he was taken. 

Haşim (Yaşar) Yılmaz

Police officers opened fire on two persons who allegedly robbed a house and intended to steal a car in Balçova, İzmir on 9 April. Haşim (Yaşar) Yılmaz was shot dead. The police authorities claimed that Yılmaz threatened police officers, who “ordered him to stop” with a gas gun. The police alleged that they opened fire to warn him and that they fired targeting shots afterwards. The police officer Özdemir Pesen, one of the police officers who shot at Haşim Yılmaz, said, “I fired twice in the air. They entered another street. I fell while I was running, as it was dark. My gun fired when I fell. He might have been shot then. I haven’t targeted him.” 

The prosecution of the police officer Özdemir Pesen started at İzmir Criminal Court No. 2 on 29 June. Özdemir Pesen stated that they saw Yaşar Yılmaz and Metin Sülük stealing while they were on patrol and started to chase them. He had fallen down during the chase and his gun fired. Metin Sülük, who was heard as witness in the hearing, said that did not have any arms, only a small knife and alleged that the police officers shot at them intentionally. He was later detained outside the court hall on the grounds that he was wanted.

Cesim Başak

A clash broke out between alleged gun smugglers and the police in a house raided by the police on a tip-off on 16 April in Dilovası village of Gebze district of Kocaeli. Cesim Başak died and 5 persons were detained in the clash.
Nejat Kızılırmak

The name of the person, who allegedly did not obey the order to stop and who was killed by the police in Pazaryeri quarter of Batman on 19 April, was disclosed as Nejat Kızılırmak. After the incident, Mehmet Adlığ, a Municipality Council member HADEP, and İhsan Silmiş, Zozan Toprak, Salih Acar, M. Ali Sarı and Fehmi Toprak were detained during operations in Batman after the incident.
X.X.

The security forces opened fire on a group of people, who had come from Syria, Mumbatıh village on 27 April and tried to cross into Akçakale district (Şanlıurfa). An unnamed person died in the fire. 

Muhammet Cihangir, Muhammet Sebu, Ahmet Aşkaraluet, Salim Rahimi, Makbul X., Necip Nevbu, Nur Muhammetağa, Nasır Ahmet, Ali Asker

On 8 May a group of some 153 refugees from Afghanistan, Bangladesh and Pakistan tried to enter Turkey through Gürbulak gate in Doğubeyazıt district (Ağrı). The security forces shot at them and killed 9 persons. Five persons were injured. Muhammet Cihangir, Muhammet Sebu, Ahmet Aşkaraluet, Salim Rahimi, a person called Makbul whose surname could not be identified (all from Bangladesh), Necip Nevbu, Nur Muhammetağa, Nasır Ahmet (from Afghanistan) and Pakistan citizen Ali Asker were killed. Muhammed Bilal, İshak Rızai (23), Mahmut Eşref (40), Ahmet Akbarni (26) and Mehmet Ali Fazlu (32) were injured. 

Veysi Özen

A clash broke out during the raid on a house in Kurfalı quarter of Kartal, İstanbul on 20 May. Veysi Özen died in the clash, while the police officer Murat Cezmi Erbay was lightly wounded. Enver Kılıçaslan, Fırat Çakmak, İlyas Kutluman and Eşref Turgut were detained during the raid.
Selim Aydar, Rahmetullah Korkmaz, Abdülvahit Kara

In a raid on a house in Mithatpaşa quarter of Adana that was raided on 20 May on information of Hacı İnan, a leading Hezbollah member, Selim Aydar, Rahmetullah Korkmaz and Abdülvahit Kara died, and Hafız Karakaş, having being slightly wounded, was detained. During the clash that lasted for about 45 minutes, gas bombs were reportedly thrown into the house. The people tried to get out of the house to escape the gas and were shot dead in front of the door. Police officer Ali Asker Gonca died in the police car while going to the raid, when his gun accidentally fired.
Mehmet Gök, Nejat Uzun (police officer)

On 27 May the police raided the house of Nihat Özmen, who was detained in Erzurum within the context of the operations against the radical Islamic organization Hezbollah. During the raid a clash broke out. Special team officer Nejat Uzun died when a bomb thrown from the house exploded, whereas Nihat Özmen and police officers Alparslan Keskin, Süleyman Korkmaz and Zeki Özdemir were wounded. In the clash that lasted about for an hour Mehmet Gök, an imam (preacher) from Ağrı, was killed.
Cemal Muhari

Soldiers opened fire on 3 people who were trying to pass the border over the river Hezil, south of Turkey, on 24 June. In the incident, Cemal Muhari born in Süleymaniye (North Iraq) died, and Mustafa Baran and Ziyan Baran were injured.
Celal Tümer

Police officers killed Celal Tümer in Mamak, Ankara at around 8am on 2 June The police officers, who went to Altıağaç quarter of Mamak upon a warning that “a person was wandering around with a gun,” allegedly warned Celal Tümer to hand over his gun. However, Tümer allegedly directed his gun at the police officers and they shot him dead.
X.X.

Soldiers opened fire on 3 Iranian smugglers, who intended to cross the buffer region between Başkale district of Van and the Iranian border on 30 June. One Iranian died, the other two were captured wounded.
Muhammet Feysa, X.X.

The soldiers opened fire and killed two people, Muhammet Feysa and a person who could not be identified, while they were trying to cross the Turkish border from Syria near Yayladağı, Hatay on 18 July.

Halil Kazım

On 12 August soldiers opened fire on 4 Kurdish people from Northern Iraq, who were trying to get into Turkey in the vicinity of Çukurca, Hakkari. Halil Kazım, found out to have come from the province of Erbil, Iraq, was shot dead, and Muhammed Yama, Rezayi Yama and a person whose name could not be determined were wounded.
Halil İbrahim Yenel

Halil İbrahim Yenel, wanted on the charges of “robbery and bodily harm” was killed during a raid on a house in Pendik, İstanbul, on 21 September. The incident was reported as follows: After beating Temel Avcı and robbing his money in Gebze on 3 September, Halil İbrahim Yenel, Çetin Yılmaz and Davut Zengin left him at Gebze State Hospital. Their car was stopped in a street in Yeni Mahalle, Gebze. While police officer Mesut Ersoy was trying to get the suspects out of the car, another police officer, İsmail Sadık, shot Ersoy dead when his gun fired accidentally. Çetin Yılmaz and Davut Zengin were detained, but Halil İbrahim Yenel managed to escape. A raid was carried out on the house where Yenel was hiding in Güzelyalı, Pendik on 21 September. Yenel was allegedly killed when he opened fire on police officers upon the call of “surrender.”
Yılmaz Özcan

On 25 September, in Güzelyurt village of Sivas-Koyulhisar, Yılmaz Özcan was killed as a result of the gunfire opened on him by gendarmes who were trying to capture him because he had cut a tree without permission. Yılmaz Özcan reportedly had a sentence of 4 months’ imprisonment for this and had applied for the postponement of the execution of his sentence. His demand was reportedly refused. Ömer Özcan, son of Yılmaz Özcan, claimed that his father was shot dead from a short distance. Ömer Özcan made an official complaint to Sivas Chief Public Prosecution Office about the gendarmes who were involved in the operation.
The relatives of Özcan spoke at a press conference of the İstanbul Branch of the HRA. They disclosed that Yılmaz Özcan had been detained by the soldiers supervised by Mehmet Gömük, Koyulhisar Chief Prosecutor. Nermin Özcan, daughter of Yılmaz Özcan stated that there had been some arguments between his father, the village headman and some villagers. The Chief Prosecutor had always decided against her father. She continued: “The last case opened against him by the chief prosecutor was on the grounds of my father cutting a tree on the road. He was sentenced to 4 months in prison and an arrest warrant in absentia was issued for him. My sister was about to marry, so my father called the chief prosecutor and requested him to postpone the execution of the sentence for some time and said he would surrender after the wedding. The Chief Prosecutor said ‘Okay’. A couple of days went by and Chief Prosecutor Mehmet Gömük came to our house together with first lieutenant Muhammet Sarıç and 15 soldiers. My father invited them in. They said: ‘No, we came to take you.’ Without letting my father dress up they tied his hands and took him. The soldiers shut the doors of our house and prevented us from going out. They took my father to a wall behind our house. They argued for some time with my father. They were shouting at each other, we could hear their voices. Then we heard some gunshots. When we went outside we saw that my father was lying among the bushes with his hands tied. My father had been killed very near our house. The blood marks continued to the bushes. The soldiers were cleaning the blood marks. We couldn’t see the Chief Prosecutor there. We shouted at the soldiers. The lieutenant said: ‘He ran away so we opened fire on him.’ The autopsy report stated that my father died from a bullet to his head, but he had been beaten before he was killed.”  

Mehmet Kurt, Cevher Orhan, Salih Orhan

Three villagers named Mehmet Kurt, Cevher Orhan and Salih Orhan were allegedly killed by soldiers in Yoncalı (Marunis) village of Hakkari on or around 19 October. Kemal Tekin was wounded and detained. It was reported that the village had been evacuated in 1993, and that four of the villagers who had settled in Van had returned to the village after they got permission from the gendarmerie in Hakkari to collect walnuts. 

According to the information received, soldiers opened fire on the villagers at noon. Kemal Tekin, after being wounded took shelter with village guards of Pirusi tribe in Beytüşşebap district of Şirnak and was handed over to the soldiers. On hearing the news relatives of the villagers reportedly went to Hakkari on the same day to collect the bodies but they were not allowed to. After ANAP Hakkari parliamentarian Macit Piruzbeyoglu, whom the villagers had asked for help, negotiated with the Minister of the Interior, Sadettin Tantan, some villagers searched for the bodies in the area under the surveillance of the soldiers. The villagers stated that they found Mehmet Kurt and Cevher Orhan with their hands tied and that they themselves untied the ropes. Physicians at Hakkari State Hospital untied Salih Orhan’s hands. The villagers pointed out that there were plenty of bullets holes on the bodies and heads of the corpses and that a lot of cartridges were found in the area.

MP Macit Piruzbeyoğlu made a statement to the press stating that the villagers went to the area without permission and asserted that soldiers coming from Şırnak to carry out an operation killed them. Piruzbeyoğlu said: “This area had been evacuated years ago. They went to the village without any permission. If they had got permission, the military officials would have informed the soldiers in Şırnak. I believe there has been a misunderstanding.” 

Kemal Tekin who was held at the regiment headquarters was reportedly taken to Hakkari. A villager named Mustafa Kurt who had talked to Kemal Tekin in detention said, “There was blood on his face. He told me that he told the guards ‘the soldiers killed three of my friends.’ Whereas in his testimony he gave in Şırnak he told them: ‘A group consisting of 25 PKK militants opened fire on us.’” The OHAL Governor stated on 21 October that PKK militants killed the villagers. During the clash 6 PKK militants had been killed.
It was claimed that the 6 people who were killed during a clash that broke out after the incident on in Yoncalı (Marunis) village were not PKK militants, but refugees. According to an article in Yeni Gündem a villagers who had participated in the search for the corpses of Mehmet Kurt, Cevher Orhan and Salih Orhan informed the paper that 6 people, two of them Iraqis and four Turkmen were killed when they tried to cross the border. The villager who did not want his name to be disclosed said, “When we searched for the corpses we heard shots being fired between Anitos and Marunis village. The soldiers at our side said ‘we killed 6 PKK members’. We wanted to go to the area, but the soldiers did not allow us to go. The village guards who participated in the operation said that the killed 6 men were refugees.” The article stated that the corpses were found at rocks near the Süvari Halil road. 

Hüseyin Kurt, the father in law of Mehmet Kurt said, “My son in law had 37 bullets in his body. The reports are not believable. The age of the villagers who lost their lives was shown as 45. So many bullets were shot to Mehmet Kurt’s head that it split into pieces. These details are not mentioned in the report.  

The killing of the villagers was brought to the agenda of the Parliament by Mehmet Bekaroğlu, an MP from the Virtue Party (FP). In his parliamentary question requesting an answer from the Interior Minister Saadettin Tantan, Bekaroğlu demanded the clarification of the incident. 

The HRA carried out an investigation in the area. The result of the investigation was presented in a press conference held at the İstanbul Branch on 7 November. The delegation comprised of Osman Baydemir, Eren Keskin, Vahap Ertan, Burhan Altunli and Mehmet Işıktaş found out: “Following the evacuation of the village in 1993, the villagers reportedly settled in Van. The 3 people who were killed and Kemal Tekin, who survived wounded, went to the village to collect walnuts after they got permission from Hakkari Provincial Gendarmerie Regiment Headquarters. Relatives of the dead villagers heard about the incident on 18 October from Kemal Tekin and they negotiated with the authorities in Hakkari but the incident was denied. However, on 20 October the bodies of the 3 villagers were found. 

“Hakkari Governor Orhan Işın and Public Prosecutor Bekir Özenir reportedly said that the villagers were killed by PKK militants. In his testimony to the gendarmerie Kemal Tekin stated that PKK militants caught them, tied their hands, took their testimonies and opened fire on them. The only witness of the incident, Kemal Tekin, expressed in his statement to the prosecutor dated 21 October 2000 that just outside Kavaklı village, around 7pm when it was really dark, 5-6 people about 30 meters away called them asking: ‘who are you?’ Later these people randomly opened fire on them and ran away. Contrary to the minutes taken by Üzümcü Gendarmerie Station no clear and satisfactory statements regarding capturing, interrogating, tying of hands or identification of the assailants have been found in the prosecutor’s records. 

“In the letter dated 25 October 2000 sent by the Provincial Central Gendarmerie Commandership to Hakkari Public Prosecution Chief Office the time of the assault is given as 5.30pm. In the same document it is stated that the bodies of the villagers were found by Kemal Tekin showing the place of the incident on 20 October 2000. Whereas according to the statement to the prosecutor, Kemal Tekin shouldn’t be able to know if his friends were killed or not, and even if he did, he would not know the whereabouts of them. In the statement to the prosecutor the time of the assault is given as 7pm. 

“The relatives, who went to get the dead bodies of the villagers stated that the soldiers on the Turemis Deresi Bridge and Sivritepe Slope opened fire on them for 3-4 minutes, when they entered Kavaklı village. About 5 minutes later the relatives heard the soldiers nearby saying: ‘we killed the murderers, we caught 6 people dead.’ Ten minutes later around 4pm Kemal Tekin directly took them to the place of the 3 corpses without any search being conducted. The relatives stated that the 3 bodies were lying just at the edge of the road near Kavaklı village, Aşağımahalle Primary School and could easily have been noticed by a passer-by. The hands of all 3 victims were tied on their backs. When the bodies were lifted it could be seen that the soil was heightened, the bullets, which went through their bodies stuck in the ground where the bodies were lying. The relatives also stated that the villagers had old shoes on when they left home, but now they had new boots on. Burn marks and gunpowder was detected on the spots of the bullet holes.” 

The report emphasized that there were contradictions about the place and hour of the incident of the killing of 6 PKK militants and mentioned the remarks of a person who had presented information on the incident. His report said that a group from the Behdinan area of North Iraq entered Turkey to meet another group on 16 October. They saw 3 bodies in Kavaklı village and upon this the guides left the refugees and ran away. According to the witness two people from this group surrendered to gendarmes of Geçitli Station and were sent back to Northern Iraq on 25 October. The 6 people who were killed were reportedly people from this group. 

It was reported that the statement that Kemal Tekin made to Şırnak Gendarmerie Regiment Headquarters had still not been included in the file of Hakkari Public Prosecution Office. In the conclusion part of the HRA report it was said: “Why these murders have been committed and who the assailant or the assailants are has not been made clear. When we consider the 6 people who were killed later to be the refugees from Iraq and look at plenty of contradictions in the preparatory file it can be concluded that the investigation is going into a different direction and that some facts have been concealed and some things remain mysterious. Such incidents have not occurred in the area for about one year.”
Alican Kaynar

On 7 November police officers opened fire on a man who escaped from a traffic control in Eyüp, İstanbul. Alican Kaynar (14) was shot dead in the incident. The police opened fire on Hüseyin Biricik, who started to run away. Alican Kaynar who came out of the pastry shop where he was working and wanted to watch the incident got shot in his chest. He was taken to hospital by a passer by, Rıza Eroğlu, but died when he reached the hospital. Rıza Eroğlu stated that the police officers were trying to put handcuffs on Hüseyin Birecik while Kaynar was in agony and that they didn’t pay any attention to the boy.

Later the police officer Sinan Buğa was indicted for “mistakenly” causing the death of Alican Kaynar (14). Lawyer Ali Saydi, İstanbul Bar General Executive Board member, stated: “In this incident there was no need to use a gun. The person could be caught or stopped by other means. The police officer risked the lives of other people around for the sake of catching the person whom he assumed guilty and thus caused the death of an innocent boy. This is ‘deliberate killing.’ The police officer had used his gun willingly to hit the target.” Lawyer Remzi Kazmaz also that the defendant should be prosecuted on charges of ‘deliberate killing’. 
Sinan Buğa was remanded, but released on bail of TL 850 million. When he did not pay the bail he was imprisoned in Metris Prison. 
X.X., X.X.

Soldiers opened fire on 17 people from Bangladesh who did not listen to stop warnings while trying to cross the border from Iran to Turkey near Doğubeyazıt district of Ağrı on 13 November. During the incident two refugees whose identities could not be determined died. 3 wounded refugees were hospitalized, 12 were detained. 

Özkan Tekin

Police officers opened fire on four people on Fatih Sultan Mehmet main road, Kuzey Street, İstanbul on 10 December at around 3am while they were hanging placards on the walls. Özkan Tekin (21) died in the incident, Şükrü Yıldız (18) and Fatih Buğrul (Barbul-26) were injured and a person who could not be identified managed to escape. The four people who were hanging placards against the Cell Type Prisons were allegedly members of MLKP. The autopsy carried out by the Forensic Medicine Institute revealed that Özkan Tekin had three bullets in his body, which hit his head, back, and leg and had died due to internal bleeding. 

According to the statement of the police authorities, the four people opened fire on the police officers who saw them and Özkan Tekin died as a result of the clash that broke out between them and the police officers. The witnesses claimed that Şükrü Yıldız did not suffer bullet wounds but he was hit on the head with a gun after having been caught. Yıldız was taken to Taksim Research Hospital Emergency Service. His health situation was serious and he had been taken to the intensive care unit. 
The relatives of Özkan Tekin maintained that the incident was an extra-judicial execution. Özkan Tekin’s aunt Dilcan Yeşil said, “He had no previous criminal records. They did not have a gun. What the police officers did is nothing but an extra-judicial execution. Özkan always had his hat on. Although a bullet hit his head there was no blood on his hat.” 

Incidents resulting in Injuries

The police, who raided a house in İstanbul Halkalı on 22 January, shot Polat Aktaş (20) who attempted to escape being handcuffed. He was wounded. Polat Aktaş, his father and his brother were reportedly tortured. (See more details in the chapter on torture) 

Soldiers controlling a road in the vicinity of Başkale district of Van, opened fire on a truck that allegedly did not obey the order to stop on 29 January. The driver of the truck Nevroz Özdemir was wounded.
The police opened fire on a car that allegedly “did not obey the order to stop” in İstanbul Sultanbeyli junction of TEM Motorway in the night of 7 March. Emine Gümüşyaka (26), who was in the car, was heavily wounded to her head with a bullet. Lütfü Koç, the driver of the car, and İzzet Civan were detained.
On 7 March police officers shot at İbrahim Kortak, said to be mentally ill since his birth, when he passed a bridge between Batman and Bismil (Diyarbakır) and allegedly did not stop. It was also alleged that the police officers beat İbrahim Kortak, who had been wounded to his leg.

Police opened fire on 4 people, who allegedly wrote slogans of TİKKO on a wall in Kartal, İstanbul, on 15 July, on the grounds that they did not obey the “order to stop”. Necdet Bulut was wounded to the foot in the incident, and A.U. (16), B.B. (17) and Düzgün Şirvan Akbaş (18) were detained.
Necdet Bulut made a press statement at the HRA İstanbul Branch on 22 July. He denied that the police “shot him as he did not obey the order to stop.” Bulut stated that the police had handcuffed him and 4 friends after taking them out of the earthquake tent in front of their house. Bulut said, “Then the police made us lie down and fired at my leg from a short distance.” Bulut said that he was hospitalized one hour after the detention of his friends; he was not allowed to see his family at the hospital and subjected to psychological torture. Necdet Bulut stated that his friends were also tortured in detention, that they did not hang posters, but that was the reason why he has been prosecuted without remand. Bulut said that he would lodge an official complaint against the police officers who shot him. 
Birgül Çelik, Fırat Yarmaz and Gurbet Çelik, passengers in a minibus, were wounded by police officer Memiş Harman who opened fire while chasing Murat Mandacı who was allegedly involved in a theft incident in İzmir on 4 August. An investigation was reportedly launched against Memiş Harman.
Three people were wounded during the fight on 5 August between the traffic police, stopping trucks not permitted in the city traffic during certain times in İzmir, and the drivers. The trucks were reportedly stopped on the Bornova-Ankara main road. The drivers tried to block the road. The dispute between the drivers and the traffic polices grew and Chief Superintendent Mehmet Ali Kartal, the Traffic Regional Chief, wounded three of the drivers with his gun. The health condition of one of the wounded drivers was reportedly serious.
In August police officers shot and wounded a person, who allegedly did not obey the “order to stop” in Kadıköy, İstanbul. An identity card for Mehmet Ateş (22) was found on him. It could not be established whether he was connected to an organization or not.
On 3 September Murat Güneş (22) was wounded to his stomach, when the police shot at him on Bağdat Alley in İstanbul. The thief Murat Güneş reportedly had attacked the police with a knife.

Security officers opened fire on a that allegedly did not follow stop orders near the control point of Abalı Gendarmerie Station in Lice district of Diyarbakır on 25 October. The driver Erkan Çoşkun and Zeki Gündüz and Sancar Geven were wounded in the fire. The car was reportedly a stolen one.
Court Cases on EJEs

Süleyman Ekrem

It was reported that a case could be opened against the responsible people in the killing of Süleyman Ekrem, Labor Party (EMEP) Pertek District Organization Executive, in Pirinçli village of Pertek, Tunceli on 29 November 1999. According to the information received from the lawyers of the Ekrem family the legal process that continued after the killing of Süleyman Ekrem was as follows: Following the incident an official complaint was lodged with Pertek Public Prosecution Office on 10 December 1999. The Prosecution Office sent the case file to Tunceli Provincial Administrative Board. The Board took the decision of non-prosecution on the grounds that “the State of Emergency Law gave the security forces the authorization of directly opening fire, and that the officers had used this authorization in this incident.” 

The objection to the decision made by the lawyers was rejected by Malatya Regional Administrative Court. Upon the decision of the Administrative Court, Pertek Public Prosecution Office completed the interrogation with the decision of non-prosecution. Upon this the lawyers of the Ekrem family applied to Erzincan Criminal Court, demanding the annulment of the decision taken by the Prosecution Office. Erzincan Criminal Court took the decision of “opening a case” on the grounds that “there was enough evidence against the defendants.” The decision of Erzincan Criminal Court thus nullified the former judicial proceedings on the grounds that “the gendarmes who shot Süleyman Ekrem to death should be put on trial without looking for the consent of the Provincial Administrative Court in line with Article 7/b of the Law on Gendarmerie Duties and Authorities.”

Nabi Akyürek, Selma Çıtak, Mehmet Salgın, Sabri Atılmış, Hasan Kasa

On 28 January İstanbul Criminal Court No.7 announced the reasoned verdict on 9 police officers in connection with the killing of 5 persons (Selma Çıtak, Mehmet Salgın, Sabri Atılmış (16), Hasan Kasa and Nabi Akyürek) during a raid against a refectory in Perpa Business Center in Okmeydanı quarter on 13 August 1993. The verdict stated that the people in the refectory did not have an opportunity to escape and underlined that the police exceeded the authority to use violent means given to them by law. In the trial that ended on 21 December 1999, the police officers Ercüment Yılmaz, Ali Çetkin, Hasan Erdoğan and Kadir Uçar had been acquitted on the grounds that “they did not use their guns,” and Ayhan Çarkın, Hüseyin Doğrul, Ömer Kaplan, Ayhan Özkan and Selim Kostik had first been given the death penalty under the Article 450/5 TPC referring to “intentional murder.” This penalty had later been reduced to a 3 years 10 months 20 days’ imprisonment term for various reasons. A trial had not been launched against the police officer Adalet Üzüm, who had been listened as a witness during the interrogation process, although he participated in the operation.

He was indicted in August. The indictment prepared by İstanbul Public Prosecution Office demanded the punishment of Adalet Üzün for “murder,” but also a reduction of the sentence “on the grounds that the offense was committed during an official duty.” 
Murat Bektaş, Erdinç Aslan

The trial launched against 6 police officers in connection with the killing of Murat Bektaş and Erdinç Aslan (an alleged member of the DHKP/C) in raids on their houses in Akıncılar quarter of Adana on 5 October 1999, continued at Adana Criminal Court No. 1 on 5 January 2000. In the trial, imprisonment terms between 24 to 30 years are sought for the police officers Nurettin Bülbül, Eyüp Yalçınkaya, Haydar Erol and Ali Erdurucan (arrested) and imprisonment terms between 6 to 15 years are sought for the Police Chief Fevzi Mustan and the police officer Muammer Topaç.

Before the hearing, Hatice Arslan (60), the mother of Erdinç Aslan and Gülay Aslan, his sister, were detained on the accusations of “planning a bomb attack in Hatay.” Hatice Aslan was later released.

Mustafa Köprü, who became a repentant confessor of the DHKP/C after being captured alive in the operation, presented his testimony in writing. Köprü said that the police called “to surrender” during the raid and that they shot at the police. Alper Saral, the lawyer of Erdinç Aslan, stated that Köprü was protecting the police. He also reminded that Köprü, in his old testimonies had said that Aslan did not use his gun and that the gun that he used did not work. Saral said, “The testimonies given in the hearing and the ones given during the preliminary investigation are contradictory. Köprü previously said that he did not know Murat Bektaş, but now he says that Erdinç met Bektaş. In that case, it is clearly evident that there is an attempt to cover up the incident. We reject Köprü’s testimonies.” 

On 2 February police officer Ahmet Deniz was heard as a witness and said that the building entrance was luminous in the night of the incident. On the other hand, other police officers said that the area was dark and they were responsible to control the environment. Upon that, Ziya Yergök, the lawyer of Murat Bektaş, stated that the testimonies of the police officers were contradictory and thus they rejected all testimonies given by the witnesses. 

On 1 March Political Police Branch Director Ali Gezer was heard as witness. He said that he was waiting outside the building during the incident and that the police officers had entered the building. He said, “They entered the building at around 9pm. I heard some voices while I was talking with police officers. Although I did not hear the ‘Surrender’ call clearly, I am convinced that those voices were ‘Surrender’ calls. Because this is the way we do. Then I heard voices of guns and we entered the building after the incident. I asked my colleagues, ‘Did anybody fire from Murat Bektaş’s house?’ My friends said that they were not sure whether anyone had fired from that house or not, that it was dark, however they had heard voices of guns from the house of Erdinç Aslan and Mustafa Köprü.” 

In the hearing on 28 March Ali Erdurucan, the only defendant under arrest, of the trial, was released. Intervening lawyer Alper Saral stated that the decision was not legal. He said, “A person who is prosecuted on the accusations of killing someone, should not be released after serving 3 months in prison.” 

In the hearing of 25 September defense lawyer Veysel Güler asserted that it was certain that Erdinç Aslan had been a terrorist, and said: “His sister and brother were also caught with the accusations of being members of the organization. His brother was caught with 300 kg of TNT in İstanbul.” Upon this statement, intervening lawyer Behiç Aşçı stated: “The defense lawyer’s statement can be understood as, ‘a member of an organization can be killed.’ This has nothing to do with the case.” In the previous hearings the police officers had stated that it was too dark during the incident. Therefore, the court board decided to ask for a report from the Kandilli Observatory in order to find out the position of the moon on the day of the incident, and postponed the hearing. The case did not conclude in 2000.

Süleyman Örs

The trial launched against the police officer Sami Şen in connection with the killing of DHKP-C militant Süleyman Örs in Gaziosmanpaşa, İstanbul on 9 June 1997, continued at Eyüp Criminal Court No. 2 on 22 March. The Public Prosecutor summed up the case and stated that 48 bullets had hit the body of Süleyman Örs, 18 of which fatal. The prosecutor emphasized that Süleyman Örs took shelter in a cellar and could not escape from there, thus he had to be captured alive. He demanded that Sami Şen be sentenced under Article 448 TPC which refers to “intentional murder,” however his sentence be reduced under Article 50 which refers to “the reduction of penalties for the ones who exceed the limits defined by law, authorities or necessities while fulfilling an order.” In that case, the sentence to be given to Sami Şen would not be more than 4 years’ imprisonment. 

The trial concluded on 28 June. Police officer Sami Şen was acquitted, although 7 of the 48 bullets found on the body of Süleyman Örs had been identified to come from the gun of Sami Şen. From the wireless communications that had been revealed in the trial, it had been understood that the incident was not a clash. 

Public Prosecutor İbrahim Babür appealed against the acquittal stating that it was clear that Örs had opened fire from a close distance, and he requested the file to be reviewed. Prosecutor İbrahim Babür demanded the prosecution of Sami Şen on the charges of “intentional murder” under Article 448 of the Turkish Penal Code with the demand of 30 years of imprisonment. (
)

The Gazi Incidents (
)
The trial launched against 20 police officers who were determined to have used their guns in the incidents in Gazi quarter of İstanbul in March 1995 that resulted in the death of 19 persons, continued at Trabzon Criminal Court on 18 February. In the hearing, the prosecutor and the intervening lawyers disclosed their opinions on the merits of law. According to the opinion of the intervening lawyers, although many people died or were wounded in the incidents, the police officers were held responsible for the death of only 9 persons and wounding of 5 persons. The intervening lawyers demanded punishment on the accusations of “killing more than one person in a manner to conceal the real assailant,” and they demanded that no reduction be made. Public Prosecutor Süleyman Aras demanded the acquittal of 18 police officers who were prosecuted without arrest; an imprisonment term of 8 years for Mehmet Gündoğan who was prosecuted without arrest; and 16 years for Adem Albayrak who was the only defendant under arrest in the trial. The prosecutor also demanded the release of Adem Albayrak. 

Trabzon Criminal Court reached a verdict on 3 March, after about 5 years of the incidences. Adem Albayrak was acquitted from the accusation of killing Ali Yıldırım, (
) Fadime Bingöl and Zeynep Poyraz, due to “lack of evidence.” He was sentenced to 24 years in prison separately for each of the accusation of killing of Dilek Sevinç, Reis Kopal, Fevzi Tunç and Sezgin Engin. These imprisonment terms were each reduced to 1 year 8 months. His total imprisonment term was decided to be 6 years 8 months’ imprisonment.  Albayrak was released after staying in prison for 2 years 4 months. Albayrak would have to serve another 4 months if the judgment is approved by the Court of Cassation. The police officer Mehmet Gündoğan, who was released after serving 1 year 1 month in prison, was convicted for killing Zeynep Poyraz and Mümtaz Kaya. Sentences given to Gündoğan were also reduced similarly and he was sentenced to a total sentence of 1 year 8 months in prison. Gündoğdu will serve 3 more months if the sentence is approved by the Court of Cassation. Superintendent Süleyman Memişçi, Security Chief Ali Doğan, and the police officers Hamdi Özata, Hasan Yavuz, İsa Bostan, Sedat Özemir, Hayrullah Şişman, Metin Çakmaz, Yakup Murat, Uğur Duran, İbrahim Serdar, Orhan Durmuş, Mehmet Türk, Mustafa Keleş, Selçuk Biçer, Ali Ulukaş, Yetkin Korkut and Ahmet Türkmen were acquitted on the grounds of “lack of evidence.” 

The appeal against the verdict was not decided on in 2000.

In March the Court of Cassation confirmed the sentences given to 14 persons who allegedly “provoked the incidents in Gazi quarter as MLKP members”. (
)

Cem Selçuk Akgün, Sadık Mamati

The trial launched against three police officers (Sami Şen, Selim Orhan Doğan and Rüştü Güneş) in connection with the killing of Cem Selçuk Akgün and Sadık Mamati in İstanbul on 4 June 1999 continued at Beyoğlu Criminal Court No. 1 on 10 March. The intervening lawyers attended the hearing for the first time. Lawyer Behiç Aşçı said: “The current trial has been launched in violation of all legal principles and without informing us. The trial is almost at the stage of conclusion though we were not informed of it. It seems as if the trial is held in closed session.” Behiç Aşçı reminded that the defendant police officers had testified “they entered the building from the door at the basement floor and opened fire without a target.” He pointed to the fact that the expertise report prepared by İstanbul Security Directorate Criminal Laboratory confirmed that "fire was opened on Akgün and Mamati from a short distance and there were bullet holes on their backs." Aşçı, noting that the police officers had been heard in the hearings without them and their testimonies conflicted with the expertise report: “It was determined that fire was opened on them from a short distance. That is, at a distance between 2 cm and 75 cm. This and the bullet holes on their backs show that the police officers gave false testimony.”

The trial continued at Beyoğlu Criminal Court No. 2 on 2 June. It turned out that the petitions of 50 lawyers for recognition as intervening party in the trial were lost. Upon the demand of Lawyer Nurhayat İşyapan for recognition as an intervening lawyer in the hearing, the Court Board disclosed that she could not attend the hearing, as there were no documents empowering her as attorney in the case file. Behiç Aşçi said that the first two hearings of the trial had been held secretly. The case did not conclude in 2000.
Mehmet Topaloğlu, Besat Ayyıldız, Bülent Dil

The trial launched against police officers Nurettin Bülbül, Haydar Erol and Suat Köse in connection with the killing of Mehmet Topaloğlu, Adana representative with the journal “Kurtuluş”, Besat Ayyıldız and Bülent Dil in Adana on 28 January 1998, ended at Adana Criminal Court No. 1 on 17 April. The court decided on acquittal of the police officers stating, “they opened fire to save their and other people’s security.” In the trial, the police officers had been prosecuted under Article 452 TPC referring to the crime of “killing more than one person exceeding the limits of intention.” Haydar Erol and Nurettin Bülbül were additionally prosecuted on the same accusations in connection with the killing of Murat Bektaş and Erdinç Aslan in Adana on 5 October 1999.
Elmas Yalçın, Fuat Erdoğan, İsmet Erdoğan

The trial launched against 5 police officers who killed lawyer Fuat Erdoğan, İsmet Erdoğan and Elmas Yalçın in the raid on 28 September 1994 on a cafe in İstanbul, Beşiktaş, continued at İstanbul Criminal Court No. 5. There was no important development in the case during 2000.
Sabahat Karataş, Eda Yüksel, Taşkın Usta

The trial launched against 22 police officers in connection with the killing of Eda Yüksel, Taşkin Usta and Sabahat Karataş during the raid on a house in Çiftehavuzlar, İstanbul, on 17 April 1992, continued at Kayseri Criminal Court No. 2 throughout the year. The defendant police officers were charged with “murder”, but self-defense should be considered because the police officers “had fulfilled the order given to them”. The trial had commenced at İstanbul Kadıköy Criminal Court No. 2 on 15 June 1995 and then was transferred to Kayseri for “security” reasons. The names of the defendant police officers were: Reşat Altay (then Political Branch Director), İbrahim Şahin, Vasfi Kara, Abdullah Dindar, Mehmet Şakir Öncel, İsmail Alıcı, Adnan Taşdemir, Ruhi Fırat, Aslan Pala, Mehmet Düzgün, Adalet Üzüm, Mehmet Baki Avcı, Şenel Karaman, Ömer Mesut Yağcıoğlu, İsmail Türk, Ali Türken, Yahya Kemal Gezer, Zülfikar Çiftçi, Sönmez Alp, Ayhan Çarkın, Salih Tonga and Yaşar Karaçam.

In the hearing of 13 July the court decided not to hear witnesses, who could not be heard until then, on the grounds that “their testimonies would not affect the decision.” There were further hearings in 2000 but no verdict. 
İrfan Ağdaş

The trial launched against 3 police officers in connection with the killing of İrfan Ağdaş, a distributor of the journal “Kurtuluş”, in İstanbul Alibeyköy, on 13 May 1996, continued at Eyüp Criminal Court No. 2 throughout the year, but did not reach a verdict. The public prosecutor demanded the arrest of the police officers several times. The court board refused this demand on the grounds that “the defendants were currently on duty.” In this trial the police officers Birol Mıdık, Abdurrahman Yolcu and Aytekin Kayhan are charged with “intentional murder in a way to conceal the real assailant”.

In the hearing of 23 October the report that had been expected from the Forensic Medicine Expertise Committee for 2 years was presented. The report read that 17 bullets were found in the area of the incident. 4 of them belonged to the gun of İrfan Ağdaş and it could not be determined to which gun the other 13 belonged to. The prosecutor İbrahim Babür said that the police officers might have handed over the wrong guns to the Forensic Medicine Institute. At the previous hearings lawyer Metin Narin had stated that the bullets were submitted to the Forensic Medicine Institute by defendant Abdurrahman Yolcu and drew attention to the fact that in that condition a change may have happened. 
Hamdin Salgın, Gülistan Özdemir

The 1st Chamber of the Court of Cassation confirmed the acquittal of 8 police officers in connection with the killings of Hamdin Salgın (18) and Gülistan Özdemir (15) during a raid to a house in Fatih, İstanbul on 17 April 1998. The trial launched against the defendants in the case, namely the political branch director Şefik Kul and police officers Şaban Düzer, Erol Tekten, Saih Palamir, Ahmet Toprak, Rüştü Güneş, Sualp Bayrak and Sami Şen had concluded at İstanbul Criminal Court No.4 on 16 November 1998.
Fuat Ünlü

The trial of police officers Erol Tekten, Ayhan Özkan and Şaban Düzer in connection with the killing of Fuat Ünlü in Kocasinan district of Bahçelievler, İstanbul continued at Bakırköy Criminal Court No. 1 on 13 October. According to the hospital records which were heard in the hearing, the wound on defendant Ayhan Özkan’s finger was not caused by a firearm. The hearing was postponed to 23 February 2001 for receiving the report from the Forensic Medicine Institute Ballistics Department where the clothes of Ünlü were sent to establish the distance of the shot. The indictment requested to apply Article 49 TPC for the police officers, which reads, “an assailant, who has carried out an order which is obligatory with respect to the duty, cannot be sentenced.”
Ayşe Nil Ergen, Ayşe Gülen

The case opened against Kadıköy former Security Director Ziya Özdemir and 15 police officers in connection with the killing of Ayşe Nil Ergen and Ayşe Gülen (Uzunhasanoğlu) during a raid carried out on a house in Kozyatağı, İstanbul on 16 April 1992, concluded at Kadıköy Criminal Court No. 1 on 16 November. The decision of acquittal was taken for the police officers in accordance with Article 16 of the Law on Police Duties and Competences and under Article 49 TPC. The investigation carried out at the house of Ayşe Nil Ergen and Ayşe Gülen on 21 July 1992 in the presence of the judge revealed no clues indicating that there had been a clash. 
Eda Tanrısevergil

The trial launched against police officer Murat Erol who killed Eda Tanrısevergil in Balmumcu, İstanbul on 7 November 1997, concluded at İstanbul Criminal Court No. 1 on 28 June. Murat Erol was sentenced to 2 years in prison on charges of “unintentional killing a person by being careless” under Article 455 TPC. The penalty was reduced to 5 months’ imprisonment for good conduct of the defendant during the hearings.

2.3. Killings by Unidentified Assailants

According to the Ministry of the Interior a total of 1,991 political murders were conducted in areas of police responsibility (towns) between 1987 and 2000. Of these killings 639 had remained “in the dark” (no assailant identified), 114 murderers were “on the run” and in 1,238 cases the killers had been apprehended. The figures on political killings for the years were:

	Year
	Total
	Unknown assailant
	Assailant wanted
	Apprehended

	1987
	13
	3
	0
	10

	1988
	12
	4
	1
	7

	1989
	16
	4
	0
	12

	1990
	51
	15
	1
	35

	1991
	148
	53
	8
	87

	1992
	398
	101
	25
	272

	1993
	411
	148
	24
	239

	1994
	453
	155
	26
	272

	1995
	150
	46
	8
	96

	1996
	112
	36
	7
	69

	1997
	53
	13
	5
	35

	1998
	66
	19
	1
	46

	1999
	70
	22
	8
	40

	2000
	38
	20
	0
	18

	Total
	1991
	639
	114
	1238


The report of the Ministry of Interior also stated that 426 petitions alleged cases of “disappearance” between 1996 and 2000. In 46 cases the corpses had later been found. 90 persons had been discovered alive and 18 had been found in prison. For 272 people no information could gathered.

According to the figures of the HRA 42 killings by unknown assailants were committed between 1989 and 1991, 210 in 1992, 510 in 1993, 292 in 1994, 321 in 1995, 78 in 1996, 109 in 1997, 192 in 1998 and 210 in 1999, making a total of 1,964 killings by unidentified assailants in 10 years.

On 24 January HRA chairman Hüsnü Öndül made a statement on the occasion of the commemoration of Uğur Mumcu, who was killed in a bomb attack, and on murders by unknown assailants. He said, “We commemorate Uğur Mumcu on the seventh anniversary of his killing. Murders by unknown assailants came once more on the agenda with Hezbollah. According to the HRA data, 1,964 persons lost their lives as a result of murders by unknown assailants in the last 10 years. Eighty percent of these murders were committed in Southeast Turkey. Preventing murders by unknown assailants requires an effective legal process. It is a basic condition to put in practice the rule of law with regards to both legal processes and mechanisms, and with regards to an administration whose actions and operations can be controlled. As in the case of Susurluk, Hezbollah organization and actions should remind every one of the importance of a state structure that stands on the base of the principle of the rule of law.” 

According to the findings of the HRFT at least 9 cases of (political) murders by unidentified assailants were committed in 2000.

Namık Değer

Namık Değer was killed by unknown persons in an armed assault in Diyarbakır, Mardinkapı on 5 January. Mehmet Deniz and Mehmet Günaydın, who were with Namık Değer during the assault, were wounded. Mehmet Gürbüz and Zübeyir Ayaz, who passed the scene, were also wounded lightly with stray bullets.
Abbas Yürter

The chief village guard Abbas Yürter (45) from the village of Arı of Silvan, Diyarbakır died in the armed attack by unidentified persons in Mardinkapı quarter of Diyarbakır on 14 January. 

İhsan Erdem

At the end of January the corpse of İhsan Erdem (25) was found in Mardinkapı quarter of Diyarbakır.

Seyfettin Özbülten

MHP Diyarbakır Provincial Organization Chairperson Seyfettin Özbülten was killed by unknown assailants in Bağlar, Diyarbakır on 4 May, while he was on his way home. 
Kenan Tutaşı

Kenan Tutaşı, reportedly a relative of Mardin Mayor Abdülkadir Tutaşı, died as a result of an armed attack on him in Yenişehir, Mardin, on 1 July. Two others were wounded in the attack.
Şeyhmus Aziz

Office Workers’ Union (BES) member Şeyhmus Aziz (55) died as a result of an armed attack by unknown assailants in Ofis quarter of Diyarbakır, in the morning of 6 July. The incident occurred 50 meters away from Yenişehir Police Station. Two police officers started to chase the assailants. In the clash between the police officers and the assailants on the main road, police officers Ahmet Aştan and Hamit Yurt were wounded and the assailants ran away. It was alleged that the attack was related to an internal conflict in Hezbollah.
Nurettin Sevilgen

The corpse of Nurettin Sevilgen (54), who had been abducted by unknown armed men in Siirt on 21 September, was found near Conkbayır district on 24 September. Nurettin Sevilgen had been released from Siirt E Type Prison in June. Traces of blow and cuts were found on his body.
Yüksel Karahan, Sernur Karahan

Yüksel Karhan (45) and his daughter Sernur Karhan (16), who reside in İstiklal Street in Yenimahalle quarter of Kızıltepe, Mardin, were killed by unknown assailants on 30 October. 

2.4. Landmines 

The question of landmines that cause the death of many civilians, mostly children, in Turkey every year was taken up by Research Commission for Security of Borders in the GNAT, which had been established in 1997. The Commission found out that it had been impossible to locate the mines at the 600-kilometer long border to Syria that including an area of no man’s land of 200 to 400 meters width. The Commission complained that hundreds of acres of land could not be used for agriculture, because of the mines that had not bee recorded. 

The Department for Humanitarian Affairs in the UN reported that in more than 60 countries of the world the population was at risk because of more than 115 million anti-personnel mines. Each year another 2.5 million mines were planted and every 20 minutes one human died or became crippled because of a mine explosion. Of the 25,000 victims of mine explosions 5 to 6 thousand were children. The report drew attention to the fact that the production of a mine costed 3 dollars, while the cleaning of mines costed between 300 and 1,000 dollars for just one mine. About $ 33 billion were needed to clean all mines in the world. 
On 7 September, the Nobel Peace Prize-winning International Campaign to Ban Landmines (ICBL) released the second annual report of its Landmine Monitor initiative: a 1,115 page book, titled Landmine Monitor Report 2000: Toward a Mine-Free World. The major finding of this report was that while antipersonnel mines continue to be laid and take far too many victims, the 1997 Mine Ban Treaty and the ban movement more generally are having a major impact globally. So far 101 governments had ratified the Treaty and another 37 had signed it, which made nearly three-quarters of the world's nations. There had been a dramatic drop in production (from 54 known producers to 16). More than 22 million mines had been destroyed by over 50 nations and there were fewer mine victims in key affected countries including Afghanistan, Bosnia-Herzegovina, Cambodia and Mozambique.

Landmine Monitor research identified eighty-eight nations that were affected to some degree by landmines and/or unexploded ordnance (UXO), a higher number than previously thought. In the period from the entry into force of the Treaty in March 1999 to mid 2000, it appeared likely that there was new use of antipersonnel mines in 20 conflicts by eleven governments and at least 30 rebel groups/non-state actors. The heaviest use of mines since March 1999 occurred in Chechnya, especially by Russian forces, and in Kosovo, primarily by Yugoslav forces, but also by the Kosovo Liberation Army. Humanitarian clearance operations in Kosovo had also to cope with an estimated 15,000 or more unexploded cluster bomblets dropped by NATO aircraft. Landmine Monitor estimates that there were more than 250 million antipersonnel mines in the arsenals of 105 nations, with the biggest estimated to be China (110 million), Russia (60-70 million), Belarus (10-15 million), United States (11 million), Ukraine (10 million), Pakistan (6 million), and India (4-5 million). 

As far as key developments in Turkey since March 1999 were concerned the report stated: “In December 1999, Turkey reported that a military directive banning the use of AP mines on Turkish territory has been in place since January 1998. In May and December 1999 Turkey stated its intention to join the Mine Ban Treaty in the near future. In March 1999 Turkey signed an agreement with Bulgaria to demine and prohibit future use of mines on their common border. Turkey reported on similar negotiations with Georgia and Azerbaijan, and a similar proposal to Greece. 

“Turkey's delay in signing the MBT can be attributed to ongoing armed conflict with the Kurdish Workers’ Party (PKK), long-standing concern about the security of its borders in the context of regional rivalries, and the situation in Cyprus where a heavily mined buffer zone divides the Turkish and Greek Cypriot forces. In recent years the conflict with the PKK and some regional rivalries appear to have lessened.

“Turkey is not known to have exported antipersonnel mines but has produced and imported them. In June 2000, Turkish officials told a representative of the International Campaign to Ban Landmines that Turkey no longer produces AP mines, but there has been no formal confirmation of this information. Its 1996 moratorium on the sale and transfer of AP mines was extended on 15 October 1998 for a further three years from its expiry on January 1999. Turkey will not reveal details about its current stockpile of AP mines, but past production and import of AP mines suggests that stockpiles are substantial.

“The United States is believed to maintain a stockpile in Turkey of 1,100 U.S. Air Force Gator antipersonnel mines.” 

“There are frequent accusations of landmine use by the PKK. Turkey states that during operations against the PKK the security forces "regularly recover AP mines." According to an Italian press report, since 1994, a total of 14,025 devices have been seized, 11,339 of them across the Turkish border with Iraq where the PKK has bases. This total includes over 12,000 Italian AP mines, alleged to have been supplied by Saddam Hussein from Italian exports to Iraq in the 1980s. This press report is based in part on material supplied the Turkish military, and also a dossier prepared by the municipal authority in Florence, Italy. Another report apparently based on the same data stated that Turkish security forces captured 15,000 landmines from the PKK, of which 3,250 were seized in Turkey's South Anatolia region and the remainder found in Northern Iraq. Of the 3,250 mines, 2,866 were reported to be AP mines and 384 were antitank mines. 

“Representatives of the PKK attended a conference on non-state actors and banning landmines in Geneva on 24-25 March 2000. While several non-state actors attending the conference declared they will not use landmines, the PKK was not one of them. 

“Turkish Parliamentarians reported in 1996 that mined areas have not been properly mapped and marked. There are reports of landmine casualties in Turkey, concentrated in the southeast and east where conflict between the Turkish government and the PKK has been most intense, as well as in border areas. The casualties involve both military personnel and civilians. In August 1999, Prof. Serdar Necmioglu, chairman of the Medical Faculty Orthopedic and Traumatology Section of Dicle Hospital, stated that the number of patients admitted to that hospital for landmine-related injuries had reached 1,000 for the period between 1990 and 1999. He reported that the rate had increased during 1992-93, but slowed again following 1995. The injuries listed included chest trauma, abdomen, blood vessel and eye injuries in addition to orthopedic damage. 

“It was estimated that between 1984 and 1999, 368 people died and 1,560 were injured due to these mines in particular. Migrants are frequent casualties of Greek minefields having crossed the Turkish/Greek border illegally.”

In some cases citizens were successful with their claims for compensation. The family of Recai Ülger, who died when the minibus carrying the village guards hit a mine in Sağlam village of Eğil district, Diyarbakır on 25 June 1995 won their case against the Ministry of the Interior. In the trial, which concluded at Diyarbakır Regional Administrative Court, the Ministry of the Interior was ordered to pay a total amount of TL 1.7 billion. 

Kamuran Alican (17), who was crippled after ammunition explosive from a rocket launcher exploded in his hands near the garrison of Kıyıdüzen village in Tatvan district (Bitlis), was awarded TL 2 billion in compensation.

In 200 the HRFT registered 25 incidents of explosions of mines and unexploded ordnance.
Explosions:

A youth named İsa Örs (15) died when he stepped on a mine near Yolbaşı village in Şirvan district, Siirt, on 30 December 1999.
Ferit Oydaş (8) and Revşen Oydaş (7) died while playing with a bomb they found in Doğankavak village of Beşiri, Batman on 11 January. The child Halime Otaş was wounded in the explosion. İsmet Büyüktop, headman of Doğankavak village said after the incident that on 10 April 1997 a clash had occurred near the village during which 3 PKK militants and Hanifi Karabulut had been killed. The military had thrown many bombs and several of them did not explode. The one that the children found was presumably one of them.
The child Mehmet Şah Kılıç (12) died when the bomb they found while pasturing their animals exploded, in the village of Tuzla of Diyarbakır, Kulp, on 11 January. In the explosion, the children Yılmaz Altun (16) and Sayım Altun (12) were wounded.
Dilaver Hatuza, Rüstem Hatuza and Haşim (Hakim) Tokmak who played with the cannon ball they found near a military compound in Naldöken quarter in Bornova district, İzmir on 3 April, died when the cannon exploded. İhsan Hattuza, Menekşe Hattuza, Ayşe Dinçer and Rıza Tokman were wounded. Rıza Tokman died on 4 April in the hospital of the Aegean University. 
Halit Şalkaya (11) who played with a bomb he found in the rubbish area of the armed forces near Lice district of Diyarbakır died on 7 April. Uğur Değirmenci (13) was wounded in the explosion.
On the same Kamil İnce (14) died while he was grazing sheep near Kuşçimeni village in Adaklı district (Bingöl), when he played with ammunition of a rocket launcher. 

Non-commissioned officer Yaşar Tekel (
) died, his wife Büşra Tekel, his daughter Mürüvvet Tekel (1,5), non-commissioned officer Recep Kurt, his wife Züleyha Kurt and Gündüz Ayhan were wounded in a bomb explosion that took place in the house of retired non commissioned officer Gündüz Ayhan in Gebze, Kocaeli on 22 April. Kocaeli Chief of Police Edip Sarıalp disclosed that the explosion took place because the visitors played with a hand grenade they found in the house.
Shepherd Abidin Güner who played with a hand grenade he found in the field in the vicinity of Yukarı Dikmen village of Başkale, Van on 24 April, died when the bomb exploded.
On 26 April İsmail Şedal (5) and Welat Şedal (3) died, Azat Şedal (8), Fırat Şedal (4) and Sibel Şedal (6) were wounded, when the hand grenade they had found on Yüksekova district (Hakkari) exploded.

On 8 June Remzi Varan (8) stepped on a mine, while he was grazing sheep near Dargeçit district (Mardin). He died in the explosion. Following the incident some 70 families petitioned the governor in Dargeçit asking for cleaning the mines in the district. There was no reaction to their plea.

In June children from Sudurağı village in Karlıova district (Bingöl) inspected a hand grenade they had found on the fields. Şeyhmus Çarlı (12) died and Abdullah Berk (10) and Ömer Gülbeden (11) were wounded.

On 30 June a tractor drove over a mine near Serenli village in Savur district (Mardin). Mehmet İlhan died in the explosion and Hatice İlhan, Baran İlhan and Sait İlhan were wounded.

Ali Aydın (10) died, when a mortar device that he had found near Lice district (Diyarbakır) exploded on 20 July. 

On 21 July some children inspected a mortar device they had found near a military compound in Balveren town (Şırnak). Agit Sidar (10) died; Ömer Yıldız (8) and Hasan Sidar (8) were wounded. 

Children from Ağaçsever village in Çınar district Diyarbakır found explosives on 27 August. An explosion occurred, when they inspected it. Ahmet Deniz (9) died and Hikmet Deniz (12), Rukiye Deniz (47), Nihat Deniz (27) and Piroz Deniz (50) were wounded. 

Mustafa Kandil (65) died on 18 August as a result of the explosion of a mortar device near Çemberlitaş hamlet of Tornove village in Ovacık district (Tunceli). His son Sinan Kandil (17) was wounded.

The shepherd Ali Asker Demirtaş (12) died on 20 August, when the hand grenade he inspected exploded on Heldağı plateau in Pülümür district (Tunceli). 

On 6 September Hidayet Güzel (26) stepped on a mine near Kenapçı village in Mazıdağı district (Mardin) and died in the explosion. 
Ahmet Tonk (23) and Salih Tonk (20) died on 6 October, when they stepped on a mine near Polatlı village in Uludere district (Şırnak). 
On 18 December Mehmet Doğru (13) died, when he stepped on a mine near Kıbrıs village in Silvan district (Diyarbakır). 

Injuries

Lokman Çiftçi (12) and Hüseyin Çiftçi (14) were injured, when on 2 April a mine exploded on a road in Dargeçit district (Mardin).

The explosion of a mine near Parmakkapı village in Gürpınar district (Van) on 29 April caused serious injuries of Cahide Yoğun (70) and her grandson Mesut Yoğun (9). 

On 14 May Cengiz Keskin (12) inspected a bomb on the Miri Plateau of Mount Ararat and was wounded to his foot, when it exploded.

On 1 June Pervin Beksari (7), who was grazing sheep in the same region stepped on a mine and was injured.

Muhammet Arif (23) from Afghanistan tried to cross the border between the Iran and Turkey in Doğubeyazıt district of Ağrı on 28 June and was heavily wounded, when he trod on a mine.

A mine explosion happened near Balveren town in Şırnak province on 31 July. İbrahim Bayram (8), Zübeyde Bayram (10), Ruşen Decber (9) and Hanım Anık (7) were wounded.

On 9 August Lokman Aytek found ammunition of a rocket launcher in Lice district (Diyarbakır). It exploded in his hands and injured him. 
On 12 August a group of refugees tried to enter Turkey near Gürbulak border station in Doğubeyazıt district (Ağrı). Gurban Ahmet Ali from Afghanistan was injured and the other 18 refugees were detained. 

On 25 August Serhat Dursun (10) stepped on a mine near a gendarmerie station in Kılavuz village in Dargeçit district (Mardin) and was injured. 

When Rıfat İşler (12) put his bag down a mine exploded and injured him near Söğütlü village in Erciş district (Van) on 9 September. 

Ayhan Öymen (8) and Cendar Demir (7) had collected coal in a shut down mine in Söke district (Aydın) on 22 October. They were injured, when they discovered 5 fuses between the coals. 

Ecevit Bozkurt (20) and his brother Cavit Bozkurt (18) were wounded in a mine explosion near Cevizyatağı village of Güroymak district, Bitlis on 9 November. Reportedly Ecevit Bozkurt lost both legs and Cavit Bozkurt got wounded at various parts of his body. 

2.5. Armed Organizations and the Right to Life

In July the OHAL Governor Gökhan Aydıner announced that 23,279 PKK militants had been killed since the state of emergency entered into force on 19 July 1987. In the same period 619 PKK militants had been captured wounded and 3,014 without injuries. Another 2,351 militants had surrendered to the armed forces. During the period 5,018 members of the security forces had lost their lives and 10,984 had been injured. In the 14 years a total of 4,440 civilians had been killed, 504 of them children and 519 women. A total of 5,433 civilians had been injured, including 646 children and 799 women.

Mr. Aydıner informed in November that during the first 10 months of the year 206 incidents had occurred in 11 provinces resulting in the death of 351 PKK militants. 572 militants had been captured, 221 of them wounded.

Investigations had been carried out against 1,717 persons for an alleged involvement with the PKK and 547 of them had been remanded. Investigations against 2,709 persons had been conducted on suspicion of involvement with Hezbollah and 730 of them had been remanded. During the same period 27 members of the security forces and 39 civilians had lost their lives. Compared to 1999 “terror” had gone down by 80%. 

Andrea Wolf

A German commission, which was established to investigate the death of Andrea Wolf, a German citizen and PKK militant, came to Turkey in September. Allegedly Wolf was arrested alive after an armed conflict near Van, but then murdered. At the İstanbul Branch of the HRA a press meeting was held on 25 September. Chairwoman Eren Keskin stated that they have been investigating the incident for almost one year and had made an official complaint to Van Çatak Public Prosecution Office via İstanbul Public Prosecution Office. Eren disclosed that they found some witnesses for the murder of Wolf, and also Wolf’s grave. But she mentioned that they would not declare where the grave was, as they feared that the evidence might be destroyed.
Clashes

Two soldiers died in the clashes that broke out near Yenipınar village of Ovacık, Tunceli on 9 January. The military helicopter sent to the region was attacked on 10 January. Major Bülent Yavuz, Lieutenant Ercan Solak and non-commissioned officers Asım Gökmen, Mustafa Güney, Abdullah Köse and Gökçe (Gökçen) Özkaya died in the attack. In the clashes that broke out later in the region, 6 PKK militants reportedly died.
The soldier Deniz Muyan died in a clash with PKK militants that broke out in the Southeast on 14 January.
Soldiers killed in the clash that broke out in Şırnak on 1 March, Serhat Kurt and Kadir Eraslan, were laid to rest in Adana and Burdur respectively. The OHAL governor spoke of three casualties and 5 PKK militants that had been killed.

Mehmet Aktaş, a recruited soldier, died in the clash that broke out in Buzlupınar region of Hozat district (Tunceli) on 7 March.
Nine PKK militants and two soldiers reportedly died in a clash that broke out near Aşağıköy, Bingöl on 9 March. Two of the PKK militants were identified as Nesih Yaman and Şiyar Aslan. 
Eight TİKKO militants died in the clash that broke out near Ovacık, Tunceli on 25 April. For of them were identified as Yusuf Ayata, Fehiman Bozkurt, Umut İl, Ekrem Çetin.

Four PKK militants and an unlisted man Mehmet Ali Gür died in a clash that broke out in Sağgöze region of Genç, Bingöl on 1 May.
Four PKK militants and private Mehmet Mahmut Yılmaz died in the clash that broke out in the vicinity of Pınar village of Hınıs, Erzurum in June. On 19 June NCO Ali Eren, who died during the clash that occurred in the vicinity of Hınıs, Erzurum, was laid to rest in Suşehri, Sivas.
Special team officers Özcan Öner and Şerafettin Orhan died in Çatak district of Van, when the bomb in their hands exploded on 6 July. 11 soldiers were wounded.
Privates Yunus Cesur, Selim Yıldırım and Engin Düzavcı died in Digor, Kars, when the bomb they found exploded on 4 September, whereas private Erkan Güler was wounded.

Çetin Çakmaklı, a gendarmerie soldier, died in a clash that broke out between soldiers and TİKKO militants in Turhal district of Tokat on 6 September. Another soldier, whose name could not be identified, was wounded in the incident.
It was disclosed that Neşe Yüksel, Gülcan Kaplan, Fazil Abukan, Mukadder Ergün and two Syrians, whose names were not disclosed, died during a clash that broke out on 28 August in Mirik and Vartinik hamlet in Kutudere district of Tunceli between soldiers and militants of the PKK. 

The corpse of the PKK militant Medeni Genç was found near Yorgançayır village of Karlıova, Bingöl on 16 September. There were reportedly torture traces on his body. His relatives stated that his neck was broken and he had rope traces on his hands, neck and body.

One security officer and 5 PKK militants died and two security officers were wounded in a clash that took place in the rural area of Dinarbey village of Yedisu district, Bingöl.
Attacks of Armed Organizations 
Ali Can Kanat, a repentant confessor from the DHKP-C, was murdered by unknown assailants in İstanbul in the night of 24 July. Kanat reportedly became a repentant after having been caught in Tunceli 7 years ago and served 2 years in prison. Later Kanat reportedly changed his name and moved to İstanbul.
Hamdi Şahin was shot dead in Çöregibüyük village of Merkez, Tokat in front of his house by unknown assailants in the night of 4 August. The assailants were alleged to be members of TİKKO.
The body of Bektaş Kaya who was taken from his house in Kuytulu village of Turhal district, Tokat by armed men was found near Fındıcak village on 16 August. It was claimed that Bektaş Kaya was killed by militants of TİKKO.
Sadık Kaya, former headman of Yeşilalan village of Turhal district, Tokat was shot dead by armed men on 29 August. It was alleged that Sadık Kaya was killed by militants of TİKKO.
Cafer Atan, a teacher, who allegedly informed the security forces of the whereabouts of İbrahim Kaypakkaya (
), was killed in İstanbul, Sarıgazi on 21 October. Reportedly 3 people came to his house around 11.30pm. Later Atan’s wife Duygu Atan stated that her husband was not killed on political grounds. According to a story in Cumhuriyet, in the files of the military court that tried members of TİKKO, only a name with the initials H.G had been mentioned. The newspaper article read “sources in Tunceli asserted that Cafer Atan was sent to Bursa under the protection of the State after Kaypakkaya had been caught but makes no comment about his name not being mentioned in the official documents.” 

In the books titled “İbo, İbrahim Kaypakkaya” by Turhan Feyzioğlu and “The Diary of Death due to Torture” by Nihat Behram the name H.G (Hüseyin Güngör) is mentioned. Feyzioğlu stated that he had heard that “a teacher” had denounced Kaypakkaya however he did not find any information regarding this in official documents. The news story in the daily Sabah brought claims of Ali Atan, Cafer Atan’s brother, confirming his brother being an “informer.” He said, “My brother started working as a teacher in Mirik village of Tunceli in 1971. One day the village headman of Vartinik village came to the school together with Kaypakkaya and told my brother, ‘lock the wounded man in a room, I will inform the gendarmerie and come back.’ Later the gendarmes took Kaypakkaya from the school. My brother was threatened by TİKKO and they tried to kill him. My brother changed places and later wrote a letter to TİKKO explaining how Kaypakkaya had been caught. He was not disturbed after that. In 1990 he got married to his wife who is also a teacher. During the years in between nothing had happened. We thought that the organization ceased following him.”

A few days after the incident TİKKO claimed responsibility for the murder. According to Cumhuriyet TİKKO sent a statement to a discussion site on the internet and claimed responsibility for the murder. An official of the gendarmerie said, “The person who delivered the founder of the organization is known with the nickname ‘Cemal’ within the organization. We know that the organization had killed the headman of the village and a shepherd in 1984, and interrogated Atan in 1989. We also know that Atan had testified to the organization in Samandağ District of Hatay in 1978”.
In İstanbul Zeytinburnu Central Quarter, the ultra-nationalist Youth Centers (Ülkü Ocakları) Zeytinburnu Branch office was attacked at 4.45om. In the attack, high school student Şükrü Sancak (15) died and the students İdris Boğa (17), Göksel Günaydın (15) and Hamza Soyulgan (15) were wounded. The TKEP/L took responsibility for the attack.
On 11 December at around 7.45pm unidentified people opened fire on a police bus in Gazi quarter of İstanbul. The police officers Mehmet Ali Acun and Fahir Toka died in the attack and 12 police officers were wounded. The names of the police officers who were wounded were: Emin Gül, Lütfi Kalın, Yahya Sakallı, Aydın Şensoy, Ayhan Yiğitler, Nezih Şah Yüceler, Murat Muş, Recep Okay, Hüseyin İnan, Mahmut Aydın, Halil Durmaz (seriously wounded), Hasan Polatkan Tap. Chief of İstanbul Police, Kazım Abanoz came to the spot to gather information and alleged that the attack could be in retaliation for the recent killing of Özkan Tekin. He had been killed on 10 December, while hanging up posters and was an alleged militant of MLKP.
Police Actions

On 12 December, incidents occurred during the funeral of the police officers Mehmet Ali Acun and Fahir Toka who died in an attack on the police bus in Gazi district of İstanbul on 11 December. Around 4,000 police officers started marching from the Anti-Riot Branch in Bayrampaşa at around 8.45am to İstanbul Police HQ in Vatan Street, Aksaray, blocking the traffic on TEM Highway. The police officers chanted the Turkish national anthem and slogans against the Amnesty Bill outside the headquarters and protested police officers who did not participate in the demonstration. The policemen beat Ertuğrul Uzunoğulları, cameraman with the Interstar TV and Veysi Şahin, reporter with the daily Milliyet during the demonstration. The group later marched to the Governor’s Office in Cağaloğlu and here protested İstanbul Chief of Police Kazım Abanoz and Governor Erol Çakır. They held a sit-in outside the governor’s office, which lasted for about half an hour. Fatih Public Prosecution Office opened an investigation against the police officers on the grounds of staging an illegal demonstration. In Bursa around 500 police officers marched to protest the killing of the two policemen and the amnesty bill. Protests were also reported from Adana (300), Mersin (1000), İzmir (800) and Antep.

Bursa Chief of Police Aydın Genç stated that 8 police officers were suspended from duty for having incited police officers with the Anti-Riot Branch and started the march. The police officers in question were: Esat Özgüzel, Kadir Keleş, Süleyman Dönmez, Murat Mot, Harun Tatlıoğlu, Taner Uysal, Mete Berke and Esat Özgüzel. The Ministry of Interior also investigated the march of the police officers. The Ministry sent civil service inspectors to the cities where the marches have been staged.

Within the scope of the investigations by the Ministry of the Interior 16 police officers were suspended from duty in İzmir, 9 in Mersin, 8 in Gaziantep, 8 in Bursa and 21 in Adana. 

İstanbul Chief of Police Kazım Abanoz declared that 35 police officers were suspended from duty. Abanoz also stated that the inspectors with the Ministry of the Interior received testimonies of around 500 police officers and that they found out that police officers who had been suspended of their duty earlier also participated in the rally. The investigations and prosecution of police officers continued in 2001.
Radical Islamic Organizations

One of the most important developments in 2000 were the actions against the radical Islamic organization Hezbollah. Following the raid on a house in İstanbul on 17 January, during which the alleged leader Hüseyin Velioğlu was killed, a large number of corpses, belonging to alleged victims of Hezbollah, were found in various parts of the country, predominantly in the OHAL region. Hezbollah had been organized in Diyarbakır, Mardin and Batman in 1990/91 with the aim to fight against the PKK. 

HRA Deputy Chairman Osman Baydemir said in January rejected statements saying the state tolerated or supported the Hezbollah and said, “The point is that there is no an independent Hezbollah. The state itself founded this organization. The state has been in a close relationship with the illegal structure. Human rights have been systematically violated in close contact. Mainly local administrators were involved, but this is a central concept from the General Staff to the Prime Ministry...” Baydemir pointed at 400 cases of “disappearance” the HRA had registered only in the OHAL region and added that the real figures were much higher than: “It is known, who kidnapped the disappeared persons and where they buried them. We know of mass graves. The state also knows them. At least MİT knows them.” 

During the operations against Hezbollah thousands of people were detained and by the information given during interrogation many corpses of victims could be found. While it seemed to be easy to find the corpses of people, who disappeared after contacts with Hezbollah, it was difficult or impossible to clarify many cases of killings by unknown assailants that had been committed in previous years.

The case opened against Mehmet Cemil Erez, Mehmet Emin Ekici, Ali Atım and Mehmet Kanlıpıçak on charges of 21 killings and kidnappings in Adana, Tarsus and Mersin and 12 in İstanbul continued at İstanbul SSC on 30 November. Ekici, allegedly responsible for the armed wing of Hezbollah said: “I testified under torture. I regret. I would prefer to die instead of benefiting from the Repentance Law. You can hang me if you wish. They promised me a normal life in response to my confessions. Because of these promises I put other people into trouble. My testimony at the police station is a scenario. The murders by unknown assailants are committed by the police and “gladio”. They committed the murders under cover of Hezbollah.”

Hezbollah repentant Aziz Tunç prosecuted at Diyarbakır SSC said the following in the hearing held on 25 January: “I surrendered to the security forces at the beginning of 1998. The organization found out that the state placed agents in the organization since 1995. Then it kidnapped, killed and buried its members. The organization could not tell its base that members were being killed, that’s why these murders were kept secret. There are many graves in the Southeast. I showed the ones I knew to the security forces.”

Already on 15 February 1993 the then Minister of the Interior, İsmet Sezgin said on TV that Hezbollah had been organized against the PKK. Two days later the OHAL Governor Ünal Erkan told the daily “Milliyet”: “We do not intend to dissolve militant organizations such as Hezbollah as long as the PKK has not been destroyed.” On the same day a Hezbollah militant calling himself Seyhmus told the daily “Cumhuriyet”: “The Turkish Republic needs us. In Batman we stopped the PKK.”

Testifying to the parliamentarian research commission on unclarified killings that had been established in 1993 Batman Chief of Police, Öztürk Şimşek said: “Unfortunately members of Hezbollah were at same stage supported by the military. They were educated on arms in military compounds in the region and got logistic support.”

In the report of the commission that was presented to the chair of the GNAT on 12 October 1995 detailed information on the organization was presented.

“We inspected the Hezbollah organization that committed murders by unidentified assailants like the PKK committed political killings. But Hezbollah is continuing its activities and is even more dangerous. As known, the PKK has lost its power as a result of the decided attitude of the political will and has lost the support of the people, who hate and protest the organization. This is not true for Hezbollah. If you consider that 99% of our population is Muslim, you can see how Hezbollah exploited religious feelings and grew stronger on these grounds. One has to know the organization well, in order to get hold of them. Neighboring states that support and educate organizations such as Hezbollah have to be warned.”

Hezbollah had been careful not to enter clashes with the security forces. First detentions were reported from Diyarbakır, Şırnak and Batman in 1997. During April-May and June of 1999 more than one thousand people were detained during operations of the police forces in Diyarbakır. They were held responsible for 163 killings, 102 cases of bodily harm and a large number of blackmail acts, bomb attacks etc. Some 400 suspects were remanded. When 11 businessmen from religious circles “disappeared” a so-called Hezbollah summit was held in Diyarbakır on 20 December 1999. (
)

The operations against Hezbollah continued throughout the year 2000. During the raid 13 people were killed (one of them an alleged İBDA/C militant) and 10 police officers lost their lives. About 69 corpses of suspected Hezbollah victims were found in houses in İstanbul, Ankara, Konya, Adana, Tarsus and Diyarbakır.

On 13 January Mehmet Çiğdem was arrested in Diyarbakır on charges of having killed Mehmet Kaynak and Yalçın Yaşa in 1993, Ahmet Aydın, Bayram Demir and Ömer Güneş in 1994 on orders of Hezbollah.

Subsequent to the house raid in Beykoz, İstanbul on 17 January, during which Hüseyin Velioğlu was killed and two leading Hezbollah militants, Edip Gümüş and Cemal Tutar were detained, the police carried out a search in another house on 19 January on a house shown Edip Gümüş. Eight corpses were found in the cellar of the house, and one in the courtyard and one in the backyard. It has been asserted that these pro-Islamic persons who had gone missing in 1999, were either strangled or shot dead. The names of 4 of the victims were disclosed as: Mehmet Salih Dündar (30 November 1999), İsmail Aksoy (30 November 1999), Ramazan Yaşar (30 November 1999) and Cihangir Gufrandi (Gaffari) Negiş (29 November 1999). 

It was presumed that some other missing people, Ahmet Atçı (23 December 1999), Ömer Çınar (17 November 1999), Şuayip Yetiş (17 November 1999), Kadri Tüzer (7 September 1999) and Mehmet Sümbül could also have been killed by Hezbollah militants. Ali Rıza and Murat Yay were detained in the two-flat house in which the corpses were found. 

At least 10 people were detained in the operations carried out in various provinces subsequent to the house raid. It has been reported that two relatives of the murdered businessman Mehmet Kanlıbıçak were rescued alive during the raid against a house in Bağcılar, İstanbul. 

Mustafa Gözlüer, Mehmet Demir, Sadullah Arpa, Nuran Aslan and Nermin Aslan were detained during the raid on a house in Etimesgut District of Ankara. Mustafa Gözlüer allegedly killed the teachers Mustafa Özkan (9 October 1997) and Oktay Bulun (10 October 1997) in Tarsus. The trial launched against Mustafa Eroğlu in connection with the killing of these two teachers was continuing at Adana SSC. 

Abdülsamet Yıldız, a civil servant at the Prime Ministry Administrative and Financial Office, was detained on 21 January. Two houses were searched at Kazım Karabekir quarter of Etimesgut, Ankara, upon the testimonies of the detainees. 

During a search on a house in Konya on 21 January, 4 corpses, one of them a woman, were found. It was determined that the woman was Konca Kuriş, an Islamic writer, who had been kidnapped in Mersin in 1998. Her brother Mehmet Genç went to Konya on 22 January and identified the corpse. Another corpse was identified as Mehmet Beşir Can, who had gone missing on 12 October 1998 in Adana. A second grave was found in the garden of a house at Sakarya quarter of Konya on 22 January. Eight corpses were found there. It was reported that the corpses were unidentifiable as they were rotten. Finally, 6 corpses were found in Tarsus on 23 January. Içel Chief of Police Haluk Bahçekapılı said that the corpses as belonged to Ahmet Aydın, Bülent Doğan, Yusuf Alpaslan, Uğur Gökdemir, Erkan Terzioğlu and a person named Seyit. Bahçekapılı also alleged that the killings of Sadık Bilgin (1993), Abdülkerim Baltekin (1993), Abdülhaluk Önen (1995), Hasan Gül (BBP chairman for Mersin, 1 November 1996), Ramazan Gümüş, preacher İlyas Saraç (Tarsus), Abdülrakip Öz and Ali Sürmüş had been clarified.
Among the 10 corpses found in a house in Üsküdar, İstanbul on two more corpses were identified on 24 January, said to belong to Yusuf Akdeniz (65) and Nezir Aslan. These persons had been living in Germany and had gone missing after their arrival to Turkey on 11 November 1999. On 28 January another one was identified as Sıddık Öz. In mid-February a DNA test revealed the identity of another corpse to belong to Şuayip Yeter (Yetiş-24). Yeter reportedly disappeared on 17 November 1999. Another corpse was identified as Selim Sansarkan, who had been killed in Diyarbakır.

On 26 and 27 January several suspects were remanded in connection with operations against Hezbollah. Eruh (Siirt) Mayor (FP) Abdülhamit Nas, who was detained on 22 January, was remanded on 26 January. Preacher Muharrem Fikret and Yılmaz Gürül, who were detained in Adana, were remanded on 26 January. Lawyer Fethi Tetik, Yemlihan Aksakal, Remzi Kaya, Yüksel Erdoğan, Salih Yıldırım, Nihat Dinçer, Ramazan Gürbüz, Ali Atım and Mehmet Kanlıbıçak, who were detained in Mersin, were remanded by Adana SSC. Fethi Tetik reportedly defends the suspect in the trial for the killing of teachers Oktay Bulun and Mustafa Özkan in Tarsus. Twenty-two persons were detained in Antalya. Preacher Zeki Koçinkağ and his brother Remzi Koçinkağ who were detained in Marmara district of Balıkesir, were remanded on 27 January. It was claimed that Ferhat Bal who was detained in Diyarbakır killed Muhammet Tohumeken on 16 November 1992 and Mustafa Uçakan on 16 December 1992.  

At the end of January it was established that the house where Hezbollah leader Hüseyin Velioğlu was killed, was registered to Hüseyin Altsoy, and investigations were extended to four more houses that belonged to him. In a search at a villa at Samanyolu Street in Çavuşoğlu quarter of Kartal 7 corpses were found on 28 January and 2 corpses on 29 January. Three of the corpses were identified by their relatives. One belongs to Med Zehra Education and Culture Foundation President İzzettin Yıldırım (gone missing on 29 December 1999) and two belong to the foundation members Mehmet Kanlıbıçak (27 December 1999) and Mehmet Sait (Şehit) Avcı (28 December 1999). It was reported that there were torture traces on the corpses. 

During raids against a house at Güzelyalı quarter of Pendik, Hezbollah executives Mehmet Sudan, Enver Kılıçaslan, Hacı Bayıncık and the wives of Edip Gümüş and the father-in-law of Mehmet Sudan were detained. Sümbül’s car was found in the garage of this house. 

An excavation was made in two houses at Küçükkavas Street of Savaş quarter of Melikahmet on 30 January, upon the testimonies of 11 persons who were detained in Diyarbakır. Four corpses were found in one of the houses. Two of these corpses were identified. One belonged to Ayetullah Dalgın (20) and the other to Ali Çelik (19), who were seen while entering the house on 21 January. Bones of two persons were found in the second house. Later the figure was corrected to be five corpses.

Nine persons, who were detained in Tatvan district of Bitlis, were remanded on 28 January. Diyarbakır SSC remanded Edip Gümüş and Cemal Tutar on 30 January. Hezbollah repentant Abid Taşan, who was detained in İstanbul, was released by İstanbul SSC on 30 January, to be prosecuted without arrest.  

Four more corpses were found in Adana, Batman and Antalya on 31 January. The bones of a person were found near Topallı village located on the Antalya-Isparta road, on 29 January. The person was identified as Ahmet Yalçın, who had disappeared in 1998. It was reported that Ahmet Yalçın was kidnapped because he objected to the methods of the Hezbollah. Another corpse was found in Bağlarbaşı quarter of Gercüş district of Batman in the stable of a house that belongs to Şerif Yıldırım. 

Eighteen persons, detained in Elazığ, were released on 31 January. Upon the objection of the Public Prosecution Office, a decision of arrest in absentia for 15 of them was given 2 hours after the release. In İstanbul Dr. Mehmet Ekinci, Erkan Daş, Zülfü İngören, Abbas Yılmaz, Kemal Eken, Metin Suiçen, Resul Yıldırım and Günay İşyeri were remanded. 

In Ankara Mahmut Demir, Mustafa Güllüer, Mehmet Emin Alpsoy and Selman Mustafa İpek were remanded under Article 146/1 TPC and Dr. Abdurrahman Alpsoy, Ayşel Aldanmaz, Abdülsamet Yıldız, Şehmus Alpsoy, Hasan Alpsoy, Burhan Özlük, Fahrettin Yıldız and Sadullah Arpa were remanded under Article 168 TPC on 31 January. 

Mustafa Çelik, Faruk Kentboğa, Mehmet Zülküf Tan, Ömer Soyaslan, Kadir Üstündağ, Muzaffer Özer, Hacı Özmen and Hudbettin Vural, who were detained in Antep, were remanded, and Mehmet Kurt was released to be prosecuted without arrest. In Osmaniye, Ömer Etli and Ali Yalçın were remanded. 

Another corpse was found in a house at 2922nd Street in 19 May quarter of Batman on 1 February. It was reported that the 15 persons, 7 of whom officials, in Bingöl, 12 persons in Bursa and 12 persons in Eskişehir who were detained within the frame of the operations, were remanded on 1 February.
Three more rotten corpses were found in a house at Küçükkavas Street in Melikahmet, Savaş quarter of Diyarbakır during the search on 2 February. One of the corpses was identified as the Secretary General of Dicle University, İbrahim Sarı. Later another one was identified as preacher İsmail Eren, who had been a candidate for mayor in the 18 April 1999 elections from the FP for Kayapınar district of Diyarbakır. A female corpse was found in a cave near Antep, belonging to Özgül Elmas. 

9 among 33 persons who were detained in Muş were remanded on 2 February. It was reported that one of the detainees was an executive of the Hezbollah, Atik Coşkun. 3 persons were remanded in Adıyaman and 9 persons who were detained during the funeral of Hüseyin Velioğlu were remanded the same day. In Ankara, 8 persons, including the practicing judge Mehmet Şerif Kocaağa, were remanded. Meanwhile, a girl called Senanur Fırathan (5) was found in a raid on a house in Maraş. She was reportedly a member of the family who disappeared in Antep on 11 February 1999 and still have not been found.
Mehmet Emin Alpsoy, who was detained in Ankara, reportedly said in his testimony that his brother Hacı Emin Alpsoy, who was kidnapped in Ankara, and Beşir Can from Adana were killed by Hezbollah. 

The Ministry of Interior Affairs gave a briefing to journalists on the Hezbollah operations on 3 February. During the briefing a short videotape showing the suffocation of a person kidnapped by the Hezbollah was shown. The report of the Ministry stated: “Between 1992 and 1995, 400 PKK members and 200 Hezbollah adherents died during clashes between the PKK and Hezbollah. Fifty people were killed in 1993 because of problems within the organization. Currently, there are overall 696 radical Islamists in prison and 506 of them are Hezbollah members. Since 17 January 1,073 people, including 30 teachers and 21 imams (preacher) were detained in 44 cities.”

One of the 12 corpses found in Konya on 21 and 22 January was identified in February to belong to İlyas Saraç (23). Saraç had reportedly been kidnapped in Tarsus on 22 December 1998. 

Mahmut Eminoğlu, who was detained in Diyarbakır on the accusations of “being one of the political branch executives of the organization,” was remanded on 6 February. Forty-two people, 5 of whom women, were detained in Van on 4 February. It was reported that one of the detainees was practicing judge Mehdi Oğuz and one other was Salih Bakan, who had been a candidate for becoming MP for RP in the elections in 1995. The wives of Hezbollah executives, Methiye Gümüş, Zübeyde Sudan, Cahide Kılıçaslan and Halide Bayancık who were detained in İstanbul, were released on 4 February.
The house of Şeyho Bayol (65), the father of Mehmet Bayol and Lütfü Bayol brothers who are alleged Hezbollah executives in Ceylanpinar district of Urfa, was raided on 7 February. Şeyho Bayol was killed during the raid at around 3am. The police authorities claimed that Bayol had died in a clash. 

Batman Chief of Police Muzaffer Erkan claimed that the guns seized in Batman had revealed 29 murders by unknown assailants. According to Erkan the following people were killed with these guns: Nesim Ormancı, Masum Erol, Ramazan Toprak, Mehmet Emin Başaran, Abdülkadir Ekinci, Naif Keleş, Basri Serihan, Mehmet Erten, Felemez Dündar, Mehmet Can Seçkin, Talip Topsuz, Ahmet Karabulut, Yahya Çillioğlu, Musa Bürü, Abdullah Bayındır, Derviş Yeşilmen, Nazım Doğan, Metin Demir, Ahmet İlyasoğu, Alaattin Kutlubay, Şerif Gezer, Mehmet Reşat Başar, Medeni Göktepe, İbrahim Gül, Hasan Akın and two more persons whose names could not be revealed. 
Repentant Cemal Tutar reportedly confessed that he had killed Ramazan Şat in 1992. Twenty-six out of 43 people detained in Diyarbakır were remanded on 8 February. Koray Kesici, Mustafa Işik, Mustafa Bezirganci, İsmail Kılıç and Halis Özelçi who were detained in Konya were remanded. Imams (preachers) Halit Karsli and Veli Ince were remanded in Ankara. In Malatya, 21 persons, including Malatya Trade and Industry Chamber Deputy Chairperson Hasan Dündar (former executive of the Welfare Party that was closed by the Constitution Court), and Inönü University Research Assistant Muhammed Baki Minaz, were detained. 

It was reported by the police that Fuat Balca, Abdülkerim Kaya and Faysal Bozkuş, who were detained on the grounds of being Hezbollah members, confessed that they killed 7 persons in Diyarbakır including Hafiz Akdemir, a reporter with the daily Özgür Gündem (8 June 1992) and Halit Güngen, a reporter with the journal 2000’e Doğru (18 February 1992). Other “accepted” murders were: imam (preacher) of the Hazreti Süleyman Mosque, Sıddık Turhallı (29 August 1992), Musa Kaya (29 January 1994), Abdülbaki Karakoç (14 October 1993), Mehmet Sıddık Fidancı and Azad Önen (13 January 1994); and assaults on Fahri Okman, Hamza Yüksel, and Zeki Gür in the bookstore Menzil and Özgür Gündem vendor Eşref Yaşa, who were wounded as a result. OHAL Governor Ünal Erkan had disclosed on 12 November 1992 “the Hezbollah militant Nedim Uysal who killed Halit Güngen had been arrested”. However, Nedim Uysal stayed in prison for about six months and was sentenced for possessing an unlicensed gun and released.
Maruf Üdürgücü, who was detained in İstanbul on the accusations of "aiding the Hezbollah," was remanded by the SSC on 11 February. Murat Yusuf Uzunoğlu and Yahya Keleş were released to be prosecuted without arrest. In Malatya, 18 persons including Malatya Trade and Industry Chamber Deputy Chairperson Hasan Dündar, were remanded on 11 February. 

A clash broke out during a raid on a house in Van in search for alleged Hezbollah members. Five police officers and 5 Hezbollah militants died in clash. The raid started at around 2am on 14 February. Police officers Mehmet Ünver and Naci Akçay, and “the alleged executives of Hezbollah in the province of Van” Sebahattin Sap, Mehmet Nuri Balka and Nuri Baran died in the clash that broke out in the first house. Zahir Hayva escaped wounded to a house on 4th street at Şerefiye Road in Yenimahalle quarter. In the raid on this house, Hezbollah militants Zahir Hayva (
) and Murat Hayva, and police officers Vahit Uslu, Harun Karabulut and Mustafa Kemal Açıkgöz died. The police officers Gürbüz Bulut, Hüseyin Yağcı, Faris Atasever, Mansur Erdoğan, Metin Çiftlik and Sami Özübelli were wounded in the clash. 

The interrogation of İsmail (Adem) Balka, who was captured alive during the clash, and the interrogations of Cömert Yorgun and Bilal Yararlı, who had been detained earlier resulted in the discovery of a male corpse on the skirts of Erek mountain near Şafak quarter of Bostaniçi district, on 16 February. This corpse belonged to Tayfur Tokpınar “who was killed because he wanted to leave the organization.” 

In the press meeting he held on 16 February, Van Governor Durmuş Koç claimed that some murders by unknown assailants were revealed as a result of the testimonies of detainees. According to Koç the names of victims killed by Hezbollah in Van were: Orhan Karağar (19 January 1993-Özgür Gündem distributor), Adnan Işık (27 November 1993-Özgür Gündem distributor), Mehmet Aksari (28 March 1995), Şevket Alpaslan (22 August 1996), İbrahim Memduhoğlu (1998-imam), Sulhattin Kızıltaş (6 December 1999-MHP Van Central District Deputy Chairperson). 

It was also reported that İdris Hazar who was detained in Diyarbakır, confessed that he had killed imam (preacher) Sebahattin Turan. The corpse of Sebahattin Turan had been found on 25 October 1998.
Mehmet Reşit Özbek, Abdullah Durmazer, Akif Yalçın and Necdet Durna, and the imam (preacher) of Yaprakbaşı village of the Çınar district of Diyarbakır, Vahdettin Çakır who were detained in Van, were remanded on 17 February.
Suspect Mehmet Varol reportedly showed a house in Fatih quarter in Batman. In the basement the corpse of a middle-age person was found at the end of February.

Burhan Aydın, Şeyhmus Karaalp, Nevzat Karaalp, Mahmut Akın, Fesih Dağlı, who were detained in Mardin, and Nusret Aslan, Nasır Çeçen, Hüseyin Çelik and Yunus Aslan who were detained in Antep, were remanded on 25 February. Mehmet Ali Tışkaya, Hatep Turhan, İsmail Acıyan, Abdülvahap Alagöz and Ramazan Tekin who were detained within the operations in Siirt and its districts, were remanded on 26 February. Chief village guard Hamit Nas who was detained in Çetinkol village of Eruh district of Siirt, and Hamit Şimşek, Mehmet Şirin Temiz, Hamdullah Yıldız and Hayrullah Gürbüz, who were detained in Malatya, were remanded on 28 February.

Musa Daşkın, who was detained at the end of February, allegedly killed Hamdusene Kırtay, Şirin Cesur, Mehmet Sait İşçi, Ahmet Okuyucu and Mehmet Çiçek, and wounded Mehmet Zait Ekinci, Ihsan Yüce and Mehmet Tokur in Silvan district of Diyarbakır between 1992 and 1995. Seventeen persons, who were detained in Bayburt, were released to be prosecuted without arrest. Imams (preachers) Ferit Demir and Önder Şahinoğlu, and Recep Avcı, Kemal Arslan and Selçuk Tutar, who were detained in Narman district of Erzurum, were remanded on 29 February. In Ankara, Mehmet Sirri Zorçi and Mehmet Sait Zorçi were remanded.
The corpse of imam (preacher) Tahir Çakır who had been kidnapped in March 1998 was found in Van on 8 March within the frame of operations against the radical Islamic Hezbollah organization. 

Ahmet İdin (detained in Eruh district of Siirt on 3 March), and Salih Üdürgücü and Atilla Şahan (detained in Osmaniye) were remanded on 8 March. 

Cihan Yeşil was detained in Diyarbakır on 24 March. The General Directorate for Security claimed that Yeşil killed seven persons between 1993-1999. Yeşil allegedly killed Zülfü Akboga and Feridun Nergiz with a chopper on 18 March 1993, and shot dead Çelebi Gül on 15 February 1994, Melikahmet quarter Headman Recep Kutlal on 13 February 1994, İbrahim Böçkün on 30 April 1994, Kenan Aydın on 18 May 1994 and Ahmet Şeran on 18 January 1999, and wounded Mehmet Alptekin on 2 April 1999, and Şuayip Polat and Seyfettin Ay on 18 November 1993.
The police raided a house in Koca Şerif quarter of Birecik district of Urfa in the night of 30 March. Superintendent Ali Osman Sarıçalı died in the clash that broke out during the raid. In the clash, the alleged members of the radical Islamic Vasat organization, namely Murat Yürekli (wounded), Bahri Bozok (wounded), Mehmet Şah Yürekli, Abdullah Erkan and Hasan Yarımdağlı were arrested. 
Five corpses were found during excavations in a field in Pembeviran region of Karabudak village, Çınar, Diyarbakır, on 3 April. Hezbollah member Şeyhmuz Kınay who was detained in Batman showed the place. Three of the corpses were identified to belong to Hatip Pirizade, Aziz Başak and Yılmaz Gökçe. Another corpse was first attributed to Yasin Özalp, but this information was later corrected. 

Four alleged Hezbollah militants and a police officer died during the raids on two houses in İstanbul and Adana on 20 May. Hacı İnan, an alleged upper rank executive of Hezbollah, reportedly gave the information on the houses in İstanbul. A clash broke out during the raid on a house in Kurfalı quarter of Kartal, İstanbul. Veysi Özen died in the clash, whereas police officer Murat Cezmi Erbay was lightly wounded. Enver Kılıçaslan, Fırat Çakmak, İlyas Kutluman, Eşref Turgut were detained during the raids, whereas Orhan Kıvanç, Fatih Korkmaz, Mehmet Kenan Elmas, Bener Kutluman, Hasan Kutluman, Mehmet Bayram Ercan, Abdullah Beldek, Ahmet Şükrü Kontuk and Hacı Bayancık were detained at other places. Enver Kılıçaslan and Hacı Bayancık allegedly are upper rank executives of Hezbollah. 

During the raid on a house in Mithatpaşa quarter of Adana (also allegedly shown by Hacı İnan) Selim Aydar, Rahmetullah Korkmaz and Abdülvahit Kara died, and Hafız Karakaş, having been wounded slightly, was detained. During the clash that lasted for about 45 minutes, gas bombs were reportedly thrown into the house. The people tried to get out of the house to escape the gas and were shot dead in front of the door. The police officer Ali Asker Gonca died in the car while going to the raid, when his gun accidentally fired. 
The physicians Aydın Gök, Lokman Sezgin and Zekeriya Ezer were detained in Batman on 19 May as alleged Hezbollah members. Zekeriya Ezer reportedly confessed that he killed Murat Altın in Batman, Cavit (Cahit) Bitkin (13 February 1994), Lokman Abik (17 November 1994) and Seyithan Aktaş (21 August 1994) in Diyarbakır.
The police raided the house of Nihat Özmen, who was detained in Erzurum, on 27 May. Nihat Özmen showed his house to the police, where a clash broke out. Special team officer Nejat Uzun died when a bomb thrown from the house was exploded, whereas Nihat Özmen and police officers Alparslan Keskin, Süleyman Korkmaz and Zeki Özdemir were wounded. In the clash that lasted for about an hour the preacher Mehmet Gök, carrying false identity papers on the name of Mehmet Doğan Alagöz, died. Şefika Özmen, the wife of Nihat Özmen, and their children, Recep Özmen (6) and Bilal Özmen (5) were taken out of the house without any injuries.
Abdülsettar Yıldızbakan, Sebahattin Balkan and Mehmet Bayram Eren, who were detained together with Hacı İnan, were taken to an onsite inspection in Mersin and Tarsus on 29 May. Abdülsettar Yıldızbakan allegedly confessed to have killed Mustafa Özkan, deputy director of the İmam Hatip High School (Religious School). Yıldızbakan allegedly disclosed that they gave Şerif Uprak and Bayram Ali Uprak to two persons who came from Ankara on 26 July 1999. 

15 people including Hacı İnan, Enver Kılıçarslan and İlyas Kutluman, who were detained on 20 May during the operations, were referred to İstanbul SSC on 27 May. They were held responsible for 47 kidnappings and murders. Hacı İnan, Sabahattin Alkan, Abdülsettar Yıldızbakan, Enver Kılıçarslan, İlyas Kutluman, Hasan Kutluman, Mehmet Bayram Eren and Burhan Ertekin were remanded on the accusations of “establishing an illegal organization”, “kidnapping” and “murder.” On the other hand Hacı İnan’s wife Müesser İnan, İlyas Kutluman’s wife Benal Kutluman, and Fırat Çakmak, Salih Kişi, Abdullah Beldek, Şükrü Kantuk and Ahmet Kantuk, were released by the prosecutor to be prosecuted without remand. Meanwhile Adil Aydın, who was detained in Ankara in connection with the explosives and guns found in Sincan, was remanded by Ankara SSC, whereas Murat Nazlı was released to be prosecuted without remand.

Nurettin Ezik, a teacher who was detained in Ceylanpınar, Urfa, was taken to an onsite inspection in Diyarbakır on 29 May. Ezik reportedly said that he had killed the members of the “Menzil” group Abdurrahman Kar and Mesut Yolcu and wounded Murat Ayhan Benlice in Seyrantepe quarter in 1994. On the killing of the alleged PKK member Bayram Kanat said: “I, Mustafa İpek and Ramazan Elmas, went to his house at midnight and presented us as police officers. We took him to Dökmetaş village where we handed him over to the militants of our organization. Later his corpse was found in Bağıvar village.” 

In June Zeki Bildik was detained in Balıkesir. He was remanded on charges of being responsible of the murder of Mustafa Akcan in Bingöl in 1997. 
On 26 June a body was found during an excavation in a house in Yeşilevler district of Antep. The body was found in the place shown by two detainees, who were kept anonymous The body was identified as Abdullah Tunç who had been kidnapped from Şırnak. The unnamed detainees also showed a house in Akpınar quarter of Bismil, Diyarbakır. One corpse was found and identified as belonging BBP Silvan District Chairman Mehmet Orak’s son, Recep Orak, who had been kidnapped on December 1998.
The name of the police officer who got killed during the raid on a house in Göçmenler Street in Bağlar, Diyarbakır on 11 October was disclosed as Adem Bayrakçı. The name of the Hezbollah militant who was caught alive was reported as Cuma Güzel. The two women found in the house were detained.
Two alleged members of Hezbollah reportedly opened fire on police officers who wanted to detain them in the Hatboyu quarter of Diyarbakır on 20 October. Police officer Mehmet Zengin who was wounded in the incident died in hospital on 22 October. 
Hüseyin Sudan, the alleged leader of the Hezbollah after the killing Hüseyin Velioğlu, was arrested in early November. İstanbul Chief of Police, Kazım Abanoz disclosed that Sudan and 12 executives of the organization were detained during a raid on a house in Kartal İstanbul. Abanoz stated that 6 of these detainees including Sudan were sent to Diyarbakır for interrogation. The names of 4 of the detainees were: Selim Kağan, Medine Kağan, Yasin Demir and Eyüp Kişi. The alleged Erzurum representative of Hezbollah, Faruk Ünaltan was reportedly captured in Tekirdağ while trying to escape to Greece.
A clash occurred during a raid on an alleged organizational flat of Hezbollah militants in Beşnisan quarter of Bağlar, Diyarbakır on 9 November. Diyarbakır Governor Cemil Serhadli stated that the 3 people in the house surrendered after half an hour of clash. Apart from these people there were 2 women and 2 children in the house. 
Many of the alleged Hezbollah militants later alleged to have been tortured in police custody. Some stated that the period of detention had been exceeded by taking them from one town to another. Most trials were initiated at Diyarbakır SSC and a large number of demands of the death penalty were asked for. 
The trial launched against Mehmet Arıca (under remand), Mehmet Mustafa Kınay (under remand), Mehmet Karadağ and Muhsin Güler on charges of "membership to Hezbollah," continued at Diyarbakır SSC on 10 February. The death penalty was sought for Mehmet Anca on the accusations of "torturing 6 persons and killing 3 persons under torture." Anca stated that he had been detained and tortured for about 20 days. He said that when he had been detained in 1999 he had " signed all documents presented to him, in order not to be subjected to torture." 

Two separate trials launched against 20 persons who were remanded in Antep, started at Adana SSC on 29 February. Defendants Mehmet Bozgeyik, Ahmet Üstündağ, Halit Üstündağ, Hışman (Hişyar) Yiğit, Murtaza Andaç, Yaşar Üstündağ, Şefik Mert, Mehmet Nakşi Erat, Ramazan Kaya, İbrahim Yavuz and Murat Üstündağ, who allegedly were Hezbollah members, collected money and made propaganda on behalf of the organization, stated that they were tortured in the police headquarters. Hayri Taş, Abdulhekim Övet (Öget), Eyüp Akşam, Mehmet Üstündağ, Mehmet Koçyiğit, Süleyman Üstündağ, Tevfik Mert, Ömer Durmaz and Mehmet Yılmaz, who are prosecuted on the same accusations, said that they had signed testimonies under torture in custody.

Metin Sevindik, Ahmet Şahin, Ahmet Rençber, Adem Yıldız and Namik Kemal Taşçi were reportedly tortured when they were detained in Samsun on 27 March. Metin Sevindik’s lawyer Mustafa Remzi Toprak stated that the detainees were first claimed to be members of the Hezbollah, but no evidence had been found to prove this claim, and they had been remanded only on the accusations of “membership to an illegal organization.” (More details in the chapter on torture)

The main Hezbollah trial in Ankara, in which 32 defendants are prosecuted on charges under Article 146/1 TPC (death penalty) and Article 168 TPC (membership) commenced at Ankara SSC on 11 May. In the hearing, defendant Ümran Öztürk intended to state that he had been tortured in detention. Presiding Judge Orhan Karadeniz interrupted him by saying “Alright, you have been beaten, haven’t you? It can bee seen,” and prevented him from speaking. Defendant Abdülsamet Yıldız also rejected the charges by saying that he testified under torture in detention. The defendants complained that they had not seen the indictment. It was decided to combine the trial launched against Mustafa Güllüer, Mehmet Emin Alpsoy, Selman Mustafa İpek under Article 146/1 TPC with this trial. 

Another hearing was held on 28 September. Defendant Halil İbrahim Aktaş disclosed that he had been tortured in detention. 

The case opened against 105 people on charges of membership of Hezbollah continued at Diyarbakır SSC on 3 October. At the hearing, Bilal Soytaş who was allegedly the gunman in the incident in which 7 people were killed and 22 were wounded stated that he had been detained long before the actual date of remand shown in the files. He also stated that he was released from prison by the police officers and was detained again and was forced to sign an additional testimony under torture. In this trial the death penalty was sought for Bilal Soytaş and Ekrem Başarır under Article 146 TPC.

Suicidal Attacks
Hüsamettin Ciner died in an explosion near Harbiye Officers Club in İstanbul at about 9.50pm on 5 October. The authorities claimed that “Hüsamettin Ciner was a member of TİKKO and died while he was preparing a suicidal attack.” 
Injuries

A bomb attack was carried out against the court building in Kadıköy-İstanbul on 10 April. One person was slightly injured. 

On 26 November a bomb exploded in a waste bin in a park in İstanbul-Bağcılar Hakan Akerdik was seriously and Özay Sırtbaşı slightly wounded. 

Court Cases

The Sabancı Assassination

The trial launched against 10 persons (another defendant, Mustafa Duyar, had been killed in prison on 15 February 1999) in connection with the killing of Sabancı Holding Executive Board member Özdemir Sabancı (55), holding executive Haluk Görgün (43) and secretary Nilgün Hasefe (40) on 9 February 1996, continued throughout the year. During the hearing on 25 April defendant Ercan Kartal stated that he could not meet his lawyers due to the regulation issued as a protocol signed by the Ministries of Justice, Health and Interior Affairs. The court board postponed the trial in order to wait for the letter of Belgian juridical authorities related to the extradition of Fehriye Erdal to Turkey, and to complete the lacking documents of the case file.

On 26 May Belgium Prime Minister Guy Verhofstadt stated that Fehriye Erdal could not be extradited to Turkey since the death penalty was still in force. 

The Egyptian Bazaar

The trial launched against 15 persons who are accused of causing the death of 7 and wounding of 120 persons by placing a bomb in the Mısır (Egyptian) Shopping Center in İstanbul on 9 July 1998, continued at İstanbul SSC. In the hearing of 28 February defendant Alaattin Öget said that the police harassed his wife in detention, and that’s why he had to sign the testimony. Defendants Abdülmecit Öztürk, Ercan Alır, İsa Kaya, Heval Öztürk, Maşallah Yağın and Delibaş Arat said that they testified under torture. Police officers Osman Urfalıoğlu, Aydın Durak and Kasım Ant, who were heard as witnesses, claimed that they detained sociologist Pınar Selek in Beyoğlu Tunnel and found chemical material in her bag. On the other hand, Pınar Selek said that she was detained in Kurtuluş, not Beyoğlu and that nothing was found in her bag. Selek pointed out to the timing of the explosion, 15 days before the ceasefire declaration of the PKK. She said that this was a conspiracy. The defendants Pınar Selek, Abdülmecit Öztürk, Alaattin Öğet, İsa Kaya, Kübra Sevgi have to expect the death penalty under Article 125 TPC and imprisonment terms from 3 to 31 years were sought for Baran Öztürk, Heval Öztürk, Ercan Alır, Maşallah Yağın, Delibaş Arat, Menderes Öget, Erkan Öget, Hasan Kılıçdoğan, Alican Öget and Suat Kaya.

On 22 May the demand of lawyer Ergin Cinmen, defending Pınar Selek, to hear 5 witnesses was refused. Lawyer Alp Selek, the father of Pınar Selek, reminded that the bomb experts established that the explosion was the result of gas pressure. In the hearing Pınar Selek stated that she would not answer any question related to the explosion from then on. 

On 7 August the expertise report prepared by experts from İstanbul University, Cerrahpaşa Medical Faculty, Forensic Medicine Department, was presented. The report read that the explosion was not due to a bomb, but due to explosion of pressurized gas, that lead to scattering of objects such as refrigerators, heaters, ovens and glasses. The court decided to demand a new report from a committee consisting of experts from the Forensic Medicine Department. 

On 27 October the replies from İstanbul University Forensic Institute, TÜPRAŞ, and İstanbul University Engineering Faculty Chemistry Department regarding the bomb explosion and its causes were read out. The letters stated that an expert on explosives could not be found. The defense said that it was not even determined whether the explosion was due to a bomb or not and that it was against law to remand the defendants. Only defendant Ercan Alır was released. 

In December Prof. Dr. Neşet Kadırgan, Prof. Dr. Ali Şaşmaz and Prof. Dr. Nurşen İpekoğlu from Yıldız Technical University and İstanbul University submitted their expertise report. The report read that the LPG (liquid petroleum gas) cylinders in the buttery where the explosion had taken place looked undamaged, thus “the reason of the explosion was not the burst of gas that expanded in cylinders.” The report added that there were 8 LPG cylinders in 36 square meter, and read that “the incident had taken place when the gas in cylinders that escaped with a ratio of 2 %, burst and exploded with a spark that was caused by a match, cigarette or static electricity.” The report added that the witnesses had declared that people had gathered in the buttery and outside because of the rain, and that this had prevented the aeration in the small-size buttery.” After this report Pınar Selek was released on 25 December.
The Blue Bazaar

The trial launched against Ergin Atabay, Abdullah Günay, Azime Işık and Metin Yamalak with the demand of the death penalty, on the accusations of “causing the death of 13 persons by throwing a molotov cocktail into the Blue Bazaar in Göztepe, İstanbul on 13 March 1999,” continued at İstanbul SSC. On 26 April it was revealed that the police destroyed 5 pieces of hair found in the snow mask that had been found in the place of the incident. The hair had only been compared with the hair of İsmail Ekinci, who was allegedly involved in the incident. 

On 28 June Azime Işık testified to the effect that she knew the defendants from HADEP. She added that she had been tortured in detention and testified under pressure.

On 6 September Tolga Ak, Hakan Dağcı and Canan Bektaş were heard as witnesses. Canan Bektaş and Hakan Dagci said that the person they saw from back on the day of the incident was Metin Yamalak. Witness Tolga Ak said that the person with a beret was Metin Yamalak. Lawyer Eren Keskin pointed out that a person could not be identified ‘from the back’.

On 15 November witness Songül Ekşi stated that she had seen Metin Yamalak on the day of the incident and said: “He had a black bag in his hand. He set the bottle in his hand on fire and threw it inside.” Asked by intervening lawyer Kemal Aytaç Miss Ekşi stated that there were 4 fire extinguishers but none of them worked. 
Ayhan Çevik

The trial launched in connection with the assassination attempt on Çankırı Governor Ayhan Çevik (5 March 1999) continued at Ankara SSC. On 9 March the prosecutor demanded the death penalty for Kemal Ertürk, Lale Açık, Nihat Konak, Küçük Hasan Çoban, Kemal Kaygısız, Mesut Deniz and Muharrem Horoz under Article 146 TPC. He sought imprisonment terms up to 22 years and 6 months for Şener Kökten, Savaş Kör, Hakan Eren, Erkan Balçık, Devrim Karacan on charges of being “TİKKO members” under Article 168/2 TPC, while he wanted the defendants Özgür Deniz Demirdiş, Bülent Ertürk, Arap Deniz, Bilal Ekin, Halil Köseoğlu, Cemile Sönmez, Serdar Çitil and Murat Yılmaz to be sentenced under Article 169 TPC.

In the hearing held at Ankara SSC on 8 June, Lale Açık referred to what she went through in police custody: “I was detained together with my brother in Tokat on 7 March 1999. They put me in a cell, my eyes being blindfolded, at Tokat Security Directorate. They asked me to tell what I knew, I didn’t tell anything. They beat my head against the wall by gripping my hair. They took my clothes off under beating. They hosed pressurized water on the back of my neck and on my body, and then sent me back to my cell. I asked for my clothes, but they didn’t give them to me. Later they came again to my cell. They forced me to lie on my back under kicks. They started to rape me. I was saying, ‘Don’t, you can’t do that.’ Tears were coming, I couldn’t breathe. I said, ‘O.K. leave me, I will speak.’ I can identify two of the police officers who raped me.” Upon the question of the Presiding Judge Orhan Karadeniz “Did they rape you? Why didn’t you tell this until now?” Lale Açık answered, “I didn’t tell because I was ashamed of my family and thought I could get out of prison. I was scared of the police as well.” Lawyer Nazım Genç demanded the transfer of Açık to a hospital and the investigation of the rape claim. The Court rejected the demand of transfer to a hospital on the grounds that there were no findings related to rape in the examination in Tokat and decided that the lawyers and Lale Açık could lodge an official complaint against the police officers. 

In September Tokat Public Prosecution Office launched an investigation against police officers who raped Lale Açık in detention and the two doctors who concealed torture Prosecutor Salih Polat, who carried out the investigation, reportedly included all police officers who were on duty on the date of Lale Açık’s detention. The prosecutor also stated that Tuncay Özer, a physician with Tokat Karşıyaka Maternity Hospital, wanted to conduct a hymen examination on Lale Açık and when she refused he transferred her to Tokat State Hospital with a report stating that her ‘gynecological examination’ was not wanted. 

The trial continued on 4 July. Defendant Şener Kökten stated that he had been tortured in detention and said, “The police officers showed the picture of my fiancé and threatened me that they would also torture her. My eyes were blindfolded for 5 days and I was forced to sign testimonies that I could not read at all.” 

The last hearing in 2000 was conducted on 21 December. Two defendants were released.

Attacks by Right-Wing Groups

Incidents

Şükrü Sarıtaş (13) was shot dead in Mustafa Kemal quarter of Ümraniye, İstanbul by supporters of the MHP. The incident was reported as follows: A car covered with MHP flags was stoned by a group of children at the entrance of the quarter late in the afternoon of 29 October. Upon this Ruzi Temiz got out of the car and opened fire on the children. Şükrü Sarıtaş was hit by three bullets and died on the spot. Following the incident Ruzi Temiz and his brother Edip Temiz who was in the car were detained. Ruzi Temiz had reportedly been the chairperson of the Ülkü Ocakları (ultra-nationalist youth center acting in line with the MHP ideology) in Erbaa district of Tokat. Whereas Şükrü Sarıtaş had been detained earlier for hanging a poster for the DHKP-C. 
On 2 November Üsküdar Penal Court No. 2 ordered the arrest of. In his testimony, Ruzi Temiz related that he thought they had been attacked on political grounds and he had opened fire for that reason.
In Sıvas Cumhuriyet University, the police did not allow the students to make a press statement in connection with attacks by MHP adherents since 10 January. About 150 students were harassed, beaten and detained when they assembled outside the Rector’s Office in order to read out the statement on 18 January.

Among the 96 detained students Ethem Han, Muzaffer Yıldırım, Ali Gersar, Abdülkadir Özdemir, Fatma Göçer, Arzu Doğan, Kahraman Çakal and Selahattin Çapan were remanded by Sıvas Penal Court on 20 January. Sıvas Public Prosecution Office indicted them and non-remanded students Erhan Taş, Uğraş Kır, Okay Bozkurt, Bülent Koçyiğit, Devrim Özgür Köse, Zeynel Abidin Yıldız, Servet Gün, Önder Güzel, Tülin Ceylan and Melek Özdemir on charges of conducting an illegal demonstration.
Two leftist students from Malatya İnönü University were stabbed by MHP adherents on 25 February. It was reported that the MHP adherents beat a student named Yusuf, whose surname could not be revealed. Subsequent to that, MHP adherents went to the canteen of the Faculty of Education and attacked leftist students. The gendarmerie reportedly came to the canteen and detained three leftist students. Leftist students, who assembled in front of the Faculty of Science and Education at around 4pm, were also attacked by the MHP adherents. Leftist students İdris Ekmen and Özgür Gündoğdu were stabbed during the fight and hospitalized. 

On 26 February, the student Doğan Ölper was attacked in the city center while coming back from visiting his friends in hospital. Ölper was beaten by 7-8 people with clubs, in front of the office of MHP parliamentarian Namık Hakan Durhan. He was wounded to the head.
Twenty-one students, who were detained after the incident, were referred to the prosecution office on 29 February. Seventeen of them, including the MHP adherents who attacked the students, were released. Leftist students Serhat Birgül, Afit Yalçın, Mustafa Çıplak and Nadir Yiğit were remanded on the grounds that they “beat up MHP adherent Ahmet Emre threatening his life.” On the other hand, Mustafa Çıplak and Afit Yalçın were released after a short while on objection of their lawyer, Mustafa Doğan.  

On 2 March a group of some 100 MHP adherents beat the students Kamuran Çakır and one with the first name of Barış at Denizli-Pamukkale University. Reportedly the victims were detained, but released late in the evening.

Sedat Yanık, student at Çanakkale 18 March University reported that he was attacked on 9 March by a group of 10 right-wingers, when he left university. His friends told the HRA that he had obtained a medical report certifying 5 days’ inability to work, since he had been detained after the incident and beaten at the police station. 
On 19 March a group of MHP adherents attacked Meki Sarcan and Metin Sarcan, members of HADEP in İstanbul-Sultanbeyli. MHP follower Abit Küçük injured them with a knife. When testifying to the police they had been told that there were reasons for them being beaten up. Abit Küçük had been detained, but released the same day. 

Koray Özkan was reportedly stabbed during an attack on İstanbul-Sarıyer People’s House (Halkevi) by MHP adherents on 30 March. A fight broke out between about 60 MHP adherents, who assembled in front of the House and 10 Halkevi members on 4 April. In the incident, Kazım Ardış was stabbed by MHP adherent Süleyman Asker. Ardış was hospitalized and reportedly had an internal bleeding and his spleen was removed. The police reportedly did not intervene. 

A fight broke out between MHP adherents and leftist students on Cebeci Campus of Ankara University on 4 April. Leftist students had been boycotting the privatization of the Law Faculty refectory for 9 days. MHP followers, who had assembled to commemorate Alpaslan Türkeş, attacked the leftist students. The police intervened and detained 80 students, most of them leftist students.

On 5 April these students appeared before the Prosecution Office. They were released to be prosecuted without arrest. They said that they were tortured in detention. Görkem Pabuççuoğlu, one of the hospitalized students, reportedly had problem in seeing and Selma Şimşek’s ribs were reportedly broken.

The trial launched on charges of “violating the Law of Meetings and Demonstrations” concluded at Ankara SSC on 1 June. All of the defendants were acquitted.
High school students Ülken Gülveren and Yılmaz Bal were wounded in an assault by MHP followers in Çağlayan Park near İstanbul Şişli Motor High School on 7 April. The police detained and beat the brothers and sisters of Ülken Gülveren, Özgür Gülveren, Türkan Gülveren, Hasan Gülveren and Meltem Gülveren, who went to the police station in Sanayi quarter to launch a complaint. Özgür Gülveren was reportedly hospitalized.  

On 12 April an incident was reported from the Atatürk Students’ Hostel in İstanbul. MHP followers beat up students from the Literature Faculty. The victims were detained.

Some 15 MHP followers attacked the leftist student Mehmet Göltaş at Van 100 Year University on 12 April and injured him to his face. During a fight on 13 April 6 MHP followers were injured. During a search on the campus the gendarmerie detained 17 leftist students. Eleven of them were released in the same night.

Following an attack of right-wingers at Denizli-Pamukkale University on 19 April a press conference was held in the premises of the ÖDP. The police detained some 30 students after the press conference. During the press conference students had announced that two fellow students had been injured on 9 March and on 18 April another student had been attacked. 

On 21 April right-wingers beat up some 10 students from Adana Seyhan Male Lyceum. Reportedly the deputy director kicked them and forwarded their cases to the disciplinary council. 

MHP adherents attacked students at Erzurum Atatürk University on 26 April. Among a large number of injured students the “chief of the idealists” (the attackers) was found. The gendarmerie detained 4 students, but released them later. 

At Ankara Gazi University a group of rightist students attacked leftist students on 3 May. Five students were injured with sticks.

On 11 May Umit Ali Mercümek from Adana Çukurova University was attacked by right-wingers. Reportedly he had a broken chin. 

In İzmir-Selçuk MHP followers attacked a teacher with the first name of Bahadır on 23 May, reportedly because he had not mentioned the MHP as one of the institutions that had put a wreath on 19 May, the day to commemorate Atatürk. The MHP followers beat the teacher on 23 May with iron sticks.

On 31 July students from Gaziantep University held a press conference at the HRA branch. They stated that MHP followers had attacked four students in Cumhuriyet quarter on 25 May. The following day they had beaten a student in the dormitory. 

During a fight at Marmara University on 5 June the students Hakan Günay, Alper Tunga, Rahim Güllü and Murat Topçu were injured. Alper Tunga and Rahim Güllü were treated as out patients and detained after treatment. 
Some 20 to 25 right-wingers attacked the ÖDP members Tahsin Hamurcu, Hasan Bektaşlı, Tuncay Turna and Turan Erçel on 4 July, when they came out of examinations at the 19 May University in Amasya. 

On 6 October rightist students attacked leftist students at the university in Elazığ. The gendarmerie intervened and detained some 30 students. The student F.E. was reportedly injured to his leg. 

Leftist students at Ankara University, Language and History-Geology Faculty were attacked by MHP supporters on 16 October. They stabbed the student Volkan Ayhan Koku in the arm. Leftist students heavily beat a MHP supporter who was involved in the attack. Following the incident plainclothes police officers entered the faculty garden and dispersed the students by opening fire into the air. Koku was taken to hospital and later detained.
İsmail Erdoğan (23) alleged that he was abducted and raped in the Sarıyer forest (İstanbul) by people who introduced themselves as members of Turkish Revenge Brigade (TIT). Erdoğan said during a press conference at the İstanbul Branch of the HRA on 3 November: “On 31 October Tuesday around 10pm I was walking in Ferahevler, İstanbul and a blue minibus which had been following me for some time stopped by me. The people inside asked for an address and as I approached to answer they covered my head with a sack. I tried to resist but they hit me on my head and pilled me in. In the minibus they tied my hands from behind and started to beat and insult me. They said: ‘We are from the Turkish Revenge Brigade. We know you. You are involved in communist acts in the area. TIT is not like the police or MIT. We will slaughter you.’ After taking me around in the vehicle they took me to the Sarıyer forest. There they ripped my clothes off and raped me with a hard object. Meanwhile they kept on insulting and threatening me. They said ‘you will give up these matters.’ One of them said ‘lets shoot a bullet through his brain and kill him.’ Later they untied my hands and fired when then went.” Erdoğan stated that he had been detained and remanded previously. He lodged an official complaint against these people.
Erdoğan received reports from the HRFT and a special hospital in Okmeydanı that he had been raped.

In Çorlu 25 people attached 7 students, who had been selling tickets for a festival, in front of the Idealists’ Union on 9 November. The victims stated that the chairman of the Union, Oğuz Kurt had been among the attackers and complained to the director at the high school for professions.

During the incident that broke out between the left-wing and right-wing students in the canteen of Trakya University, Çorlu Faculty of Engineering, the leftist students Uğur Özşahin, İsmet Özşahin, Fatih Erdoğan, Yılmaz Gömek, Sinan Dağlı were wounded to their heads and faces. Following their medical treatment they were detained.  

Retired teacher Musa Sert beat Nazım Gün, the director of the teachers’ house in Denizli in November, because he had closed the room for prayers and ordered the daily Cumhuriyet instead of Ortadoğu and Zaman.

A press statement by the HADEP in Iğdır alleged that in mid-November members of the idealists’ union beat three students from the high school for profession in Iğdır. 

The students Abdurrahim Tuğrul and Davut Ezgin were beaten by some supporters of the MHP, who raided the student dormitory in Antep University in the night of 30 November. It was reported that a dispute had taken place in the canteen of the dormitory between two students speaking Kurdish and MHP supporters a day before the incident.
At İstanbul University the students Engin Çağlar and Aslı Zer were beaten on 5 December, because they did not fasten during Ramadan. 

Four left-wing students and a police officer were wounded in the incidents that broke out on 13 December at Marmara University Göztepe Campus and İstanbul University Faculty of Literature. A group of students, supporters of the MHP attacked the left-wing students at Göztepe Campus in the morning hours. The student Kemal Tunç received a knife wound to his hand. Students who gathered in the canteen at noon to protest the attack were attacked by the MHP supporters again. In the fight where sticks and stones were used and the left-wing students Edip Gölbaşı and Ömer Gür were wounded. At İstanbul University Faculty of Literature on the other hand, a left-wing student and a police officer was slightly wounded by attacks carried out by MHP supporters.
About 10 MHP supporters attacked Gökhan Balcı, a university student, on 15 December. The health condition of Balcı who suffered knife and cleaver wounds was reportedly well. Göksel Kuru, another university student at Konya Selçuk University was attacked by right-wing students for not fasting. It was reported that Kuru received knife wounds that were not vital.  

Students from Marmara University held a press conference at the İstanbul branch of the HRA on 16 December. They alleged that rightist students had attacked leftist students on 13 December and injured for of them. On 14 December rightist students had attacked 3 students with knives. 

Serdar Karakuş, a student at Bursa Uludag University, was attacked by MHP supporters on 17 December outside the University. Karakuş who suffered 5 knife wounds to his chest was taken to Bursa State Hospital and underwent an operation. 
Court Cases

Ümit Cihan Tarho

The trial launched in connection with the murder of Ümit Cihan Tarho, a student at Malatya İnönü University, continued at Malatya Criminal Court on 12 January. Caner Öztürk, one of the defendants under arrest, was released. Cihan Tarho had been attacked by the rightist students in the university campus, on 7 January 1998 on the grounds that he did not fasten. He had died in hospital on 11 January 1998. 

Malatya Criminal Court passed the verdict on 17 January. Imprisoned defendant Kadri Kılıç was sentenced to 20 years in prison for intentional murder. Caner Öztürk, Bedri Yaylagül, Mehmet Fatih Gökalp, Mehmet Hanefi Azdikoğlu, Muhammed Şahiner were each sentenced to 20 months’ imprisonment under Article 464/1 TPC; Korkut Özalp to 5 months (TPC 464/3); Levent Mutlu, Memiş Dündar and İrfan Küçük to 20 months’ imprisonment (TPC 396). After the incident Caner Öztürk had confessed that he killed Cihan Tarho, but the Forensic Report had revealed that the murder had been committed with the knife of Kadri Kılıç. 

Ankara University
The trial launched against 30 students in connection with the incidence that broke out on 28 May 1999, when MHP adherents attacked students at Ankara University-Language History and Geography Faculty, on charges of “resisting officials on duty and preventing freedom of education,” started on 3 February. The students testified Ankara Penal Court No. 8 that the police attacked them. Aslan Çakır said that they were beaten in the police bus after having been detained, and two truncheons were broken on his back. The indictment asked for imprisonment terms between 1 year 2 months and 4 years 6 months for the students under Articles 456/4, 463 and 188 TPC.

The names of the defendants were: Okan Kaygısız, Halit Sinan Alınak, Sinan Coşkun, Şahinhan Şenel, Barış Baysal, Nevzat Benli, Mehmet Yurdal, Aydın Kıvrak, Kenan Işık, Ahmet Kerim Gültekin, Murat Yiğit Paker, Murat Sürücü, Mehmet Deniz Yıldırım, Bülent Çakmak, Önder Özengi, Özgür Öztürk, Veysel Apaydın, Yekbun Uzun, Hatice Cırık, Çiğdem Çetinkaya, Gökhan Ararken, Aslan Çakır, Mehmet Aydın, Halil Işık, Faysal Yeşil, Bilal Yürük, Mehmet Sadık Geçer, Harun Güzeloğlu, Ayşe Rengin Koç and Vahide Akar.

İstanbul University

The trial launched against 25 people for their involvement in incidents at the Central Campus of İstanbul University on 2 December 1998 that had resulted in the wounding of some students, commenced at İstanbul Criminal Court No. 2 on 6 June. In the trial, Murat Altındere, Zafer Özbek, Günhan Çaymaz, Süleyman Gök, Çetin Sonat, Fatih Ayaz, Mehmet Esmer, Atılım Alvur, Hasan Genç, Aydın Çavlan Erdoğan, Özgür Karataş, Abdurrahman Demiryakan, Hacı Murat Bedir, Alptekin Ocak, Hikmet Topal, Sait Ertunç, Özgür Temiz, Mustafa Karabulutlar, Yasemin Varlık, Murat Konak, Mehmet Yılmaz, Ahmet Resul, Mustafa Yalçın, Hasan Genç and Osman Çağıl are prosecuted with the demand of imprisonment terms from 5 to 10 years on accusations of “preventing freedom of education” and “involvement in a fight that resulted in wounding.” The students Yakup Akbaş, Bariş Dalgıç, Hacı Murat Bedir, Coşkun Çolak, Abdülkerim Aslan, Ömer Bul and İsmail Oğul had been wounded in the incident that had broke out on 2 December 1998, as the result of the assault of nationalist students. The case did not conclude in 2000.
Court cases on Political Killings

Uğur Mumcu

The trial with the demand of the death penalty launched against Abdullah Çetin Argun on the grounds that he was involved in the killing of Uğur Mumcu, a columnist with the daily Cumhuriyet, on 24 January 1993, who died in a bomb attack, continued at Ankara SSC on 9 May. In the hearing, the mobile phone that allegedly was given to him by Ankara Police HQ was declared to belong to Yasin Akın. The court board decided to hear Yasin Akın as a witness.

In the hearing of 6 June the demand of prosecutor Hamza Keleş for the release of Argun, was rejected. In the hearing of 4 July it was stated that the letter written to Yasin Akın had reportedly not arrived. In the hearing of 3 August the testimony of Yasin Akın was read. Yasin Akın stated that he had given his cellular phone to a plainclothes police officer named Burhan. Upon this, intervening lawyer Turgut Kazan stated: “It is clear that the police headquarters tries to manipulate the investigation by diverting it.” The court decided to ask the opinion of Ankara SSC No. 2 on joining this trial with the trial launched against 17 people on charges of “being members of radical Islamic organizations called ‘Tevhit, Selam and Kudüs Ordusu (Jerusalem Army)’ and killing a great number of people including Uğur Mumcu.” Ankara SSC also decided to release Abdullah Çetin Argun on the grounds of “inadequate evidence.”

On 5 December the Court decided to combine both trials. 
“The So-called Umut (Hope) Case”

Nine people were detained in raids on a house in İstanbul and the office of the newspaper Selam on 5 May, in connection with the killing of Uğur Mumcu. The detainees were named as: Hasan Kılıç, owner of the daily Selam, Mehmet Ali Tekin, Yusuf Karakuş, Muzaffer Dağdeviren, Talip Özçelik, Mehmet Şahin and Abdülhamit Çelik. Allegedly they were “members of Selam-Tevhidciler group,” known for their affinity to Hezbollah. In his testimony to İstanbul Police Yusuf Karakuş reportedly said that they “had sold the bomb they had made to two Iranians for 500 thousand dollars and that he and Abdülhamit Çelik had watched the street while the two Iranians placed the bomb on Mumcu’s car.”

İstanbul SSC prohibited any publication in connection with the Mumcu investigation, for “the sake of the investigation.” On 7 May, Minister of Interior Affairs Sadettin Tantan stated “9 high ranking illegal organization members, including the ones who took part in the killing of Uğur Mumcu, were captured.” Prime Minister Bülent Ecevit said, “The news are accurate. The murderer was caught.” The detainees were taken to Ankara on 7 May. Meanwhile, 21 people were reportedly detained in Bursa on 7 May.

Cevdet Kılıçlar, the editor-in-chief with the weekly Selam, held a press meeting at his office on 8 May, and stated that Mehmet Ali Tekin, Talip Özçelik and Abdülhamit Çelik did not have any relationship with the newspaper. Kılıçlar stated that those people had worked with the newspaper when Hasan Kılıç had been the owner. Mazlum-Der İstanbul Branch Deputy Chairperson Ahmet Mercan pointed out that the detainees were displayed as “murderers”. Mercan criticized Prime Minister Bülent Ecevit and Minister of Interior Affairs Saadettin Tantan for calling the detainees “criminals.” By 8 May the number of detainees had reportedly reached 79 in 11 cities. 

The police raided the office of the weekly Selam on 9 May and seized the archives of the newspaper. No detentions were reported during the raid. The number of persons detained in connection with the assassination of Uğur Mumcu reached 121 on 10 May. 

Reports on 13 May stated that although Yusuf Karakuş and Abdülhamit Çelik testified that they “made the assassination together with 4 Iranians,” they reportedly identified only two Iranians in the photo-album of Iranian diplomats in charge in Turkey. On 14 May the detention of Hakkı Şanlı, Selçuk Şanlı, Ferhan Özmen and Necdet Yüksel who were allegedly involved in the bomb attack on Prof. Dr. Taner Kışlalı, a columnist with the daily Cumhuriyet, on 21 October 1999, was reported. Yusuf Karakuş, Abdülhamit Çelik, Mehmet Ali Tekin, Mehmet Şahin, Talip Özçelik, Arif Tarı, Fatih Aydın and Muzaffer Dağdeviren were remanded by Ankara SSC on 14 May. The detention of Hasan Kılıç was extended due to the Kışlalı interrogation. The prohibition of İstanbul SSC of publication and broadcasting related to these interrogations was lifted on the grounds that “it did not have any use.”

On 20 May Ankara Police HQ stated that the interrogations of people detained on the accusations of killing several people, including Prof. Dr. Muammer Aksoy (31 January 1990), Dr. Bahriye Üçok (6 October 1990) and Yuda Yürüm, the leader of the Jewish community of Turkey, were underway. According to the statement, Hakkı Selçuk Şanlı, Ferhan Özmen, Necdet Yüksel, Cemal Aytufan, Mehmet Gürova, Musa Koca and Mehmet Kasap were detained. The suspects were claimed to be members of the “Jerusalem Warriors,” which is a radical Islamic organization having Iranian connections. Ferhan Özmen reportedly confessed and said that he killed Muammer Aksoy, and made the bombs used in the assassinations of Bahriye Üçok, Uğur Mumcu and Ahmet Taner Kışlalı. The fingerprints of Ferhan Özmen were reportedly matching the ones taken from the bomb package sent to Bahriye Üçok. Arın Aksoy, the son of Prof. Dr. Muammer Aksoy, stated that there were serious contradictions between the testimony of Özmen and the killing of his father. Arın Aksoy said, “Actually nothing matches. This person is like Rambo, he did every thing. This file was open for 10 years. Now they want to close the file, as they readily found a person to blame, and they will remove this file from the agenda.” 

The detainees were referred to Ankara SSC on 21 May. Musa Koca and Cemal Aytufan were released, whereas Ferhan Özmen and Necdet Yüksel were remanded. Mehmet Gürova, Hakkı Selçuk Şanlı and Mehmet Kasap were remanded on the accusations of “being illegal Jerusalem Warriors organization members”. Hasan Kılıç who had been detained in connection with the assassination of Uğur Mumcu, was remanded on 19 May.

Lawyer Mustafa Akçay who met with Yusuf Karakuş, Abdülhamit Çelik, Mehmet Ali Tekin, Mehmet Şahin, Talip Özçelik, Arif Tari, Fatih Aydın and Muzaffer Dagdeviren in Eskişehir Special Type Prison on 15 May, stated that these people were tortured in detention. Akçay said that blood was detected in the urine of Abdülhamit Çelik and that he was receiving medical treatment in prison.

Ankara SSC Prosecution Office launched a trial against 17 people allegedly “involved in the killing of “Uğur Mumcu, Prof. Ahmet Taner Kışlalı, Prof. Muammer Aksoy and Dr. Bahriye Üçok and being members of radical Islamic organizations called ‘Tevhit, Selam and Kudüs Ordusu (Jerusalem Army)’”. Prosecutor Hamza Keleş held a press meeting on 11 July and reported that 128 suspects had been interrogated in connection with 22 incidents. Keleş maintained that the defendants took arms and ammunitions from the Iranian secret service SAVAMA and received instructions about certain actions from the Jerusalem Army centered in Iran. The testimonies of Ferhan Özmen and Necdet Yüksel showed that they were experts on bombs and considerable amount of C4 and TNT bombs had been found in places they showed. The prosecution office took the decision of non-prosecution for the remaining 128 people who had been interrogated. The indictment demanded the death penalty for Necdet Yüksel, Ferhan Özmen, Hakkı Selçuk Şanlı, Yusuf Karakuş, Muzaffer Dağdeviren, Abdülhamit Çelik, Fatih Aydın, Hasan Kılıç and Mehmet Şahin under Article 146/1 TPC and demanded imprisonment terms not less than 15 years for Mehmet Ali Tekin, Haluk Özçelik under Article 168/1 TPC, 10 to 15 years of imprisonment terms for Mehmet Kasap, Mehmet Gürova Adil Aydın and Murat Nazlı under Article 168/2 TPC and 3 to 5 years imprisonment terms for Arif Tarı and Mahmut Koca under Article 169 TPC.

The trial commenced at Ankara SSC on 14 August. After the prosecutor Hamza Keleş had read the indictment, defendant Ferhan Özmen, who was allegedly responsible for the killings of Uğur Mumcu, Prof. Dr. Ahmet Taner Kışlalı, Bahriye Üçok and Muammer Aksoy, testified. He stated that he was kept in detention for 8 days and was heavily tortured. Ferhan Özmen also stated that he suffered mentally and physically and couldn’t prepare his defense as the indictment reached him late. One of the defendants Hakkı Selçuk Şanlı stated that following his detention his first interrogation started with a “humane interview” but later he was blindfold and asked to take all his clothes off. Hakkı Selçuk Şanlı stated that he was taken to a cold room and made to sit on the cold concrete and pressurized water was hosed on his genitals and head and he was suspended. Şanlı stated that “the officials who carried out the interrogation said: ‘lets find an organization name for you.’ ‘They found the name ‘Jerusalem Army.’” The other defendants stated that they could not prepare their defense, as the indictment did not reach them. 

The trial continued on 8 September. At the hearing, defendants Ferhan Özmen and Necdet Yüksel stated that their mental state was not normal due to the torture inflicted on them. Özmen and Yüksel also stated that they could not make a defense without receiving medical treatment. Lawyer İbrahim Ceylan presented medical reports for his clients stating, “they are not in a position to make a defense. They are suffering from post-traumatic stress disorder.” Ceylan asked that his clients receive medical treatment at İstanbul University Çapa Faculty of Forensic Medicine. Prosecutor Hamza Keleş demanded to launch an official complaint to against Prof. Dr. Şebnem Korur Fincancı, who prepared the reports. 

Defendant Yusuf Karakuş stated that he was detained in March and had been tortured for a month. Karakuş said; “I was handcuffed to a chair blindfolded. They introduced themselves as ‘gladio.’ They tortured me for days and said; ‘You killed Uğur Mumcu but you are repentant, you are going to write a repentance petition.’ During this interrogation I believed that they would kill me so I accepted the charges against me.” The court decided “to transfer Necdet Yüksel and Ferhan Özmen to a hospital in Eskişehir where a psychiatry specialist was working and to determine whether they had any mental disorders or not that would prevent them from making a defense.” 
The next hearing was on 2 October. Ahmet Özçelik and İlker Şahan were heard as witnesses. Defendants Ferhan Özmen and Necdet Yüksel stated that their health conditions were still not good and that they would not make a defense without receiving medical treatment. 

Ferhan Özmen and Necdet Yüksel underwent a medical examination at Eskişehir State Hospital on 6 October. The board of physicians concluded that Özmen and Yüksel were not mentally ill and did not suffer from any psychological disorder that would prevent them from making their defenses. 

Lawyer Ceyhan Mumcu, the brother of journalist-writer Uğur Mumcu, requested an investigation against Prof. Dr. Şebnem Korur Fincancı, the Chairwoman of the Forensic Medicine Department of İstanbul Faculty of Medicine, in connection with the “commentary report” she had prepared for Ferhan Özmen and Necdet Yüksel. Lawyer Mumcu sent his application to the Prime Minister, Ministries of Justice and Health, Higher Education Institution (YÖK), İstanbul Governor, İstanbul Public Chief Prosecution Office, Forensic Medicine Institute, İstanbul University Rector, İstanbul University Faculty of Medicine Dean’s Office, Forensic Medicine Department, Turkish Medical Association (TTB) and İstanbul Medical Association. Mumcu claimed that Prof. Fincancı had issued the report “which asserted that the defendants had been tortured” and which had been submitted to the court during the hearing on 8 September, without a medical examination of the defendants. Lawyer Ceyhan Mumcu alleged that Fincancı had taken sides while preparing the report. 

Prof. Dr. Şebnem Korur Fincancı reacted with a statement. Concerning the allegation that she had issued a report without having seen the defendants Fincancı said, “This is not a report on having seen or examined them. It is a report, prepared on the defender’s request, related to the treatment and the laboratory tests that would be required in case of the methods of torture the persons allegedly were subjected to and the complaints they described.” She added that the standard examination form introduced by a decree of the Ministry of Health the necessary examinations and tests were mentioned. Fincancı said that for her “interpreting report” the standard examination and tests had not been done and that it had only been noted what kind of treatment they needed according to the torture allegations.

During the hearing on 27 the lawyer of Ferhan Özmen and Necdet Yüksel repeated his allegation that his clients had been tortured. The report of the State Hospital in Eskişehir certified for Özmen that he was suffering from "anxiety disorder" (restricted range of affects) and for Yüksel that he was suffering from anti-social personality disorder, but also stated that this did not pose any obstacle for them to defend themselves in court and that they did not need medical treatment. Lawyer Ceylan said that his clients had only been examined by their appearance and that Özmen still had a headache and that his right arm still felt numb. He added that the physicians who had signed the report had told him that they only tried to establish whether they could be held accountable in penal terms. They had added that they were not in a position to establish torture and that this needed to be done at a hospital of a university. 

Özmen and Yüksel repeated that they were in a poor health condition and asked for medical treatment. The court rejected the demand for a medical report from a hospital at university und reminded the lawyer that he could apply to the Ministry of Justice to have his clients treated for the anxiety disorder. Özmen who rejected his statement to the police said during the hearing that he told the prosecutor and the judge everything that he had been taught, because he was afraid of being taken back to be tortured. He said, "I was forced under torture to accept more than 20 acts." The court decided that samples of Ferhan Özmen's handwriting should be taken and send to the ballistic expertise department of the Forensics to compare it to the writings in the file and the words written on the bomb package that had been sent to Dr. Bahriye Üçok. 

On 27 October Ankara SSC started a separate case against Rüştü Aytufan. He was accused of involvement in the bomb attack on Prof. Dr. Ahmet Kışlalı on 21 October 1999 and indicted with the demand of the death penalty. During the hearing Rüştü Aytufan said that he felt not ready for his defense and answered all questions to this effect. The co-defendants Derviş Polat and Yüksel Pekdemir did not accept their statements to the police saying that it had been taken under force. Yüksel Pekdemir said that the police officers had said "look at your children for a last time. May be you won't see them again" when he was detained, that he had been interrogated with blindfolds and that words he had never said were included in the testimony. This case was later combined with the Umut case. 

The Umut case continued on 21 December. In the hearing, the court decided to combine another case launched against Yusuf Karakuş at İstanbul SSC with this one. The SSC decided to release defendants Arif Tarı, Derviş Polat, Yüksel Pekdemir and İsmail Koçhan. 
Abdi İpekçi Murder

Mehmet Ali Ağca, who was sentenced to life imprisonment on charges of an assassination attempt against the Pope II. Jean Paul, was extradited to Turkey on 12 June after the amnesty the Italian President. He was to be imprisoned for 9 years 6 months in connection with the “Abdi İpekçi assassination” and “robbery.” Mehmet Ali Ağca had been detained on 25 June 1979 in connection with the killing of Abdi İpekçi and remanded on 11 July 1979. Ağca had escaped from Maltepe Military Prison on 25 November 1979 and had later been sentenced to death by the Military Court on 12 March 1982. The death sentence was commuted to 10 years’ imprisonment according to the anti-terror law of April 1991. The case against Ağca at İstanbul Kadıköy Criminal Court No. 2 on the charge of “robbery” was still pending. The lapse of time of this trial was reportedly 3 October 2001. 

In October İstanbul Public Prosecution Office opened a case against Yalçın Özbey, who had been wanted for 17 years, and Yusuf Çelikkaya, imprisoned in Ünye Closed Prison, in connection with the killing of Abdi İpekçi. The prosecutor demanded prison sentence up to 20 years for Özbey and Çelikkaya on charges of “involvement in an intentional killing.” The indictment stated that both defendants helped Mehmet Ali Ağca before he committed the crime. Yusuf Çelikkaya had stated in his petition dated 4 January that he was involved in the assassination of Abdi İpekçi. Çelikkaya also told that the assassination was planned by Abdullah Çatlı, Mehmet Ali Ağca, Mehmet Şener, Yavuz Çaylan, Oral Çelik and himself in 1978. 

The trial of Mehmet Ali Ağca on charges of robbery concluded on 18 December. Kadıköy Criminal Court No. 1 sentenced Ağca to 36 years of imprisonment. The sentence was later commuted to 7 years 2 months considering his good conduct during the prosecution.
The Massacre in Bahçelievler 
On 14 July the Court of Cassation disclosed its decision referring to the trial launched in connection with the killing of 7 members of the Turkish Workers’ Party (TİP) in Bahçelievler quarter, Ankara, on 8 October 1978. The 9th Chamber quashed the death penalty given to Ünal Osmanağaoğlu and Bünyamin Adanalı 7 times by the Ankara Criminal Court No. 3. 

The re-trial started at Ankara Criminal Court No. 3 on 6 October and continued on 22 December. No verdict was passed in 2000.

The Killing of Kemal Türkler 
The trial against Ünal Osmanağaoğlu in connection with the trade union leader Kemal Türkler on 22 July 1980 continued at İstanbul Criminal Court No. 2 throughout the year. The trial had started after Ünal Osmanağaoğlu had been apprehended in Kuşadası in 1999. No important development was recorded in 2000. 

The Killing of Çetin Emeç

The trial launched against 44 people on charges of “being Islamic Movement members, killing Çetin Emeç, an executive with the daily Hürriyet, Aydın Ercan, his driver, Turan Dursun, a researcher on religion, and an Iranian Ali Akbar Gorani, continued at İstanbul SSC on 22 May. 

The trial continued 21 June and concluded on 24 July. İrfan Çağrıcı, Cengiz Sarıkaya, Ekrem Baytap, Tamer Aslan and Mehmet Ali Şeker were given the death penalty under Article 146 TPC. The SSC did not reduce the sentence given to İrfan Çağrıcı, whereas it commuted the sentence of the other four defendants to life imprisonment. Rıdvan Çağrıcı, Ziver Kartal, Mehmet Okatan, Gül Aslan, Lawyer Hüsnü Yazgan, Mehmet Kaya, Kutbettin Gök, Mehmet Zeki Yıldırım, İhsan Deniz and Mehmet Zeki Deniz were each sentenced to 12 years 6 months in prison under Article 168 TPC and Abdülkerim Yağmur and Mehmet Salih Yıldız were each sentenced to 3 years 9 months in prison under Article 169 TPC. 20 defendants were acquitted and one case file was separated.
The Sıvas Massacre

The trial launched against 50 people in connection with the killing of 37 people in Sıvas on 2 July 1993, concluded at Ankara SSC on 16 June. In the hearing, 33 people were sentenced to death, whereas 17 were given imprisonment terms. The files of Mustafa Dürer and Muhammet Nuh Kılıç, who could not yet be arrested, were separated. The death penalty received: Muhsin Erbaş, Harun Gülbaş, Bekir Çınar, Erol Sarıkaya, Mevlüt Atalay, Ahmet Turan Kılıç, Kenan Kale, Harun Yıldız, Zafer Yelok, Yunis Karataş, Halil İbrahim Düzbiçer, Ömer Faruk Gez, Ali Kurt, Ahmet Oflaz, Ekrem Kurt, Erkan Çetintaş, Faruk Sarıkaya, Hayrettin Gül, Harun Kavak, Süleyman Toksun, Hayrettin Yeğin, Mehmet Yılmaz, Adem Kozu, Mustafa Uğur Yaraş, Faruk Belkavli, Ömer Demir, Alim Özhan, İbrahim Duran, Etem Ceylan, Vahit Kaynar, Turan Kaya and Cafer Tayyar Soykök. 

The court reduced the penalties of Temel Toy, Sedat Yıldırım, Ali Teke and Durmuş Tufan to 20 years of imprisonment, as they were minors on the date of the incident, whereas the penalty of Yusuf Şimşek was commuted to 15 years of imprisonment on the grounds that “he was mentally ill.” Defendants Yalçın Kepenek, Yusuf Ziya Eliş, Engin Durna, Metin Yokuş, Ahmet Kaşkaya, İlhami Çalışkan, Bünyamin Eliş, Özkan Doğan and Çetin Asamaka were sentenced to 7 years 6 months in prison on the charges of “intending to change the constitutional order” under Article 146/3 TPC and Bülent Güldü was sentenced to 5 years’ imprisonment. The trial had commenced on 21 October 1993 at Ankara SSC and concluded on 26 December 1994. 124 people were prosecuted in the trial. The Court of Cassation had quashed the majority of the decisions given in the original trial on 3 October 1996 and the trial had re-started on 19 November 1996. 
The Killing of Şemsi Denizer

Cengiz Balik, who killed Confederation of Workers’ Trade Unions (Türk-Iş) Secretary General Şemsi Denizer in Zonguldak on 6 August 1999, was sentenced to 27 years 6 months 1 day in prison and fined to TL 50 million. In the hearing held at Burdur Criminal Court on 22 June, Engin Girgin, prosecuted on the charges of “aiding Cengiz Balik”, was acquitted.
The 16 March Massacre

During the year İstanbul Criminal Court No. 6 heard the case of Latif Aktı, Özgün Koç and Mustafa Doğan, charged in connection with the killing of 7 students, when on 16 March 1978 they left İstanbul University. The prosecution asked for the death penalty seven times for each defendant. 

Cem Alptekin, defense lawyer in the “16 March massacre” trial, was prosecuted on charges of “insulting MİT and disclosing the identity of a MİT officer”. İstanbul Criminal Court No. 6 acquitted him on 16 October. 
The case of the Idealists’ Union in Adana 
In July the case against the Idealists’ Union in Adana concluded after 20 years. The trial had started at a military court and continued at Ankara Criminal Court No. 3. The Court agreed that Kadir Akgöllü from Adana Idealists’ Union had pulled the trigger in the murder of Adana Chief of Police Cevat Yurdakul before 1980. The other defendants were found guilty of assisting him. The Court sentenced the idealists Kadir Akgöllü, Sezai Durmaz, Halil İbrahim Altınışık and Yücel İrik to death, but commuted the sentences of Akgöllü and İrik to 20, the penalties for Durmaz and Altınışık to 12 years’ imprisonment. The charges on forming a gang to commit a crime was not considered, since the time limit had exceeded after 5 years.

�  Reportedly Kantaş had participated in the funeral of the police officers Mehmet Ali Acun and Fahir Toka, who on 11 December had been killed by unidentified people. The funeral on 12 December turned into a demonstration of uniformed men. Later several police officers were charged in connection with the illegal demonstration. Kantaş was allegedly facing prosecution.


� This chapter does not include the attacks of village guards that can be found in the chapter on the Kurdish question. 


�  Şen’s name has been mentioned in several EJE trials. He was prosecuted and acquitted in the trials launched in connection with the killings of Gülistan Özdemir and Hamdi Sayılgan in Fatih, İstanbul on 11 February 1998 and of Güner Şar, Özlem Kılıc and Hüseyin Aslan in Bağcılar, İstanbul on 4 August 1994.


� In Gazi quarter, fire was opened at coffee houses that were frequented by Alevites and leftists in the night of 12 March 1995. During the attack, Halil Kaya (61) was killed, 19 people were wounded. The assailants also killed Mesut Efe, the driver of the taxi they had abducted. Subsequently a protest demonstration was held with the participation of thousands of people. The police opened fire on the crowd, killing 15 people and wounding over 300 others. Besides, two women were burnt to death in a vehicle, which was pelted with Molotov cocktail, and 2 persons were wounded. The police also opened fire on the people during the demonstration held in 1 May quarter of Ümraniye on 15 March 1995, and killed 5 people and wounded 24 others. The people killed during the incidents were: Halil Kaya, Mesut Efe, Mehmet Gündüz, Reis Kopal, Zeynep Poyraz, Mümtaz Kaya, Ali Yıldırım, Fadime Bingöl, Sezgin Engin, Fevzi Tunç, Dilek Sevinç, Dinçer Yılmaz, Hasan Sel, Hasan Ersüren, Hasan Gürgen, Hüseyin Bilal, Mehmet Özgür, Şefika Sevi, Gülistan Sevimlikurt, İsmail Baltacı, Hasan Tuyan, İsmihan Yüksel, Genco Demir, Hakan Çabuk.


� İstanbul 5th Administrative Court decided on a compensation of TL 4 billion to be paid to the relatives of Ali Yıldırım who had been killed by the police during the incidents in Gazi quarter in March 1995. The decision of the court claimed that “the activities of illegal organisations were directed at the state, and the state was responsible of both preventing the activities and paying the losses of individuals.” The decision read, “the fact that the person who died took part in the act did not justify killing him with gun in a manner the assailant is not known and that did not exempt the administration from paying the compensation. A decision contrary to that would imply the justification of killing any body attending unauthorised demonstrations. On the other hand, the security forces are obliged to protect the lives of the citizens holding unauthorised demonstration.” 


�  On 16 February 1999 İstanbul SSC had given imprisonment terms of 12 years 6 months for Sevgi Tağaç, Evrim Sarısaltıkoğlu, Erdinç Tağaç and Suna Yaşar; 8 years 4 months 15 days for Cihan Kırmızıgül and Mehmet Akbaba; and 3 years 9 months for Haydar Tüzün. Mehmet Kırmızıgül, Zeynep Aytemur, Kazım Koç, Düzgün Akyol, Musa Kılıç and İsmail Yılmaz had been acquitted. The case of Hakan Polat had been separated from this trial. 


� This case was not counted among the casualties from mine explosions, since Yaşar Tekel was a member of the security forces. 


� On 23 January 1973 İbrahim Kaypakkaya was wounded in a clash in Tunceli province. He took shelter in Vartinik village and was denounced. He died on 17 May 1973 at Ankara Police HQ as the result of torture.


� On 24 November 1999 the Hezbollah militant İsmail (Cemal) Uçar committed suicide in Diyarbakır E-type Prison. In his statement to the police he reportedly presented detailed information on a large number of killings. Among other things he had said that the Hezbollah militants Yasin Özalp, Hatip Pirizade, Aziz Başak, Musa Bakışkan, Nurettin Güneş, Hasan Bozan, Yılmaz Gökçe, Suat Erciyes, Şaban Kurmuş, Mehmet Ali Eroğlu and İsmail Sevinç had been killed, because they were suspected of having passed on information. According to Uçar Hasan Bozan and Yılmaz Gökçe had been killed under torture.


� Zahir Hayva and Nuri Baran had reportedly been released after an operation against Hezbollah at the beginning of February. Murat Hayva had reportedly been detained in connection with the killing of Sulhattin Kızıltaş, Deputy Chairperson of the MHP Van Central District Organization, on 6 December 1999, but had been released due to insufficient evidence.





